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-373-

ON RESUMING ,ON THE 20TH OCTOBER, 1964: 

FREDERICK JOHN fuUUUS, still under oath 

CROSS-EXAMINATION BY MR •. MOODIE (CONTINUED): 

F.J. HJ ... RRIS. 

You fetched the sui teases from the University 

on the 11th of July?---Yes. 

Now, you came back to Mr. Helsmstead 1 s place 

was it?---!fter I had fetched the suitcases, yes. 

You came back to her place. Now did you tell 

your wife you had fetched suitcases?---No, I did not tell 

my wife I had fetched the suitcases. She stayed there 10 

with Mrs. Hamstead. 

You were there for about an hour?---From 

•• maybe even a bit more. 

And you drove off' home?---Yes. 

With the suitcases in .your car?---Yes. 

Now, when did you look at those suitcases? 

---I looked at them in Mrs. Helmstead 1 s office. 

Having cut open the suitcascs?- --Yes. 

You carried them to the car in that condition? 

---Yes, I cut them open and then carried them to the car, 20 

after I cut them open. 

You saw that there was dynamite?-Yes. 

Fuses?--Yes. 

Cordex?---Well, I was not sure what all the 

stuff was. I know now. 

Yew, but you had been told on the 8th of July, 

or 9th of JuJ..y ••• the 8th of July , you had been told?--Yes. 

You were told how t o manufacture explosive 

bombs?-Yes. 

So you knew what was in the suitcase?---Yes. 30 

You recognised this ?---No, I l ooked t hrough 
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-374- F.J. HARRIS. 

that first manual., and saw what Co:mx was. 

Oh, so you did study the manual?---I looked 

through that home-made manual. 

vVhatever manual, you did look thXough it?---

Yest oh yes. 

How long were you away?---I suppose half an 

hour or three-quarters of an hour. 

And during that time you merely cut open the 

suitcases and saw what was inside them?---Ja. 

You say at that stage you did not study the 

manual ?--No. 

But you saw that there was dynamite in the 2( 

suitcases?---Yes. 

And other articles?---Yes. 

Watches?-Yes. 

Batter ies?---Yes. 

Electric wire?---Yes. 

lnd other articles?---Yes. 

Now, you took those and you took them home?-JF.t. 

Where did you leave them that night?---I 

put them in the garage. 

Vihat happened to the suitcases?---I took the 30 

things out of the suitcases in which they had been, and I 
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-375- F.J • HARRIS. 

put them in some suitcases I had, and then I chucked away 

the original suitcases. 

Where?--Next to the Main Reef Road. 

Next to the lVIain Reef Road - how far from your 

house?--on the way to town, about half-way, a little 

mora than half-way. 

Does this convey anything - a few miles from 

your house?---~out ••• I would say about 6 miles. 

so, ••• ?---on the way to town. 

So, the contents of the original suitcases werelO 

in your garage that night?---Ja. 

Did you tell your wife about the contents? 

-No. 

The next day, what did you do with those suit­

cases?---I took them to Johannesburg to the left luggage. 

Three suitcases?---Yes. 

In which you had packed the articles which 

you had found in the cupboards at the University?---I think 

one of the suitcases, I little suitcase I put inside a 

big suitcase, so anybody observing, it would have been two 20 

suitcases, but there were three suitcases. 

after, yes. 

You left them there on the 12th?---The day 

Now, the 13th was a public holiday?---Ja. 

You saw Lloyd on the 14th?---Yes. 

Where was that?~t ••• near that open air 

caf6, drive-in cafe near the Ice Rink. 
' " What time of the day was it?~--In the middle 

of the day. 

Now, did he contact you, or did you contact 30 

him?---No, I contacted him. 
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· ·' 

You knew he would be there?---Ja. 

For what purpose did you contact him'?-I 

contacted him to tell him what had happened. 

What did you tell him had happened?---Well, 

everything as far as I rernember, that he had been ••• that 

while he had been awey Hugh Lewin. , and I.lutch had been 

to my house. Actually, you know, it ••• I ••• it oocurs to 

me that he had known ••• he knew some of this, because he 

had seen Hugh that morning, the morning before he went 

away, I told him about that, seeing the Mutches and Hugh 10 

and then I told him about ••• well, everything they told 

me. Everything that I could remember that they told mo. 

You say Lloyd knew wW:i:l'fUl?---Thoy shared a 

flat. 

And he had seen him the day he went away?---Yes~ 

Well, what day was that?---I can work it out. 

It must have been, it must have been the 9th. The day 

after ••• yes, the 9th. 

So Lloyd saw te.win·.· •1 on the 9th?--Ja. 

Are you sure of that?--Well, that is what he 20 

told me. 

So Lloyd knew then from Len~·: :·1 all about the 

arrests?~I do not ••• I do not remember how much 1loyd 

knew. I think he said he had just seen Hugh, I do not 

remember how much he knew. 

You see, Mr. Doyd says he was away in Natal 

on holiday, and only came back on the 13th?---Ja, he 

hitchhiked down to Pietermaritzburg for the week-end. 

He said he had been away for a week or two 

weeks in Natal?---No, it was not as long as that. 

So he is wrong there?---I a~ sure it was not 

30 
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as long as that. 

Very well. Is your recollection perhaps 

faulty?-No, because I am ••• I am quite sure he said. that 

he had seen Hugh and Hugh had told him something. Some­

thing of what had happened, but t here was some point about 

not being much time. Hugh had just dropped in at the flat 

or at the office, and they had had some contact. 

Now, what actual discussions did you have 

with Lloyd that day?---Well, we were in my father's kombi, 

I borrowed it because my car was being s$rvicod, I think, 10 

and I said to him, look, those blokes have gone, one's 

gone and one's arrested, and I have been thinking about it, 

and it is very obvious that the situation is a taught 

one, tense one. 

Yes?-A.nd there must be some sort of further 

move in the situation. I said what I think is that it 

is a situation which is so delicately poised, that by 

giving a push in the right way, tho right push at the right 

:place, you will get a ••• a re-distribution of forces. 

What actual conclusion did you t wo arrive at 20 

tha t day, Mr. Harris?---Do you mean af ter we ha d dis cussed 

everyti.ng? 

Yes?---Well, I said to him that he was right, 

and that some sort of acti on was necessary, and i t seemed 

to me that seeing that he had volunteered to do something 

about the Pretoria Office, to go and have a look at it 

and so on , he was from Pretoria I think , that it was a 

pretty good idea, so the conclusion was that I would do 

something , and he would do the Pretoria Post Office. 

What was that something you were going to 30 

do?---Well, at tha t stage, not hibg speci f i c ha d been 
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F.J. HARRIS. 

mentioned£ for me to do •. That is the 14th, that is tho first 

time we met. 

Did your conversation end on that note?--Yes. 

That is all that happened?--You mean, we 

got to details, that as far as w& went. 

That is as far as your conclusions went?--Ja. 

And did he take a leading part in this conver­

sation?--Well, as I recollect it, I did most of the talking.~ 

You were in the dominant position?---Ja, I 

mean, I was the one who was providing information41 10 

Did you tell him that day that you had the ex­

plosives?---Yes. 

Did you tell him what the nature of the explo­

sives was?---Yes, oh yes. 

Did you tell him where the explosives were?---

Yes. 

Did you tell him what you intended doing with 

those explosives?---Do you mean keeping them, where keeping 

them? 

Keeping them?---Well, at that stage, there 20 

was not any decision as to where to put the explosives. 

Not on that day?--No, no, no. 

Did you tell him then what you intended doing 

with the explosives in the more active sense?---No, at 

that stage, the only discussion about doing things, was 

that he would do something and I would do something, that 

was the conclusion of our discussion. 

With those explosives?---Yest with those ex-

plosives. 

What was he going to use?---He was going to 30 

use ••• for the Pr etoria Post Office, he was going to use a 
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certain amount of dynamite, I do not know if we discussed 

it that day, but definitely eventually we discussed it. 

No, I am asking you about this day?•--Well, I 

will tell you what the answer is, that I cannot tell you 

exactly which day. 

What was he going to use?---He was going to 

use some dynamite and some sort of petrol. 

But you cannot recall whether this was deci­

ded on the 14th or not?---Let me think - No, I really 

cannot be sure about that. 10 

Why not Mr. Harris?---I just cannot. I me~, 

you cannot remember everything. 

I see. Did you arrange to meet again that 

week?--Ja, we met two or three times that week. 

By arrangement?---Yes. 

When was the next meeting?-Some time during 

the middle of the week I think ••• some time during the course 

of' the week. 

Yes, when was that? Can you help us there? 

---Well, we met on the 14th. I am sure of that, that was 20 

the Tuesday, and we met at the end of the week, and we 

met inbetween, but I can~ ••• at the end of the week, it 

was a Friday night and the Saturday for lunch at the Hotel, 

and some time inbetween. I forget which day. 

Now, t here wer e only t wo days inbetween, 

because you met on the 17th and again on the 18th?---The 

Friday and the Saturday. 

The 15th or t he 1 6th, one of those days 

you must have met?---Between the 14th and 17th. 

You saw him on the 14th?--Yes. 

You ha d dinner again on the 17th, and you me t 

30 
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. ,. 

on the 18th?---Yes, that is right, 2uite right. 

On the 15th or 16th you mot?---Ja. 

What happened at that meeting, on either the 

15th or 16th?-Well, at that meeting I had had the idea 

of going ahead ••• well, I had had the idea earlier, on the 

14th of doing something, So, on the ••• and I was quite set 

~at it was necessary to act, so over the next day or so I 

thought about it, and then I thought of doing something, •• 

of doing this thing at the station, in the left luggage. 

So, when I met John again some time in the middle of the 10 

week, the discussion went on and it was about the,,,it 

was on the basis of his still doing the Pretoria Thing. 

He had not been across to Pretoria by then, plus my doing 

the station, plus thirdly, his doing a car. 

This is what you had been thinking about be­

tween the meetings?---Yes, 

BY ~SSESSOR MR. HART TO WITNESSI Was this before or after 

you had seen Mrs. Swersky?---No 1 I had seen her in the 

meantime. I had seen her. 

Can you remember when you saw her?---I saw her 2~ 

on the 14th, on the 14th, and I think the 15th or 16th -

the 15th I thiruc. Definitely I saw her on the 14th, and 

then a short while after that. 

CROSS-EXAMINATION BY MR, MOODIE (CONTINUED) a 

What had you discussed at this meeting with 

Lloyd?-By then I had had the idea that ••• this is the 

second meeting? 

Yes?---I had the idea that I would go ahead 

and doing something, this left luggage idea, and he would 

do the Pretoria thing, and he would do a car. 

Yes?---Yes, that is right. 

30 
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What coro~usions did you arrive at at this 

second meeting?-Well, about that? 

What was your definite decision on that day? 

--That he still had to check up on Pretoria. He was going 

to come across to.Pretoria one day or one night, and have 

a look a:t Pretoria, at the Post Office, and that I would 

do the station - that was decided, and tha t he would look 

around at a parking garage, 

Jmd on that note, that meeting ended?--IVIm. 

And you saw him then again on the 17th?---Yes. J~ 

At dinner?---Yes, he came out. 

And did you discuss theso sabotage attempts 

further that evening?---Not very much. It was more or less 

a social evening, and most of the discussion,,.he was 

a bit mixed up I think, and most of the discussion that he 

remembers as being on that night, was on the followingday , 

the Saturday, at the lunch, 

So, you did not really discuss sabotage at­

tempts on the 17th at all?---r ••• my recollect ion is t hat 

we discussed on a small Silale. Just, you know, some limited 

discussions • .. 
Was it a continuation of the pr evious meeting? 

--Yes. 

Alri ght, you me t him on t he 18t h then?---Yes, 

that is at the hotel. 

And you ha d a serious discussion then?---Yes. 

And what conclusions did you arrive a t on that: 

day?---Well1 t hat was quite a bi g di scussion. 

Yes?---You see, he works on a Sunday paper, and 

so he worked all day Satur day, preparing t he pap er. Tha t 30 

~s his lunch hour , and he t ook more than an hour , and then 
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he came up and we met at the hotel, and he by that time, 

had been to Eretoria, I remember there, it w~s at t he 

hotel, I can remember he was sitting there, and he did thist 

or this with his fist, to show the size of the opening. I 

can remember it was definitely at the hotel, and that was 

the Pretoria idea. And by this time, by this time, I had 

seen Mrs. Swersky a couple of times, and she had ••• yes, 

that is right, and she had mentioned this Israeli idea, 

of the warning telephone calls, and I had realised that 

that id-ea would tie in absolutely perfectly with the other 10 

idea, with the original idea of doing ••• of having the bomb 

in the waitingroom, the left luggage a§ the station. 

BY THE COURT TO WITNESS& That is what I would like to 

know- why did you change your mind?---It just fitted per­

fectly. 

Why did you change your mind and not blow 

the bomb in the left luggage with the warning? Why did 

you change your mind and decide to explode in the concou~se? 

---Immediately I had this idea ••• well, i nunediately t his 

idea sort of joined together with the original idea, it 20 

seemed to me to form a perfect unity. Just immediately 

had a sort of ••• it had a sort of magnificence about it, 

that the original idea did not have. You see, the ori-

ginal idea had its point it was quite a good idea , it 

had its point. It would have had impact on public opinion, 

but the minute you added to tha t, this idea which enabled 

it to be a more public affair, the minut e that happened, 

gee, immediately it became a much better business . A 

much more significant business. 

CROSS-E.X.A.MINATION BY MR. MOODIE (CONTINUED): 30 

Well , when did this idea f irst strike you then? 
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---The idea of the station at all? 

No, the station ••• the alterations, from the 

baggage room to a public demonstration?---Let us see -

I suppose about the Thursday. 

That would be the 16th?---No - which week? 

It was either the end of that week, or early the next 

week. 

about there. 

It is quite easy, you saw Lloyd ••• ?---Yes, 

Monday was a public holiday?---Ja. 

And you saw Lloyd on the 14th?---Ja. 

The 1 5th, 16th you are not certain when you 

saw Lloyd, the 17th you met him at dinner?--Ja. 

On the 18th you saw him again?---Yes. 

On the 16th ••• ?---I had had the idea, yes. 

It was my idoa. 

It was your idea?---It was my idea, putting 

the elements together. 

10 

Did you tell Lloyd about this on the 17th? 

---The 17th or 18th, whenever we had the full discussion •• 20 

a fuller discussion. 

Oan we exclude the 17th?---As f or being 

when I told him about it? 

Yes?-No, I cannot be more sure than that. 

I am sorry , it was the one or the other or both , tha t we 

discussed it. 

You then told him that a spectacular demon­

stration in the station itself, was far better than in 

the bagfage office?---Much better. 

You told him that?---Yes. 

And you t old him you had thought about this 

30 
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during the week?---Yes' 

What was his reaction?---Well, he said that 

he could see there was some point in it; that there was a ••• 

it was a more grand idea, and then he said he wanted me 

to explain it a biti So ! explained everything to him, 

and then that was that, but then we had the three ideas 

more or less, in principle, organised. 

That is the explosion in the station itself? 

--Ja. 

The parking garage and the Pretoria Post 10 

Office - all on the same day?---Yes. 

BY J~SSESSOR MR. HART TO WITNESS; Was there then any talk 

about danger to life?--Well, it came up vaguely. I can 

remember vaguely, and I explained to him how I caught 

trail;).Sc. a lot, every day twice in and out, and I had seen 

people being switched around like sheep when there was an 

instruction on the loudspeaker. If they cancel a train 

and they say you go to platforms 7 and 8, rather than plat­

form 3 - it is like termites just wheeling across. So I 

explained to him, look, there will be these warning tele­

phone calls, consequentzy the railway police will act on 

these warning telephone calls, consequently, this is all 

perfectly logical - consequently people will be diverted 

away, and there is not any danger. 
BY THE COURT TO WITNESS: 

luppose the police thought it was a hoax? 

---Sorry, this is how the gentleman asked me how I felt 

at the time. 

Yes, but did you think of the possibility, 

that the police might think it is a hoax, and not clear 

the public?---No, I did not think of that. It just seemed 30 

to me, to make hundred percent sense. I mean that is why 

I made the telephone calls. 
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CROS8-EX.AMIN.t~lfiON BY MR, MOODI.E !,CONTINUED),; 

You saw IL:m Swersky on the 14th?--Ja. 

What time?---Some time in the afternoon. 

Why did you contact her?~She contacted me 

actually. She ••• you see, ••• I thought, no - she and I 

had been at University together, doing a common course 

for about two years practically, maybe even more. We had 

just been parallel . in the same group for most of the time, 

and we had often been seeing each other. 

And you told her that you had become involved 1.0 

in sabotage?---Ja, I did not really. I did not plan to, 

but it just came outt because she was a very nice girl. 

You wanted someone to talk to?--wJa. 

You alsO told her, yOu had in a sense been 

put in charge'---YesJ oh yes, I mean I feit••• 

You wanted someone to know about this?~Yest 

and howl 

And on the 14th1 did you tell her that you had 

explosives?---Man, I am not sure - it was the 14th or the 

15th. 20 

Now, would it not have been logical if you 

had told her the details that you were in charge, to have 

told her you had explosivcs?---No 1 what I am thinking it, 

it was on the 15th .... it would have been logical, but I 

do not recollect exactly that. 

You do not recollect that?--I remember feel­

ing, very happy to be able to talk to her. She is a very 

nice girl e~ 

Vihen you talked to her, you already had the 

idea of a bomb at the station'Z-Yes, 30 

Tha t would be in t he baggage r oom'?--Not or i-
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ginally ••• yes, when I talked to her, it was originally. 

I can recollect this very clearly, originally when I talked 

to her, I laid great stress on the need to do something. 

To act on some basis, but I think it was only that night 

or the next day, that I remember that I thought of, the 

station. 

was when I 

It was my idea, the station. 

Well, that wo~d be the 15th?---Ja. 

That would be the 15th?---Yes. 

You saw her again on the 15th?--Yes. 

.And you discussed sabotage again?---Ja, 

asked her if I could keep the stuff there. 

that 

And she said, yes, and you went and fetched 

the pqrcels?--No, I had them in my car. I just had a 

feeling that I can rely on Ann Swersky, she is ••• she will 

go along with me. 

So, you fetched the suitcases from the station 

and went to her place?---1~. 

And you knew that she would co-operate and 

allow you to store it thoro?-Woll, I mean 1 you cannot 

10 

say know in a certainty sense. I f she had not, I would 20 

have taken it to somewhere else, but I had ••• I mean she 

is such a worthwhile person, that I was pretty sure she 

would not oppose. 

So, you t hen stor ed the article s i n her 

storeroom?---In her underground cellar, or underhouse cellar. 

And on that day, did she give you the key? 

---She gave me the key on one day. It must have been tha t 

day, because I took it away and had a duplicate cut and 

came back and put the duplicate in her bathroom or kitchen 

window. 30 

That was on the 1 5t h?---I did not bring it back 
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on the same day. 

On the l6th?---I do not recollect which day I 

brought it back. She was not at home the day I brought 

it back. 

BY ASSESSOR MR. HART . TO WITNESS: Mr. Harris did she en­

courage you in this plan?---Did she encourage me? She 

did not• 

Or did she try and dissuade you in any way? 

---No, I felt she went along with me, that is why I 

liked talking to her, because she did not~ •• because she 10 

went aiong with meJ and I think I told you1 she is very 

intelligent I always thought •. 

EX.AMIN.ATION BY MR. MOODIE (CONTINUED) a 

Now, on what day was it that she mentioned 

that in Israel they had something similar?---I think it 

was the Thunnday. 

CONTINUED ON PAGE 388•••••••• 
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That would be the 16th?---Yes. 

And by something similar you meant the Underground 

had placed bombs and then issued telephone warnings?-~~Yes. 

Now, obviously, if you at that stage were planning 

and explosion late at night, the question of a warning would 

not come up, would it?---No, it didnrt come up at all. 

Because it would not be necessary?---Ja. 

So that it was at that stage then that the irlea was 

planted in your mind of having a spectacular demonstration 

in the station with the necessary warnings?---You must get 10 

it clear - it was my idea. I mean, she just happened to 

mention this, and I was the one who put the two ideas together, 

You accepted it?---Well, she didn't intend it to 

be fitted together ••• 

You don't know that, but in any case you were in 

a receptive state of mind?---Oh, yes. 

You have told us that already?---To the idea? 

Yes?---It didn't sink home immediately. It was 

afterwards, when I had gone away 1 suddenly it clicked. 

You have no doubt heard of explosions in Algiers 20 

and in France and Israel, by that time? Reading news­

papers?--- I have heard of explosions, of course. 

And this idea of a public demonstration appealed 

to you?--- Of course it appealed to me. 

And it immediately struck you that the baggage 

room was no good - it was the c oncourse that was best -or 

s omewher e in the s t ation?---I would not s ay t he baggage 

room was no good. I woul d s ay that this was much better. 

But t hen you had to have a s ys t em of warni ng?--J a . 

Because of the danger?----Of course , 30 
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You know, of course, from your own knowledge, 

that the Johannesburg Station is a huge place?---Yes• 

It covers several acres, I should imagine?--Ja. 

Did you decide, then, in your mind, where you 

were going to put this bomb?--~Yes, somewhere in the centre 

of the actual concourse. 

Did you tell Mrs. Swersky this?---I don't know 

whether I saw her again after that. Yes, I did. I saw 

her the next week. 

On the 16th this idea appealed to you and you had 10 

made up your mind?---Ja. 

That is after you saw Mrs. Swersky?---Yes. 

Is that correct?---Yes. 

So that when you saw Lloyd on the 17th or 18th~ 

your mind was made up?---Oh, yes. 

Did you try to dissuade you from this?---It was 

a new idea to him. 

No, did he try and dissuade you?---Oh, no. He 

was ••• he just sat and listened, and then I explained 

everything to him, and asked him questions and he asked 20 

some questions, and that was that. It was decided, 

Did he raise the question with you as to the 

possible danger of injury?---I don't remember whether he 

raised it, or whether it came up in the conversation. I 

don't know how it originated, put it that way, but once 

it had come up it was disposed of, by the warning idea. 

And you disposed of that?---Ja. 

He suggests, of course, that the risk of dan­

ger was never entimt.y excluded?---It was disposed of ••• 

it was put away ••.• 

No , I am just saying what he says !---Well , I 

30 
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don't want to argue with John, but I don•t remember that 

at all. 

Is it possible that.he did say so?---That ~said 

so? 

Yesr---I don't remember it at all. 

risk was never entirely precluded? 

That the 

Yes!---No, he accepted what I said. 

He accepted that there was no risk?---Yes. 

You accepted that there was no risk?---Of course. 

That is why I was able to convince him. 10 

When did you first think of the idea of petrol? 

--~That was out of the original idea of the waiting room. 

The left luggage room. 

When did you first think of the idea of petrol? 

---Well, I suppose it had been in my mind from the posting 

boxes idea. 

If your explosion was in the baggage office, late 

at night, then of course the necessity for petrol for a 

spectacular demonstration was quite unnecessary?---Yes. 

Is that so?---dorry... if the explosion... say 20 

it again? 

As originally contemplated, in the baggage room 

late at night, then as a spectacular demonstration, the 

petrol was unnecessary?---Yes , you would not see it flash~ 

So, now, when did you first think of petrol 

being added to this bomb as a form of spectacular demon­

stration?---It was in my mind all along - from the posting 

box Idea, I can remember. 

I s it not so that it was in your mind the mo-

ment you decided that the explosion was going to be in the 30 
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concourse?---It was in my mind then, yes. 

w·asn' t that the first time that it came into your 

mind?---No, because ••• I will tell you how Iknow, because 

when I jotted.down the plan, right from the beginning when 

I jotted down the plan, .it was on that basis, that there 

would be petrol with the dynamite in every case. 

In every case?---Ja. 

BY ASSESSOR - VAN DEN BESQH: 

luggage room?---Yes. 

Even if it was to be in the 

So you did intend to use petrol there as well? 10 

---Yes, oh yes. Mr. I~'loodie asked me that. 

CROSS-EX.AMINATION BY MR. MOODIE (Continued): 

Why I asked you that was because I seemed to re­

collect that when you were given information and instruction 

on the 8th of July by Mutch and Lewin, there was no mention 

of petrol.---No, they had mentioned the petrol on the pre­

vious occasion. At least Lewin had mentioned the petrol on 

a previous occasion when they were talking about the postal 

boxes. 

And when was that?---It had come up a couple of 20 

times. There was one major dEcussion about it, I would say, 

it was sometime between the 20th of June or a month or 6 

weeks before that. 

Was it the organisation that discussed this?--­

Well, I don't know if everyone in the organisation discussed 

it. 

Who was the~e?---Myself, Lewin and Lloyd. 

BY THE COURT: When was that? About?---Not later than 

about the 20th or 25th of June. It was bef ore that. It 

was a Saturday night . It was about what could have been a 30 
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month or six weeks before that• 

When you dis.cussed it?---Yes, 

BY ASSESSOR - VAN DEN B~GH: That means sometime during Nay? 

---May/June - yes; that is correct, May/June. 

CROSS-EXAMINATION BY ~ffi. MOODIE: (Con~nued): 

So you knew that if you used the concourse you 

would have a bomb containing the explosives?---Yes. 

And a quantity of petrol?-~-Yes. 

That was absolutely clear to you?---Yes. 

You knew that that was absolutely essential for 2C 

your purposes?---Yes. 

Now, you didn't see Lloyd again, after the 18th? 

---Of June? 

No, the 18th of July!---No, I didn't see him af­

ter the 9th of July. 

Lloyd!---Oh, I am sorry - I thought you said 

Lewin! Yes, I saw him again. I saw John Lloyd again. 

When was that?---I saw him on the 21st - that 

is the Tuesday. 

Yes?---And that is all. 

You last saw him on Tuesday, the 2lst?---That 

is the 21st, ja. 

When did you last see !Vlrs. Swersky?---Sometime 

during that week, I saw her. 

Can you recall when that was?---No, I am sorry. 

About during the course of that week. 

Did you reaffirm to both that your intention was 

firm to explode a bomb in the concourse of the station?--­

Did I reaffirm? Do you mean did I tell them again? 

20 

Yes?---Well, I hadn't changed my mind at all. 30 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



- 393 F.J. HARRIS .. 

You had not changed?~--No• No. 

These are the only two people who knew about this 

plan of yours?---0 pecifically• 

Well, in any other way?---Do you mean details 

about it? 

Yes? That you were going to explode a bomb in 

the station - these were the only two people who knew that? 

---That I was going to explode a bomb in the station? 

Yes?---Yes. 

You told no one else?---No. I will tell you - 10 

it might have ••• I might have slipped some details, but not 

••. well, when I say details I mean reference to the fact 

that I was go ing to do something, to my wife, but I did 

not tell her anything in detail, because right from the be­

ginning she said she did not want to have any knowledge of 

anything like that that I was doing, and I tried very hard 

not to tell her anything. 

Did you tell her something about it?---Well, I 

tried jolly hard not to, and I hope I didn't. 

Can we help your memory? Did you or did you not 20 

say anything about your proposal?---Well, I tried pretty 

hard not to, and I think U succeeded. 

So you didn't tell her anything?---Ja• 

So Swersky and Lloyd were the only tvlO that 

knew?---(No answer). 

When did you type this note - the one that has 

been handed in as Exhibit s "3" and ~? 

BY THE COURT: Is that the Doctor Verwoerd one? 

MR. MOODIE.; Yes , it is . 

THE W~NESS: I typed that sometime jus t before the middle 30 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



42/6 •. 
7. 

- 394 - F.J. HARRIS. 

of the month - the middle of July• 

Can you be :more specific?---Well, you could say •• 

let me put it this way, in the second quarter of the month, 

there you are. 

Would ·that be after you had seen Lewin and IYiutch? 

---Ja. 

Did they plant the idea in your mind?---No. 

This was your own ••. these were your own thoughts? 

---Yes. 

You typed this letter on your type writer in the 10 

second quarter of the month?---Yes. I had two type writers, 

and I did it on the home type writer. 

When did you show that letter to Lloyd?---When I 

first saw him, on the 14th. 

And you brought it with you in order to show him? 

---Ja. 

Why?---Well, I thought it was a very good idea, 

and I wanted to share it with him. That was the idea. 

Did he approve of the idea?---He didnrt, you know~ 

He said •.•• he said ••• he was rather negative. He threw 20 

damp water . on th.e idea. He sa,id this is not going to have 

any effect. He said something like "I don't know why you 

think it is going to have such potency. It is not going 

to have any effect because it is not going to be accepted 

by Dr. Verwoerd, because he knows perfectly well - he has 

got lots of information - and he knows perfectly well that 

it cannot be carried out- the Organisation is smashed". 

So what did you do with this letter?---I scrapped 

the idea. He was right. 

What did you do with the letter?---I took it home 30 
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with me, I think. Put it in the car, or my pocket, and took 

it home. 

Is that all you can recollect about this letter? 

---Well, obviously I put it at some stage, at the Swersky 1s, 

because .. it was found at the Swersky's. 

But you did not know how it had got there?---Yes, 

now I recollect perfectly clearly ••• wait a minute! I took. 

that - that note - and I shoved it into the side pocket of 

the car. The plastic leatherette pocket of the car, and 

it stayed there for a couple of da~, and then, when I was 10 

at the Swersky's, two days later I don't know- probably 

something like that - at 3,3 Oxford Road - when I took the 

stuff out I thought to myself "Well, I have got this note 

here as well -shove everything together", and I put it in 

one of the plastic bags. I think there was only one big 

plastic bag. I put it in one of the suitcases, and I put 

all the suitcases I had with me in her suitcases - or 

their suitcases. 

Why did you keep the letter?---I am a hoarder. I 

just keep things. 20 

I see. Did you show it to Mrs. Swersky?---No, 

no, I didn't. There was no point in showing it to anybody 

that I sort of wanted to discuss it with, because it did 

not exist any more. 

I have asked, and I will ask again, two features 

of this letter, "W'e have plans for such killing and with 

great reluctance we will put these plans into operation 

if you reject or ignore our initiative11 • I don't think I 

am taking that out of context, because you know the rest 

of the letter quite well.---Ja. 30 
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What did you mean by 11 We have plans for such 

killing''?---Well, obviously, if you are going to make a 

threat that is going to have some sort of sharp·impact, you 

must energise it. 

Yes?---Yes. You must ••• if I just write a letter 

to you and say "Do this", and it is something which you do 

not want to do, you will just chuck it away, but if I write 

a letter to you and I say 11 Do this, or else ••• 11 , and then 

I say something dramatic, then it makes contact~ straight 

away. · 

You say that this was not seriously meant?---No, 

it wasnrt. 

It was not?---No. That is why we dropped it. 

The other passage is this: 11 We remember Sharpe­

ville, when your police maancred 69 of us. We also remem­

ber the lies you have told about Sharpeville, how you 

suppressed the truth"---Yes. 

Now, what did you mean to convey"when your police 

massacred 69 of us"?---Sixty nine South Africans. 

10 " 

You didn't perhaps wi s h to give the impression 20 

that a Bantu was the originator was t he author of this 

letter?---No, why should it be? 

Not at all?---No, why s hould I? As far as I am 

concerned t her e are 17 mill ion South Africans . That means 

if you are Jewish, or not Jewish - you ar e as much a South 

African as I am. 

So that was t hen "when your police massacred 

69 South Africans"?---Yes, bleak and white. 

Now, t hat l etter went i nto t he plas tic bag 

which was f ound at the Swersky 1s place?---Yes , that is so . 30 
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(May I sit down, please? BY THE COUR!: YesJ). 

There were other papers in your motor car as well? 

---Yes, I think they were in the cubbyhole - that is where 

I kept the ••• 

And you didn't remove those from your car?---No. 

It didn't strike you to do so at the time?---I 

just ••• which were they? I just neglected the possibility. 

Now, that property remained with the Swerky 1s un­

til what day?---Until the police got there, Until the 

25th. 

Did you remove anything from that cellar prior to 

the 24th?--Yes, I went back to the cellar and I fetched a 

couple of detonators and 8 sticks of dynamite. 

When was that?---That was pretty early. .. . about 

Monday the 20th. 

Was that for the purpose of making the station 

bomb?---Ja. 

Was Mrs. Swersky there when you removed this 

stuff? That was the Monday?---I think so, yes. 

10 

Did you tell her that you were removing some dyna- 20 

mite?---Yes. 

You told her?---Ja. 

And the batteries and watches and the fuses?--­

Well, I didn't take the batt eries. I will tell you why - · 

they looked so small to me, and I thought these batteries 

could not possibly be effective - they cannot do it - they 

must be for something else , so I went and bought two big 

batteries. 

I see.---Super Number 3, they were called. 

You also bought the batt eries that day?---I am not 30 
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sure, It was early that week. 

You were there on the 20th, you removed the dyna~ 

mite and other articles, and you saw her again on the 21st? 

---No, I cannot remember exactly which day. I saw her 

several times. I saw her,, •• 

You told us a few minutes ago that you last saw 

her on the 21st? The Tuesday. 

MR. PHILLIPS: No, that is not correct, my lord. All he said 

was that he saw her in that week. 

CRQSS-EX.AML'·ATIOliJ B! MR • . MOODIE (Continued): 

Didn't you say that you saw her on the Tuesday?--­

I am not sure which days I saw her that week. I saw her in 

the early part of that week~ 

Didn't you see her on the Tuesday?---I might well 

have, really. Quite easily. 

You probably did?---I don't know. 

You went back, and you told her that you had re­

moved these articles to make a bomb?---Yes, I went back and 

told her that I had removed ••• 

10 

Yes?---She was there when I took them. I am 20 

pretty sure. 

And that is the last time that you saw her?---I 

saw her quite a few times. I cannot say which is the last 

time I saw her. 

The 20th is fixed in your mind. Did you see her 

after that?---I saw her later than the 20th, yes. 

The 2lst? ... --I don 1 t know. 

You don't know, alright!---Definitely I saw her 

on the 21st. 

You took t h 3e articles back home, then?--... Yes . 30 
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To your gara.ge?-,--.Ja. You see, it isntt used 

for the car. It is used for storing things. 

· You bought - I think you described them as being 

Number 3 batteries?---Super Number 3 they were called. 

Fairly large?---About that high, by that and that 

(demonstrates). 

And how many .•.•• ?---Two. 

And how many of these manufactured watches did you 

take with yo_u?---I think I took the lot. No I I think 

there were about five or six, and I took about four. 10 

When did you prepare the bomb?---Tuesday or Wed­

nesday... Tuesday Wednesday, Thursday. 

You took some time about it?---Well, I did one 

11 ttle bit, and then left it alone, and then another little 

bit. 

Did you cope with the manufacture of the bomb 

quite easily?---I wasn't sure about two or three things. I 

wasnrt sure whether the batteries were powerful enough -

that was why I got the big batteries - and I wasntt sure 

about the detonators; how many you needed, so I used two 20 

detonators. 

Yes?---Sergeant van der Merwe told me that I 

need only to use one detonator, but I used two detonators. 

And I wasntt sure about the ignition of the petrol, so I 

took some cortex - that is that yellow cord stuff - wound 

it round into a sort of loop about that long (indicates), 

it was before I wound it around, into a sort of loop and I 

put it with insulation tape ontothe side of the plastic 

jellicoe. Sort of between - so that t here was the dynamite 

and then this stuff, and that,, so that I presumed that the 30 
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dynamite would ignite the cortex which would burn away into 

the petrol can. 

The can was the container in which you were going 

to put the petrol?-~-Yes. 

Did you consult the manual at this stage?---Well, 

I looked through the manual. I flipped through all the 

manuals. Ivlost of them were terribly technical. I flipped 

through the manuals, and it didn't answer the questions I 

had. How many batteries, how many detonators - it was too 

advanced, We went to a lot of trouble. 10 

The manuals contain not only information, but a 

lot of illustrations about the destructive power of dynamite 

and the demolishing effect, not so?---Oh, hundreds of 

pictures, yes. All sorts of pictures. 

You fully realised that you were handli~dangerous 

material?---Well, you see, in several places I saw this 

in several placee it said "tamping" - that is the word! 

Tamping! It said that you must always bore a hole - there 

was a special word for that - you must always bore a hole 

and you must tamp it. You must tamp the dynamite, because 20 

if you don't its explosive power won't work. It will go 

off and release pressure ••. cause pressure. 

That you would have realised without even reading 

the manual, not so?---As I thought all along. 

That dynamite is an extremely dangerous sub­

stance?---Sorry, when you said tha t I realised - I t hought 

you were talking about the tamping! 

Yes - of the danger of using dynamitel---Well, 

i t didn't you know ••• I had no idea of the quantity you use , 

and I thought that if you don't us e a large quantity, you 30 
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must always ••• by that I mean to say about 40 or 50 sticks.e. 

you must always tamp it. 

What in your mind would have been the effect of 

one stick of dynamite?---Exploded in open air? 

Yes?---Practically nothing. 

And eight?--- A loud bang. 

And contained in a suitcase?---No difference. 

Placed near a wall?---Still no difference. 

And near glass?---Well, I don't know. I had not 

thought of this before - I suppose it would have cracked 10 

some of the glass. 

And inevitably cause the glass to fly in all 

directions?---It just seemed to me that you would have a 

loud bang. 

You didn't think of these matters?---No - I am 

sorry - I am not a technical expert. 

BY ASSESSOR - MR. HAB!l Did you seek any advice from 

anybody?---On the Thursday night - that is the 23rd - I was 

going to ask John about the number of detonators, and the 

number of batteries. John Lloyd. I thought he would have 20 

known, because he had prepared something before, he once 

told me. 

But he was not available?---No. 

Did you try to get advice from anybody else? 

---No. 

CROSS-EJ4.1VIINATI0N BY MR. IVIOODIE (Continued): 

Did it occur to you that pieces of the battery 

or of the watch or of the suitcase could fly in all di­

rections?---No, I visualised - I had a very clear picture 

in my mind of a l oud bang, and a flare about that wide , 30 
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about 18 inches wide, and standing all around - say this 

ro.om is the concourse, bigger than this - standing all round 

there would be people. J.'ilostly very struck by the explosion 

and this flare. 

In. your mind, how far away from the explosion 

were these people?---Around the perimeter, of the hall. 

How far away from your bomb?---Well, it would 

vary from what part of the room they were in, but it would 

be say from that wall to that wall, or a bit beyond it (in-

dicating). 10 

.Thirty yards away?---I don r t know. It is more 

than thirty yards, isn't it? Say this distance ••• 

BY THE COURT; What is the length of this Court? 

MR. MOODIE: From where you are to that room. 

TBE WITNESS: Say the length of the room. 

CROSS-EXAM,IN~-J.TION BY MR, MOODIE (Continued): 

We can always find that out! Well, that was your 

idea- as you saw it in your mind?---Yes. 

BY A§SESSOR - MR, BART~ How much petrol were you going to 

use?---Well, I had a five gallon can - just like that one 20 

there - and I went to a garage in Braamfontein, Dawsons(?) 

Garage, and said to the bloke nstart filling it", and 

then I stopped him when it had four gallons in it - because 

I wanted a round number, I don't know why, and although 

it was supposed to take five gallons, I didn1 t think it 

would take five gallons - it was sort of coming out at the 

top, so I put in full four gallons . 

Is that what you used?---No, I bought four 

gallons, and then carried it away, and it seemed jolly 

heavy, so I poured about half of it into my car. I used 30 
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about half of four gallons - about two gallons• That was 

on the 22nd - I remember that very cJa3.rly. 

That was when you bought the petrol?---Ja, it was 

on the 22nd. 

Had lVlrs. Swersky the day before not bought the 

two cans? One of which was found in the •••• ?---Yard the 

day ••• 

She bought them?---Yes. 

The day before?---Or a day before that, yes • 
. 

That would be either the 20th or the 21st?-- 10 

Yes, or even •.•• 

You bought the petrol on the 22nd?---Yes, or 

even •••• or even the end of the previous week. I think 

more likely the beginning of that week. 

More likely the beginning of that week - the 20th 

or the 2lst?---Ja. 

She had bought them - one of them which was found 

there and is exhibited, and the other was demolished at the 

station?---Yes. I ••• I ••• you see, the idea of buying two 

was the other one, this one, was to be used for John when 20 

he was going to do the car •••• That is right! 

That was the purpose of buying two?---Yes. 

And in your one you placed two gallons of petrol? 

---No, I put in four gallons of petrol •••• 

No, eventually?---Ja. I didn't put in two. I 

put in four, and t hen poured out about half. 

Did you buy the suitcase for this purpose?---Yes, 

I bought the suitcase at the O.K. Bazaars, Eloff Street. 

When?---It would have been the end of •.• I don't 

know. Anything from say about the ••• say 16th to the 30 
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22nd .• 

Between the 16th and the 22nd?---Ja. 

That you bought the suitcase?~~-Yes; or it could 

have been a little· bit later- it could have been the 23rd­

I am not sure. 

Wh.en was your bomb completed?--_:The Thursday. 

That bomb was made in the suitcase, hm?---Yes. 

And placed in there, you say, on the Thursday? 

That would be the 23rd?---Yes. It wasntt really •• ~. as I 

finished a bit I put it in. 10 

When did you finally put the petrol in the case? 

---I think when I went home on the 22nd I shoved the things 

straight into the suitcase. 

So that you had your bomb and your container with 

the petrol? In the suitcase?---Well, what do you mean 

exactly by "bomb"? 

Well, the whole ••• your explosive portion and this 

petrol which was going to cause the flame?---Yes. 

what? 

That was all ready ••• ?---Yes, inside the suitcase. 

On the 22nd?---Wednesday/Thursday. 

Wednesday?---Thursday ,. I think. 

And you left the suitcase in your garage?---Yes. 

And you next handled it on the 23rd?~--After 

No, I say, after you had left your suitcase with 

the material in it, inthe garage, you left it there until 

you handled it again on the 23rd?---(No answer). 

Your suitcase?---I am sorry - it doesn't make 

sense to me. On the 22nd or 23rd - it was at that time in 

t he garage all the t i me. _Yes , it was . 

20 

30 
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Now, you finally took it out of your garage on 

the 23rd?---No, the 24th. 

The 24th?---Yes. That is what didn't make sense. 

I am sorry! Were you in Pretoria on the 23rd?--­

I don't think so. 

Are you sure?---I wasn't in Pretoria on the 23rd. 

I was banned. I didn't go to Pretoria. 

What did you do on the 23rd?---Stayed around at 

home. I was in town, I think. 

every day. 

that, yes. 

You wer e in town?---I went into town practically 10 

I was at the College on the 23rd, I remember 

Now, that suitcase you took in to Johannesburg on 

the 24th?---Yes, that is right, quite right. 

What suitcase did you have stored at the station? 

--When was that? 

It was deposited on the 23rd, and uplifted on the 

24th?---Yes, I know - the police told me about that. That 

was a little grey one, I think ••• that one over there. It 

is the one under t he blue one. I just cannot remember about 20 

that one. I think it was this one. The police showed it 

to me and said that they had worked out, f rom the tag on i t, 

that i t had been stored at the J ohannesburg s t a tion at t he 

end of that week . 

On t he 23rd?---Ja. 

And it was uplif t ed on the 24th?-- - Yes, they 

worked it out f rom t hat number. 

Is that your s uitcase?---Yes . 

Wha t was it doing there? - - - I •• • honestly, this 

means no t hing t o me. I cannot remember t hat . I am afraid 30 
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I fibbed to the police, and I tol4 them ••• it seemed so silly 

when the Major asked me, that I couldn't remember this one. 

First Mr. van der Merwe, then Lieutenant Van der Merwe, and 

then Major Brits - I told them some story. I made up a lie 

about it. I told them a lie about it, but l just ••• I am 
damned if I know. 

What was in that suitcase?---Some of the stuff, 

I don't remember which. 

Some of what stuff?---All the stuff that is lying 

around here. 10 

Some of the explosive material?---It could be -

I don't know. 

It could be?----No, I don't know. 

You don't know?---No, I am sorry. 

You have no recollection at all what was in that 

suitcase?---I don't remember anything about that little one, 

I am afraid. 

Clothing?---What about that? 

Was there perhaps clothing in there?---We did 

keep clothing in it. 

Was there clothing in that suitcase?---At one 

stage I think my blazer was in there. My University blazer. 

When you put it in the station - the baggage 

room?---I just don't remember, honestly. 

In fact, there could have been anything in it? 

---Anything , absolutely anything. I just don't remember. 

You don't remember?---No. 

Why did you go and uplift it on the 24th, then? 

---Man, I don't know anything about i t. 

But you can r ecall tha t , I t ake it?---No, I am 30 
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blowed! I dontt rememb er anything about that little grey 

suitcase. I mean I know ••• hang onl I know that I used 

that suitcase at one stage, for keeping things at the 

Swersky's. I know that - that is for sure• 

I cannot hear you?---I kept t hings at the Swersky's 

in that little suitcase, at one stage, 

That is definite. 

I know that for sure. 

AT THIS ~TAGE THE COURT ADJOURNS FOR 15 MINUTES. 

ON RESD~I~ ____ A!__ 11,30 a.m. 

FREDEFICK JOHN HARRIS (Still under oath): 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE )Continued(: 

In that suitcase that you cannot clearly recall, 

were there not manuals that you were taking in to Johannes­

burg to consult Lloyd about?---You know, t hat rings a bell. 

That story that I told the police ••• 

Was it the truth?---I just cannot say. They 

came to me and said "Here is the suitcase", they showed me 

that slip on it, and they showed me the railway documents, 

and they said "Here you are, t hi s was handed in on the 

Thursday and taken out on the Friday - what did you do with 

it?", and I couldn't say anything to them. I am sorry •• ~ 

Like •• I mean, now I can, because, I mean, I was asked 

this business you asked about t he Thurs day afternoon , do I 

remember whether I was in Pretoria on Monday •• no, on Sunday. 

Major Brits asked me this, and well, I could be frank with 

him , because I was on a different f oo ting . He said •••• 

he told me a whole thing about Thursday, in Pretoria, and 

he said that somebody,. two people had seen me at the Wacht• 

huis - t hat is the headquarters of the police - on Thursday , 

., r 

" "' 

and he didn't know whether this was true or not, and where 30 
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had I been on Thursday afternoon - this was on Sunday - and 

I said to him "Well, quite frankly, I don't know", because 

I could be frank with him, 

So you don't know whether you were in Pretoria 

or not?---I just cannot say whether I was or was not in 

P retoria on Thursday afternoon. 

Did anybody suggest to you that there were manuals 

in that suitcase?---You have just suggested, •• 

N_o, no, no, before you spoke to the police, and 

while you were talking to the police?---I think the manuals 10 

were kept in the suitcase most of the time - in that suitcase -

the little grey one. 

You told the police that there were manuals in 

there and you wanted to consult Lloyd about them?---Yes, 

that is the story which I told the police. 

Isn't it possible that it is the truth?---I don't 

know - it is possible. 

Do you remember fetching the suitcase?---No, I 

can't ••• I can't ••• I tried to work out, when they 

asked me ••• obviously it is much easier if you can remember 9 C 

a thing and you can just tell it and that is that. I tried 

to work out when I had fetched it and I am blowed if I can. 

I see.---It must have been the 24th - it must 

have been. 

Well, we have evidence on record trat it was 

the 24th!---That is what I mean. It was t he 24th. 

Now, we know that the length of the Court room 

is 22 paces - do you agree with that - is that more or 

less correct?---1 don1 t know- have you paced it? 

I didn't, but someone else did!---I cannot.~. 30 
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That is the distance, in any event, that you en­

visaged the people would be standing round - from there to 

the back wall?---Yes, it would be the size - when I looked 

in my mind that would be the size, and it would be much 

longer, of course - along the sides - across like that. 

They would turn this way - like that, and then like that 

(indicating). 

People would be standing round, equi-distant from 

the point where the bomb was?---They would be standing around 

the outside of the wall of the hall.· The wall of the hall. 10 

If your dynamite was going to make a bang and 

the petrol a big flame •.• ?~--Ja? 

Was it necessary for them to stand well back?--­

I am not with you! Was it necessary for them to.~ •• ? 

For the people to stand well back?---No, they 

could not be standing next to the thing. 

Why not?---If they were standing next to the 

thing they somebody might get hurt. That is why they had 

to be cleared, obviously. 

In your mind, what would be the maximum distance 20 

of safety? Or the minimum distance of safety?---I thought 

if you were standing away from the thing, then that was 

that. 

Can you be a little more specific, please!--­

I thought that anybody within this sort of distance (you 

to me) from the thing ••• 

Was in danger?---Was in danger, j a . 

And when would you be out of danger?---I didn't 

calculate i t like that. I jus t assumed that once you were 

away from the thing you were away - finished. 30 
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By away - what do you mea.n?--Well, not right 

next to it. 

I must ask yo~ where did you think, in your mind, 

a person would be safe?---Anybody who wasn't right next to 

it. 

What do you mean by "not right next to it"?-

Well, I said, you to me. 

BY ASSESSOR - MR. VAN DEN BERGH: Two paces?-Ja. 

CROSS-EX.Al"V1INATION BY MR. MOODIE ( Gontinued): . 

There they would be in danger?-~-Yes. 10 
I would be 

And if I was three paces away/out of danger?---

You are asking me what I am thinking now - or what I was 

thinking then? 

I am asking you what you were thinking then?---

I didn't calculate it on a basis of to the nearest milli-

meter, or anything, 

Well, to t he nearest yard, then?---The nearest 

yard - it didn't strike me. You see I didn't ask myself ••• 

This distance would be extreme danger - where I 

am standing?--Hang on! That is right, go on! 

Anything further, and I would be out of danger? 

---Well, I am now going back into ••• as far as I can •• into 

my thinking then, and my thinking then was simply that •• 

I did s or t of itemize i t. · a ) - There won' t be anybody 

near this thing.· b) - There won't be any danger. Finished! 

Now, you envisaged people standing , you have 

told us , r oughly 22 paces away?--- Ja . · 

And in your mind at that time, that would have 

been safe?---Of cours e . 

20 

Now, how close would they have to come before 30 
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they reghed the dangerous area?---Well, I will put it this 

way .... people next to the thing would have been in danger. 

I cannot get you any nearer! What about the 

dock?---I ••• there wouldn't have been anybody ••• 

Now, if they were there?---I ••• 

If they were as close as the dock - say eight 

paces away - would they have been in danger?---! can't tell 

you now -but I did not think it then. 

that then. 

You didn't think it then?--No, I did not think 

I thought in terms of this distance. 

Did you have a sense of worry or anxiety about 

the fact that you had eight sticks of dynamite which you 

10 

were going to explode in the concourse?---No, I didn't really. 

I fel t •• I felt pretty happy, frankly. 

What did you feel about the people who might be 

there?---Well, I knew that there would be people there, in 

t he concourse. I mean, there are always people in the con-

course. 

What di d you feel about the people who might be 

near the suitcase, when it exploded?---I didn't feel about 20 

them, because there wouldn't be any there. 
BY ASSESSOR - MR. HART: 

Did you think of the possibility that there 

might be a foreig ner, for example, who woul d not under­

stand the broadcast, being near the suitcase?-- -No, I did 

not think of that. No. 

BY THE COURT: Or someone who enter ed the concourse after 

t he warning had been given?---No, it did not occur t o me. 

I just t hought •.• I t hought of it •• like i n geometry . You 

have got a point, and a circle ar ound it, you know, where 

you put your protractor ' s sharp point in . It would be like 30 
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that, and it would just be empty space around the point. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (Continued): 

On the afternoon of the 24th you came to Johannes­

burg?---Yes. 

You had the suitcase with the bomb in it in your 

car?--Ja. 

You visited your mother, that day?---Yes. 

That afternoon?---I don't recollect whether it 

was the morning or the afternoon. 

the middle of the day. 

I think it was around 

The middle of the day?---Yes. 

Did you have lunch w:i th her?---That is also 

possible. Sorry - were you asking or telling me? 

No, I am asking you!---I don't know. 

You don't know?---Ja. 

Was your wife at home when you left?---Yes, she 

didnrt go out that day. She must have been. 

You said that you drove carefully?---Yes, as I 

drove out I remember going very carefully, I can remember 

10 

that very clearly. 20 

And the necessity for driving carefully was be­

cause you had a bomb in your car?---I didn't say I drove 

carefully all the way . I drove carefully - as I drove out, 

because I had previously bashed the side of the car against 

the pavement, and I didn't want to bash it again. 

And you also thought you had to do it care­

fully, because you had a bomb in the car?---No, it would 

not explode because of not driving carefully. 

You had no feeling of danger or apprehension? 

---No, this i s f unny ! Ma jor Bri t s told me t ha t the dynamite 30 
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was 18 months, or two years, I think he said, out of date. 

And he said to me "Man, you were driving around with so 

much dynamite in your carii; when I fetched it, "wasn't it 

very dangerous?" It didn't occti±' to me that way. Because;. •• 

. I ••• J a, • 

Now, you must have come to Johannesburg on the 

24th earlier that day, if you uplifted that suitcase?---

Or afterwards - it is also possible. 

You say you might have uplifted it afterwards?---

Looking at the possibilities, yes. I am not sure. 

BY THE COURT: Do you mean after the explosion? 

CROSS-EXAIViiNATION BY !VIR. MOODIE (Continued): 

Yes?-I mean, put it this way - I fetched that thing 

on the 24th, right? Well, I fetched that on the 24th - it 

must have been before or after. 

Or after?---Yes. 

BY TH.c; COURT: Did you go back to the scene after the ex-

plosion, Mr. Barris?---No. 

CROSS-EX&~INATION BY MR~_MOO~ (Continued): 

So then you must have ••• ?---Not as far as I know. 20 

Then you must have uplif ted that suitcase in 

the morning?~--I didn't go back •• I don't think I went back. 

I don't think I went back. 

Alright - when you left home what were you wear-

ing?---I was wearing my green sports coat - a sort of 

tweedish sports coat, and •• I am not sure about trousers-. 

I was ei ther wear ing a pair of greenish trous ers, or I 

was wearing these very trousers I am wearing now. They 

are grey terrylene trousers~ The same as the suit - they 

are part of the s ui t. 30 
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Did you take your brown suit with you?---It was ••• 

I am quite sure that I did, because I had that with me at 

the College, 

I am just asking you - did you take your brown 

suit with you or not?---Of course, I had it at the College •. 

-when you left home?---I should say, yes, obviously .. 

What is the answer?---Obviously. 

BY THE COURT: And the purpose of taking it was to effect 

a disguise?---The change? 

Yes?---Hm, yes. 

CROSS-EXAMINATION BY rviR. MOO~ (0ontinued): 

Did you not change •••• ?---I had planned that 

days before. 

Did you not change your clothing at your mother 1 s 

house?---No, I changed my clothes at the office. 

BY .ASSESSOR-=-J.ViR. HART: I didn 1 t catch your last answer, 

Mr. Harris- you say you planned •••. ?---I had planned it, 

I can remember, for several days. I had the idea of 

changing the clothes. 

You had planned it before hand?---Several days 20 

before, yes. Mr~ Moodie asked me if I didn't change at 

my mother's. I don't know whether you heard that. I did 

not change at my mother's. 

CROSS-EXAMI NATION BY !1.&.....Moom (Continued): 

You left your mdhers house at what time?---I 

just •.• I remember being there, but I cannot remember 

what time I left. 

You canit remember?---I cannot r emember what 

time I left;. I can't even say whether I went directly to 

my mother' s ' and then to town, or whether I went to my mother ' s 

quite early, which I did quit e oft en when I went shopping. 31 
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and then went home. It was, I suppose, one or the other, 

but I cannot remember. I can remember seeing her that day. 

You may well have gone back home?---Home - oh, 

yes, that is quite possible. 

And might you have well gone back home to pick 

up your brown suit?---It is quite possible. It is quite 

possible. I don't think so, but it is possible, sure! 

Then you came into Johannesburg?---Ja. 

Where did you go to?---To the station~ 

From home you went to the station?---Yes, because 10 

that was my destination. 

I just want to be clear in my mind - you drove 

from home to the Johannesburg Station - as your destination? 

--I can remember leaving home, and I can re:nember being 

at the station - that is obvious. 

Now, that is •• you remember leaving home, and 

you remember being at the station?---Ja. 

And what time were you at the station?---Well, 

I glanced at my watch, and the hand was between the four 

o'clock and the five past four. 20 

And where were you then?---I was then at the 

parking meters. 

At the parking meters?---Ja. 

And you opened your car and took out the suit­

case?---Well, I can remember standing next to the car, 

but, again, I must have done that - taken the suitcase 

out- because in the car ••.. 

I see! You remember looking at your watch and 

it was between the four and t he five pas t four?---Ja . 

What do you next re collect?---I was on the bench. 30 
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I was on this bench in the concourse, above platforms 5 and 6. 

That is the very next thing you remember?---Yes. 

And you were sitting down?---On the bench, .yes. 

BY THE COURT': Where had you written this note? That you 

put on the sui tcas·e?---That I had written a couple of days 

previously, at home. 

And what was its purpose?---Originally the idea 

was that if I put that note on the suitcase, it would stay 

there and anybody would come along and would see the note, 

and would leave it alone. 

Or possibly steal it!---Possibly ••• not, I was 

thinking ••• 

Surely, if you do put a suitcase down on the 

station with a note on it "Back in 10 minutes", that is an 

invitation to a thief to steal the suitcase?---I saw it 

exactly the other way. That it was an indic~tion that the 

suitcase wasn't on offer to be stolen. 

CROSS-EXArHNATION BY MR. MOOJ2IE (Continued): 

Now, it is clear that you can remember being 

seated on the bench?---Yes. 
in 

Where was the suitcase?---It was/front of me, 

on the right - on my right, as I faced forward.· 

Would that be on the town side, or on the ••• ? 

---No, that would be to the North of me. 

And you were facing?---West. 

You were facing west, seated on a bench, and 

the suitcase was on your ••• ?---My right. That would be to 

the north of me. 

St&!ding next to the wall?---Standing next to 

the wall, j a. 

10 

20 

30 
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Can you remember putting the note on the suitcase? 

---I canrt remember putting it on the suitcase. 

You have told his .lordship that you remember 

writing it a couple of days before?---Ja. It was on note­

paper - one of those spirex note things - with a r 'ed line 

down the middle. I remember that. 

Written in ball point?---Yes, blue ball point. 

What did that note actually say?---It said "Terug 

binne 10 minute", or "Terug in 10 minute". 

that very clearly. 

I remember 

And you took that note with you when you left 

home?---Yes, I must have. 

Did you or did you not?---Yes. 

You did?---Yes, obviously I must have. 

Do you remember taking it?---I don't remember 

positively taking it, but I know I took it. 

Where were you carrying it?---In one of my pockets. 

And when you got out of your car, you took the 

suitcase and the note?---Well, it was in one of my pockets, 

1( 

and I then took it. 20 

And when you got to the bench, did you take the 

note out of your pocket?---Wel l, obviously I must have, I 

mean, I know I must have. 

Now, how l ong di d you s it on the bench?---I 

would say a couple of minutes. 

Did you look at your watch, or not?---No. 

Did you see other people there?- --w·el l, I knew 

that there were people there. In front of me there were 

some people walking around, and on my side, at one stage, 

there was a bl oke sitting , a man sitting . 30 
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BY THE COURT: I cannot hear!---On my side at one stage there 

was a man sitting, on the bench, sitting quite near me-

this sort of distance away, or a bit further (indicating)• 

·rhere were people there, yes. 

CRCaS-EXN~INATION BY MR. MOODIE (Continued): 

There were people there?---Yes. 

Did you talk to anybody?---No. 

Did you see an elderly lady sitting over there? 

Or a child, or children?---No. 

You just got the impression that there were people? 10 

---There were people walking aroQ~d - I can remember that -

the way they interrupted the light coming through the west 

glass wall. I can remember the sort of flickering as they 

walked pas t, and I can remember definitely - I am quite sure -

there was at one stage a man sitting on my left. 

You were there, you say , a couple of minutes and 

then what is the next t hing you remember?---I can remember 

then standing near - right next to - or between two parking 

meters- in line with them exactly. You know what ·it re-

minded me of - that f ilm "Nothing but the Best" at one 20 

stage they wal ked down a row of parking met ers. It was 

just like that. You see the parking meters in line - in 

line ahead - and I was standing in line with the parking 

me t ers t here . I could t ake you, almos t exact ly , to t he spot. 

And then yo u. saw your car?---Yes. 

And then do you remember riding off in your car? 

---I can r emember going over . I can r emember very clearly 

sliding in the key. I can remember that very clearly, be­

cause there is a little latchet that covers the opening for 

snow climat es (?) and I remember pushi ng t ha t aside as the 30 
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key went in, 

So then you drove off?---Yes, obviously. 

Did you drive off?---Yes, of course! How else 

co.il..d I have ••• 

Do you remember driving off? ---I can 1 t remem­

ber the driving part. 

So you remember opening the car and you don 1 t 

remember driving off?---Yes. 

What next do you remember?---Well, you know how 

Jeppe Street is a one-way. I was on the left side of Jeppe 10 

Street, opposite, on the right hand side on the corner, there 

used to be a C.N.A. and it is now a Building Society, and I 

was pretty well opposite that shop - that is on the right and 

I was on the left hand side of the road - and there was a 

Portuguese registered grey A. 40 pulling out ••• You know, 

when I say ~ortuguese it may have been J.'llozambique - there 

was a P. on it -because they also carry a P. It pulled 

out and I parked there. 

That is the very next thing which you remember? 

--After? 

After leaving the place where your car was parked? 

After getting into your car?---Ja. 

the car •••• 

That is the very next thing you remember?--Yes. 

And the next t .ling?---Well, then, I got out of 

This you can all remember now?---Yes. I can 

get out ••• I got out of my car, and I walked over to the 

far front corner of the Jeppe Street Post Office. 

To the telephone booths?---There are two inside 

20 

the building. 30 

You went to a telephone booth?---To it, yes. 
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You went to one of them?---Yes, there were two, 

and I went to one of them. 

What time was it when you parked your car?---I 

didn 1 t notice then. I noticed when . I was just going to make 

the first call, I noticed that my watch was showing between 

twenty and twenty five past. 

That was to the Railway Police?---Yes. 

You can remember the conversations you had with 

that man?..,.--Hrn. 

And you recollect phoning the Daily Mail - and 10 

that was engaged?---Well, I got through to the exchange, 

ahd then the girl said that the internal lines were engaged. 

You can remember that?---Ja. 

Then you phoned the Transvaler?---Hm. 

What time was that?---Well, I didn't look at my 

watch, but I did this all in quick sequence. I mean in 

straight sequence, you know, so that going from the 4.20 to 

4. 23 of the first call - the second call was immediately 

thereafter - I suppose about 4.25 - and then there was this 

4. 26 - and then there was this blank when I went out to 20 

get some tickeys, and the last call was about 4.27. About 

that. 

The last call at 4. 27?---Yes. 

And you remember what you said to the various 

gentlemen who answered the phone?---The three chaps - I 

remember pretty clearly. 

BY THE ~: Why didntt you phone from the station?--­

I had been to the Jeppe Street Post Office, a couple of 

days previously, becaus e I wanted a reliable phone . 

Yes, but why did you not - do you sugges t that 30 
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the phones at the station are not reliable?---Well; I thought 

that phone might be blocked, you know - occupied - in use -

somebody using it •.• 

It is a question of walking around and having a 

look, instead of taking your car and going to Jeppe Street. 

---It seemed logical to me, because I knew that the phones 

there were reliable phones and not in use. 

You are sure you didn't phone from the s.tation? 

---No, I am $Ure I phoned from Jeppe Street •. I can remem-

ber the details of it, . and afterwards I went to my car, out- 10 

side the Jeppe Street Post Office 

OROSS-EXA}1INATION BY MR. MOODIE (Oontinued): 

That was at 4. 28 about?---Afterwards. 

BY ASSESSOR - ~ffi. HART: Have you a very clear recollection 

of making those calls?---I can remember it pretty clearly, 

yes. Oh, yes. When I said afterwards it would be much more 

than 4.28. That would be nearly half past five - quarter 

past five. 

CROSS-EX~1INATION BY MR. MOODIE (Continued): 

You left your motor car there and walked to 

Damelin College, then?---Obviously, yes ••• 

No, no, no. I am asking what is your re­

collection?---I can remember making the phone calls at 

Jeppe Street Post Office, and then my car was still there 

at this parking meter, and then after that ••• I was 

walking t here and there was Mrs. Bowen, Bowden •• whatever 

her name is. 

The next thing you recollect is walking in ••• ? 

---At Damelin. 

At Damelin?--Yes , Empire State Building. 

20 

30 
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How far would it he from where you car was 

parked to Dame;Lin?---My car was in front of the Jeppe Street 

Post Office .• Not far at all - a couple of blocks• 

What time did you arrive at Damelin College?---A­

bout half past. 

Are you sure of the time?---About half past. Well, 

when I got up to the fourth floor I remember the clock on 

the fourth floor was s howing between the 4. 30 and the 4. 35. 

So you can work that •• say •• ja, about half past. 

About half past four. You spoke to Mrs. Bowen?--- 10 

Yes, that was on the ground floor4 

What was the next thing you can recall?---I walked 

up •••• well, I hung on for a moment or two for a lift, and 

it didn't turn up, and then I jus t felt like walking , so I 

walked.. Only once when I walked up from the bottom I had 

an argument with the boy about how long it took. He was late. 

So I walked from the bottom to t he top floor, to time it, 

and I think it was only the second time in my life I used 

the stairs up from the ground f loor, because it was quite 

a long way. . • 20 

You recoll ect t~1is , and t hen where di d you go to? 

---I walked up to the f irst floor and then as I got there 

one of the lifts on the left arrived on that floor - some­

one mus t have pushed the button - and t he door cl anged open 

and I walked over to it and took it. 

You went u p to which f loor?----.lo t he f ourth . 

1o my offi ce. 

What did you do on the fourth floor?---I got out 

of the lif g and turned right, turned right again and went 

down t o t he end of the corridor - t ha t is where myoffice is . 30 
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I unlocked the door and -v:ent into my office,. and then I saw 

some •• I saw the books lying on my desk- various books and 

notes and odds and ends and I remembered that I wanted to 

look up soroo thing about South West Africa - I was preparing 

some notes about South West Africa, and a boy called Klein­

schmidt had lent me a little booklet on South West. I thought, 

11Bingo, the facts will be in this". 

Alright?---So I rooted around on the desk, but •.• 

I don't think I found it. 

So how long did you delay in your office?---Oh, 10 

not long. 

Not long, what does that mean?---I suppose I was 

there about altogether two or three minutes. 

And did you change in your office?---Ja. I then 

opened my bag and in the bag I had the brown terylene suit. 

I had this bag and the terylene suit in the bag, and I was 

feeling a bit •• you might say, a bit sort of flat. I would 

not actually say depressed but I was feeling less elated, and 

then I cheered up a bit and . then I changed... Whilst I 

was feel ing flat I remember feeling fla~ and changing my 20 

clothes, and then I started to feel up again, and I quickly 

felt up again, and I was fine, and then I walked downstairs 

to the third floor. I quite of ten walked down one, and I 

walked down to the third floor and walked into the general 

office and in that office th~re are about five people al­

together - up to five people , depending . There is this 

office, and then an inner office, and there is a chap in 

there called Joe. Joe Dumas(?). 

What time was t his?---About 4. 35 or 4.36 it 

must have been, because ••• I didn't notice specially. 30 
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Did you go in there for any purpose?---Well, I 

had to pick up the exam. papers. That was in my mind, and 

•• but I really went in to chat to people. 

·Was Joe there?---Joe· wasn 1 t there. 

At ·what time did you see Mr• Rosen?---Well, I 

would say about •• I saw Leon Rosen at about quarter to five, 

ten to five. Yes, about that. 

Did he ask to see you?---On that occasion, no. 

You just went into his office?---Yes, it is on 

the same floor. 10 

first ••• 

And then you left?---Yes. 

You went back to your car?o---Well, he asked me 

Never mind, did you go back to your car?---Ja. 

After you had seen Mr. Rosen?---Yes. 

Can you recollect that?---I can recollect the 

first part of the going very clearly, and I can recollect 

putting in tickeys in the meter for his car, and buying some 

fruit in a shop near the 1Vletro. 

4nd you went to your car?---Ja. 20 

And you drove off?---I cannot recollect the driving 

off part. 

What do you next recollect?---I can remember, on 

the way home being in a cafe - a Greek shop - in Newlands, 

Delarey •• I don't remember which. 

And after that, is your recollection clear as to 

what happened?---I just had a sort of happy feeling about 

driving home - sort of joyful. 

Where did you go to - did you go home?---Oh, 

yes, I was at home by around six. 30 
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Six o 1 clock?---Hm. 

And ••• ?---It was just about getting dark, I think. 

Your memory is clear as to what happened after 

six?---I can remember some things.. If you ask me I will 

tell you. 

Well, do you remembers taying at home?---Oh, yes; 

Do you remember having a meal at home?---I remem­

ber we had supper, yes. 

Listening to the radio?---I can remember some 

music on the radio . 

Hearing the news?---Ja. 

Of this explosion?---Ja. 

And going to bed and going to sleep?---Yes. 

Did you have any di f ficulty in going to sleep?---

No. Actually the reverse, I slept very easily. Sometimes 

••• let me get it s traight- usually I sleep pretty easily. 

Sometimes, jus t occas ionally, I s leep like a log. I slept 

like a log. 

10 

I see. Now, I want to t ake you back to when you 

arrived at the par king meter, and you s aid t ha t you had left 10 

home with the bomb in your car , and you r ecollect next be­

t ween four and f ive pas t being at t he meter?-- - Yes. 

Did you not say tha t you had examined the bomb 

at t he Br i xt on Cemetery?---You asked me if I was sure . I 

cannot be sure on this thing . Obviously I definitely must 

have examined it s omewhere between home and town. 

Now, do you recol lect examini ng tha t bomb? 

---I recollect examining the bomb twice. I have two 

recollections of exami ning the bomb. 

Let us come to the f i r s t one . When was that?-- 30 
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Ja. That was in the main road, quite near t he Hertzog Tower, 

the F.M. Tower- quite near that tower- on the South side 

of the Brixton Cemetery. There is a park on the other side 

there, and a sports field. 

There you examined the bomb?---(Vli tness nods his 

head). That is one recollection. 

Was everything in order?---As far as I can remember, 

I remember winding the watch, next to the Brixton Cemetery. 

I did not h.ave any •.• 
time 

BY THE COURT: How much/did you give yourself?---I set it 10 

to go off- I decided •• I don't know why this particular time 

was in my mind, but 4.33 ••• I remember that that was the 

time I decided on, all along. 

But when you wound the watch, what time ••• ?---

It was appropriate for 4. 33. 

Yes, but where was the minute hand when you wound 

the watch?---I see what you mean. I set it •.• I can't remem-

ber ••• 

You set it on your own watch?---You mean from 

looking at my watch? 20 

Yes?---Ja. 

And at what time was that that you set the 

watch?---What was the ~ime? It was a little bit before four. 

I don 't know - about quarter to f our, or four o'clock , or 

so -I don't know exactly. 

BYASSESSOR -MR. HART: Where actually did you set the 

bomb?---I •.• 

The watch?---In the bomb. 

Where did you put it in motion, or in operation, 

f or it to explode a t 4 . 33? Was it a t Brixton?---Yes. 30 
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Either there •.• you see, I am being •••. Mr. Noodie is ••• 

I am trying to be as dead accurate as possible. Mr. IVloodie 

said to me what do you remember, and I can remember •• I 

know one of them is wrong, must be wrong; but I can remember 

doing that, and I· can remember winding it again at the 

station. Now, obviously, one of those is silly .•• 

BY THE COURT: Why? Why must that be so? Why could you not 

wind it twice?---It was silly -not logical. I mean, once 

you have wound a watch, you have wound a watch. 

CROSS-EXAivliNATION BY MR. MOODIE (Continued): 10 

But the two recollections are clear?---No, that 

is why ••• when you said what recollections are absolutely 

clear I did not mention that- let me put it this way ••• 

Yes! Yes, this will work nicely. There are four recollec­

tions. There is leaving home - that is quite clear. The 

leaving home is quite clear - I can remember driving out, 

and then there is standing at the station - that is quite 

clear. I can remember standing there quite clearly. Be­

tween those two recollections there are other two recollec-

tions, but they arentt as clar as the firs t one and the 20 

last one. 

Now, you can recollect, you have told his lord­

ship, that you set that bomb by your watch and it was 

about five to four?---It was sometime a bit before f our. 

So there is nothing really vague about that re-

collection? One cannot expe·c t one to be accurate to the 

minute. There is nothing vague about that, is there?---Ja, 

that is one of the two vague recollections. 

Is that all that is vague about tha t incident? 

---No, no, no. Youhave got it wrong . No, .no! That whole 30 
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incident is not as clear in my mind, let us put it that way, 

not as clear in my mind as leaving home was. 

What is vague about it then?---Well it is•·· I 

mean,- if you ask me when I left home - I can remember exactly 

how I felt as I drove over the hump out of the driveway ••• 

BY ASSESSOR - J.Vffi. VAN DEN BERGH: What time did you leave 

home?---Oh, I don't know. 

Is that also vague?---1 didn't look at my watch. 

It is per.ctly clear- I can remember it very clearly, and 

I can remember that very clearly. I can remember absolutely 10 

clearly driving out over the hump - I can remember going 

over the hump, and I can remember thinking I must be careful 

not to damage the car again. 

CROSS-EXAICIIJATION BY MR. MOODIE (Continued): 

·'J)id you go over that hump every time you took 
~)· 

the car from the garage?---No, every time you go out of 

the grounds. 

Out of the grounds?---It is not kept in the garage. 

The garage is off centre and it is used as a store room. 

You have driven over that hump many a time?--- 20 

Oh, hundreds of times. 

Something makes it clear in your mind on this day? 

---I can j"ust remember driving out .... I will tell you what 

it was like - you know what a centaur is? Half man half 

horse. I felt like that with the car. Quite often with 

a Volkswagen - it steers lightly and so on - more than 

once (I won't say quite often), more than once ••• ~ 

BY THE COURT: You didn't feel the bump because you were 

afraid because you had dynamite in your Court?---No, I 

felt lovely. I glided up, and over it. The car has got 30 
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independent suspension, and it floats up very nicely up 

and down. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (Continued): 

Your recollection of what happened at the Bricton 

Tower is reasonably clear? You have given us some details, 

and you have given his lordship some times? ---It· is ·n.ot so 

clearly in my mind, you 'know. It is funny, but it is not 

so clear •. 

What about your recollection at the station?---

I can recollect being at the station, and - this is sort of 10 

half recollect, or semi-recollect - and this is a recollec-

tion of winding the watch. The watch was there, at the botton 

of the suitcase, and I was winding it again, · but if you pro­

duced a witness who could say... and you said to me: uHere 

is Mr. Smith. He somehow knows that you did not stop at 

the Brixton Cemetery", I could not argue with you. Or if 

you said 11Here is Mr. Smith; he does you did not wind your 

watch at the station" ••• I could not argue with you. 

Correspondingly if I produce two witnesses who 

saw you in a brown suit at the station at 4 .15, could you 20 

argue with them?---Well, I can t ell you where I was at 

what time ••• 

No, no, no!---Let me work it out ••• 

By means of your recollection ••• ?---I can't ar­

gue with 4.15. 

You can't argue?---No. 

So you might well have been a t the stat ion at 

4.15?---It is not clear to me where I was at 4.15. I mean, 

I didn't look at the time, at 4.15. 

Let me put i t f urther then - 4 . 17? You might ha ve30 
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been there?---Let me work it out ••• 

No, nol You might have been there?---No, working 

out by the time I was at the other plac~ - the Jeppe Street 

Post Office - I doubt that. 

That is simply because your memory is completely. 

faulty in regard to that.---In regard to the Jeppe Street 

Post Office? 

No, to when you left the parking meter to go to 

Jeppe Street Post Office - you donrt know how long it took 

you?---No, that is true. That is quite true. 

You cannot argue with me if I suggest that you 

I were there at 4.17?---All I can say is that ••• hang on• .wet 

us work it out! I don't know. I really don 1 t know. I 

was there at four ••. between four and four five, I am sure 

of that. 4.05. And I was at the J'eppe Street Post Office 

between twenty and twenty five past. Between those two -

who knows? 

Well, the witnesses appear to know!---I just •• I 

am sorry - I don't. Personally I cannot tell you ••• 

10 

So you can't really deny that you were at the 20 

station at 4.17?---Well, it seems to me now pretty obvious 

that at 4.17 I was somewhere between tue station and Jeppe 

Street• 

Then the witnesses - at least one of them - Mrs. 

Fogwill must be mistaken?---About what? 

About the time she saw you there?---When did 

she see me there? 

At 4.17!---Well, obviously if I was between the 

station ••• 

No, at the station. She said she saw you there ••• ?30 
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---I understand• 

••• at 4.17?---No, I understand what you said; 

If she saw me at the station - if she says she saw me at the 

station at 4.16.~. 4.17, I mean,then it doesnrt fit in with 

my being at the post office at 4.22, 4.23. 

It would fit in if you happened to phone from the 

station, though!---I didn't phone from the station• I phoned 

from the Jeppe Street Post Office. 

Now, she also says you were wearing a brown suit! 

---Ja? 10 

That also cannot be correct, can it?---No, I 

wasn't wearing a brown suit then. I was wearing a brown suit 

from about just after half past four, it would have been. 

Nr. Jansen also says he saw you at the station in 

a brown suitl He must have been mistaken?---Obviously! 

And of course it would be correct if, indeed, 

you were in a brown suit and you changed into the other 

clothes at Damelin?---I am sorry - say that again. 

It would be correct if you were in the brown suit 

and changed into your other clothes at Damelin?---You are 20 

hypothesizing? Obviously if I had been wearing the brown 

suit at the station I changed into the green s ports coat at 

Dame lin 

s tation~ 

'·' 

then obviously I was wearing the brown suit at the 

Can you suggest how either of them, or both, could 

have known that you pos sessed a brown suit?---I donrt know. 

You don 1 t know! Are you sugges t ing that at the 

parade they were coached to point out a man in a brown suit? 

__ .:. ·~rhey were coached. to point out a man in a brown suit? 

Yes?---No, I donrt think they were coached to point 30 
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out a man in a brown suit?---

Because you were ••• ?--I was wearing a brown suit 

at the parade. 

You suggested, and it was put in cross-examination, 

that yo~ would say that there was only one person on the 

parade in a brown suit?---That is true. That is quite true. 

Captain Scheepers then apparently is wrong. He 

says there were two others with lightish brown suits?---Oh, 

well, I mean a brown suit of that sort. Hang on! This 

came up yesterday. I will tell you - there were one or 10 

two light coloured suits. Like ••. I can't see anybody. 

Miss Hayman's sort of colour. I am talking about •• you know 

something almost as dark as Sergeant van Gent - his colour. 

Sergeant van Gent. 

Well, that is very dark ••••••••••• 

(Continued on page 433) 
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Belt 45 Well, that's very dark. --- Not as dark as 

that. More like the gentleman sitting next to Miss 

Hayman. Say between that and Sergeant van Gent. 

·Now it was put to Mrs. Hogwell that you would 

say that you were never on the station between 4.17 

and 4.30. ---Yes, I ·know I wasn't. Obviously. I was 

'phoning at that time, you see. 

Now that inference you drew in your own mind 

from your recollection of the times? --- Well, l.ook ••• 

About 4.05 you were at the station? --- Yes. /10 

You sat a few minutes in the glass shelter; 

you say that you went to the parking-meter in J-Bppe 

street and you 'phoned about - what time? --- I was 

there between 4.20 and 4.25. 

And you are drawing your own inferences that 

you couldn't have been at the station at 4.17? --­

Well, I know I wasn't there between 4.22 - 23 and 4.30 

and obviously you can't fly from the station to Je~pe 

Street, so obviously I was away from the station at 

lea~t a few minutes before 4.22. /20 

Now you came in to the Damelin College 

~winging a bag? --- Yes. 

Now can you recollect anything else of 

significance? I can remember my tie was off. 

Yes? Anything else? How do you mean, 

anything else? 

Anything of significance? 

thing? I am not with you, I am sorry. 

What sort of 

You see, it wa~*put to her that you were 

swinging a bag and had a greenish jacket over your /30 

shoulder, and your tie was -loose. --- Yes. 
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Can you remember now that you had your 

jacket over your shoulder? 

carrying it. 

It wasn't on. I was 

That, you recollect? I can't remember 

which hand it was in. 

It doesn't matter which hand it was in. 

Were you in fact carrying your jacket over your 

shoulder? ---I've got a very strong feeling, but 

I'm not absolutely certain. 

You are not sure? --- I can remember that /10 

my collar was open. 

She says in addition that you were "bleek 

en bekommerd," Do you remember her saying that? --­

Yes, she said that. 

Is that correct? --- I felt pretty happy. 

I didn't feel "bekommerd." I felt the opposite of 

"bekommerd." But I mean, you know, this is a subject­

ive thing. I don't want to argue with her. I don't 

want to argue with Mrs* Bowden. I mean, she interpret-

ed what she saw. /20 

In fact it was put to her what clothing you 

had on, I think, and she said she didn't pay much 

attention to it. She said, "Ek weet nie." Do you 

remember that? --- Mrs. Bowden? She sai,d she didn 1 t 

remember what I was wearing. Definitely. 

But she paid particular attention to your 

condit i on and she de scri bed i t as "bl e ek en be kommerd." 

Do you remember that? --- She said that, yes. I 

remember her saying that. Definitely. 

Do you remember s peaking t o .Mrs . Combrinck? / 30 

--- Yes. 
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Where was that? 

ACCUSED 

In the office, in the 

main office, the one that Mr. Wood sometimes uses. 

What did you go to see her about? --- I 

didn't reaily go to see her. Miss Benade wasn't in 

the office. I just wanted to chat to Miss Benade, I 

think. She wasn't there. I don't remember her being 

there. I chatted to Mrs. Combrinck. 

By then, you say, you had changed into a 

dark brown suit? --- Yes. 

Now I am suggesting to you that you may be /10 

mistaken there, about the time you saw Mrs. C ombrinc k? 

--- I saw her about 4.35, 4.40. 

And you say it was after you changed? --- Oh 

yes. 

You cannot deny that you were seen at the 

station by Mrs, Hogwell and Mr. Jansen? --- They 

couldn't have seeniiE at the station, because the 

things they said, I didn't do. I mean I know I didn't 

because of the time. I worked it out. 

You don't know what you did on the station /20 

because your recollection is blank from about 4.05 

until you were on the seat, and you were next at your 

motor car at the parking meter? Yes. 

Now you don't know what you did? --- I know 

that I was at the parking meter, and then I was at 

the car, and then I - I was at the parking meter with 

the car, then I was at the bench, and then after 

that I was near the car again. 

And you remember sitting on the bench quite 

calmly? ·--Yes, I remember that. Very clearly. /30 

That's the bench in 5 and 6? --- It's the 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



436 ACCUSED 

entrance down to 5 and 6. 

I think there are two benches there, 

separated by a rubbish bin? They are not joined. 

You are right. 

You were on the town side? I was on the 

right-hand side, facing forward. If that's one bench 

and that's the other bench, and that's west, I was on 

the right-hand side. 

With the glass all around you? --- Oh, yes. 

Now in fact there was glass all around you, /10 

except for the front? --- Yes. There was a wall behind 

me, blue mosaic. 

And there were glass sides and back? --- Yes. 

And you said in evidence-in-chief you felt 

as though you were sitting in a glass ball? --- I felt 

as though I was sitting - I didn 1 t mean it literally, 

I mean if anybody said to me 'are you in a glass ball 

now? 1 I mean obviously I wasn't im a glass ball. I 

felt I was- I 111 put it this way: Do you know when 

you look under a microscope and you see an amoeba, a /20 

little organism, splitting in two'? And it gets oval, 

and then it gets thin in the middle, and then it is 

two. And each one has got a little film around it. 

Yes, that's it! · I felt like that. ! - felt I had this 

film around me. 

BY THE COURT TO THE ACCUSED: During the course of 

your education, did you have occasion to study 

psychology? --- No. 

Have you ever read on the subject at all? 

--- I 1ve read one or two books on it, yes. 

On psychology? --- Yes. 

/30 
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Have you read about people who have a 

complaint, and they feel they're sitting in a glass 

ball? --- No. I'll tell you what books I've read: 

I've read two book5 by Isink. H.J. Isink. Dr. rrof. 

I sink. 

On? What were their titles? Introductions 

to Psychology or something like that? --- No, one is 

called "Senee and Nonsense in Psychology." There is 

a lot about I.Q. tests in it. You see, I was interes-

ted in that. /10 
' 

I.Q. tests? --- 1Yes, I've read quite a lot 

about I.Q. tests. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE: (Contd.) Do you 

recollect being able to see all around you? --- Well, 

you can't really see all around you, I mean I don't 

really know what's behind me at this moment, but I had 

this feeling of being aware of the nature of the world 

around me, that's about what it is. 

In fact, if you had looked, you could have 

seen all around you? ---Well, I mean all around me. /20 

Under me .•• 

In fact, you could have seen all around you 

if you had wanted to? ---Yes. What I mean is, when 

I say 1all around me,' what I mean is all six·sides of 

me. Top, bottom, left, right, front, back. 

But in fact, on the station there, you 

could see all around you if you had wanted to? You 

had glass on three sides of you and nothing in front? 

I could see horizontally all around me, yesi But 

it was a better feeling than that, because it was a /30 

feeling of 'upness' and 1 downness. 1 Follow? 
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ASSESSOR HART:. Did you ever have that feeling before? 

I've never had · that exact feeling before. That 

was well put - I've never had that exact f eeling before. 

I've had a feeling of being a part of t he world before, 

but not of such knowledge of t he world, such under­

standing of the world. All six sides. You know, that 

sounds like a box, but it wasn 1 t a box - it was round. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE: (Contd.) When did 

you first mention this experience to anybody? --- I 

think when I was being questioned. I don't remember /10 

whether it was Dr. Hurst who asked me how I felt then, 

or whether it was one of the lawyers. You see, this 

is what happened: Mr. Soggut was asking me some 

questions, I remember. He and Miss Hayman usually 

asked me questions, and Mr. Philips - the three. And 

Mr . Soggut asked me various things, and he g ot a bit 

annoyed because I couldn't remember some of the things. 

He said, fBut man, you must remember thi s '. So I said, 

'I 1 m sorry, I don tt remember it.' Well, a bit of a 

squabble , and then he said 'Well, hang on.' and a bit /20 

later he said to me, 'Do you mind if I ask you some 

personal questions?' Well, I didn't want to be asked. 

You know, I didn't f eel very happy about it. I said, 

' It dep~bds on what you ask.' So he asked s ome v ery 

personal questions, and I like him, s o I didn't mind 

talking to him. He asked me s ome questions, a lot 

of questi ons about - personal questions , And then a 

couple of days later , a fe w days lat er, he said he 

thought it would be a g ood i dea if I saw s omeb ody, 

jus t to ch~ c k t hat I was all right . 

BY THE 0.0URT TO THE ACCUSED : Why don' t you come to 

/ 30 
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~he point? Mr. Moodie asked you when you first told 

anybody about the gla~s ball feeling. --- Yes? 

Well when "did you do so? --- Well, it was 

either to Mr. Soggot then, or to Prof. Dr. Hurst a 

little bit later. One or the other. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE: (Contd.) The first 

interview or second interview? ---With Mr. Soggot? 

No, with Dr. Hurst. --- Oh, I don 1 t know, 

You don't know? --- I had four interviews 

with him. /lo 

You ean't recollect? ---Four. Definitely 

four. 

You ean't recollect when you told him thi5? 

--- About feeling the glass ball effect? No. He went 

over the same ground. He asked the same questions. 

Not always, but quite a lot. 

Now your recollection of the 1 phone messages 

that you gave. Are they clear ~till? --- Pretty good. 

Now Capt, Vermeulen says he received a 

message, and he says the words 1 main concourse' were /20 

not used. I might have said 'chief concourse.' 

Did you mention the word 'concourse.'?---

Ye s . 

I s your recollection clear of that? --­

Wel l , I've gone over it in my mind·so many times 

before. 

Is your rec ollect i on clear in saying that? 

--- I said to him that there was a bomb in the centre 

of the main concourse. 04 near the centre of the 

main concourse . In or near , I am not sure. 

Now to the "Daily Mail" did you say 'we 

/ 30 
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don't want anybody to get hurt.'? 

the very last thing I said. 

ACCUSED 

Yes, that was 

You can·recollect that clearly? ---.That, 

I remember clearly. 

Becaut"Je Mr. Openshaw can 1 t remember that, - ·· 

--- Oh, I can remember that clearly. That I am quite 

sure of. That was the last thing I said. 

Now to any of these people did you say 

when~ i 't was, the bomb? Beyond, as you say, the mai:a 

concourse. ---I said 'the centre of the main ~on- /10 

course' to the first bloke. 

The centre of the main concours€? --- In or 

near. 

Would that convey to the person receiv ing 

the meseage where the bomb was? --- I thought it woul.d, 

It seemed t o me that that would do the necessary, 

I see. And you didn't trouble to tell the 

person~ you 'phoned that it was at platforms Nos. 5 

and 6? --- No. I just assumed that they would know. 

That they would know that it was at 5 and /20 

6? --- That they would know where it was. I mean, it 

was so clear in my mind, it just seemed to me that it 

would be clear in their minds. 

Why was that? --- I don ' t know. I mean it 

was clear in my mind. It was so·very clear in my 

mind that it seemed very clear in their minds .. 

Now you were asked why you put t he n ote on 

top of the case, and you said just to convey that you 

would be back in ten minutes. That's what the note 

said, not s o? --- That 1 s what the note sai d, yes . 

What -was your intention? -·-- That it would 

/ 30 
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prot~ct the suitcase. 

Were you quite satisfied about that? 

That it would protect the suitcase? 

Were you quite satisfied in your mind that 

that would protect the suitcase? ---Yes. 

You don't agree with the suggestion put to 

you by his Lordship that that would be an invitation 

for a thief to come and steal the suitcase? ---Well, 

I can seG that thGre is certainly logic in what he 

says. 

There is also a certain amount of logic in /10 

what Mrs. BurlGigh said. She said the note meant that 

it was just a message to a friend, that whoever left 

the note there, that he would back in ten minutes. Do 

you rememb~r Mrs. Burleigh saying t hat? --- I'm sure 

she said that. I'm sure you can interpret it in any 

way. 

And you can interpret that note in a number 

of ways? --- Yes. 

Including an interpretation t hat whoever put /20 

the note there didn' t want the suitcase disturbed? 

---Yes. 

Because that would have been disasterous to 

your plans , woul dn ' t it? - -- Yes . 

And someone would have taken the suitcase 

and the bomb would have been transported somewhere 

else? --- Yes. You mean if s omeone had have t aken the 

suitcase the bomb would have be en transported s ome­

where else ? 

Yes . - -- ! es, of c ourse . / 30 

Yes , it mi ght have g one off quite ineffective . 
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--- Quite right, If it had been transported, it would 

have been elsewhere • . 
Did you in fact convey the message that it 

would explode if it was touched? Yes, it struck 

me that this would be an extra bit to frighten people 

away. That thio would add to the repulsion. 

So that you took an extra precaution then, 

when you conveyed the message, that that bomb should 

not be moved, it must go off? Is that correct? --­

I didn't want the bomb to be moved. I wanted the 

bomb to go off. That's quite right. Yes, of course. 

And you wanted the people to be standing 

around where they could see it? Yes. 

Now it waG put to you earlier, did you 

consider that some foreigner might not understand the 

message, and go to the bomb. Did you consider that? 

---No, I didn't think of that. 

Did you consider perhaps that some Bantu 

who might not understand one of the languages might 

/10 

go to that bomb? ---I didn't think of that, but you /20 

donr t h.:tve any Bantu in the cone curse. 

Well, in fact, we've had evidence that there 

was a Bantu in the concourse. --- I didn 1 t think of it. 

It 1 G a funny thing that. 

Or a child that perhaps pays no attention 

might go there? --~ It just didn't cross my mind. 

ASSESSOR HART: A deaf person? 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE: (Contd.) The learned 

assessor asked you about a deaf person. Did you 

consider the position of a deaf person? ---No. 

You considere~ nothing but that your bomb 

/30 
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should be th~re and that it must go off? 

ACCUSED 

I had 

what you could call an overall picture of just exactly 

·what would ha~pen, and it seemed to me so perfect. 

Everything fitted in so perfectly. 

And h~d you ever effectively tried, by 

observation, the ~ublic-address system at the station? 

--- Have I ever tried out the public-address system? 

No. By observation. Follow what I mean? 

---You mean had I ever seen it working? 

Yee, ·--Of course. /10 

And had the demand ever come to clear the 

station or the concourse? ---Not while I've been 

there. 

In fact the directions have been usually to 

~ssengere to go from one platform to another? --­

Yes, you ~ee, they usually come in from the south 

side, the town r:~ide, and I've seen once all the West 

Rand passenger~ directed to the East Rand - what is 

ueually the East Rand - or another platform, one of 

the more 'up 1 ~latforms, and it was fun to watch. 

Because there are thousands of passengers 

th~re at this time of the afternoon? --- Yes . 

At Johannesburg station. There are many 

there? --- Yes, there are lots • . 

And it is fun to see them rushing around? 

---Well, it was fun to see them on that occasion, 

swi teh dir~ction. 

Now if this public-address system for any 

reason was ineffective , your plan would have reeulted 

/20 

in di ~a~ter, not s o? ---Yes , it just se emed eo cut / 30 

and dried. So organised . Such a beautiful plan. So 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



ACCUSED 

beau.tiful. 

Now, if it wasn't working, disaster would 

happen? --- ·If the plan didn 1 t work? 

No, if the address system wasntt working, 

thon there would be disaster? --- I can see that now. 

If they thought this was just another scare, 

and not :put over the message, there would also be 

disaster? --- I can see that now too. 

Or if people misinterpreted the directions 

and there was panic, there would be disaster? ---You /10 

mean if people didn't listen to the directions? 

Yes, or i f t hey did listen and they panicked 

and ran in all sorts of directions like sheep. --­

Then there would have been •• ? 

Disas t er as well. ---Yes, I can see that. 

So your whole plan depended upon the 

effectiveness of the warning? ---Yes. 

And that wa s the key to your whole plan? 

---It didn't s eem especiall y important as that, it 

seemed equally important. / 20 

But it was the most i mportant feature of 

your whole plan. Yes ,. looke d at f rom one way. It 

just seeme d an element in t he plan . 

A vital element. ---Well , I can se e now 

h ow obviously it was t he vi t al e l ement. 

But i f y ou c ontemplat ed t he use of t he 

rubl ic-address sys t em, t hen y ou must have seen it was 

the key ~oint of the plan? --- We l l , the whole plan 

was hung together, f i tted together, and if you took 

away anything th~n it wouldn ' t work. 

BY THE COURT TO THE ACCUf'ED: You say you never 

/ 30 
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conpidered all this, but wasn't it Lloyd's argument, 

and he persi~ted in it to the end, that yo_u can't do 

this thing without a remaining risk of injury? That's 

what he told us that is what he told you. Do you deny 

that? ---He might think he said that, but I said to 

him thi~ warning will work out in a completely 

consequential and satisfactory way. 

ASSESSOR VAN DER BERG: In other words, your whole 

scheme was based on this one fact only, that this 

public address will work. Otherwise, as y ou have 

replied to Mr. Moodie, disaster will follow? 

Well, that's what he asked me, yes. 

That's what it comes down to? ---That thi3 

was something that had to happen. I mean, this had to 

work. 

That's what you tried to convey to LLoyd, 

to persuade him to accede to y our plan going through? 

That 1 s how I understand your evidence . --- No . Mr. 

Moodie put the same point. I still haven't got it 

/10 

across. It was like a sequence, a chain, and every /20 

bit in it was equally important. FoTIDw? 

May I put it over to· you again, Mr . Harris. 

According to your evidence Lloyd made mention of the 

fact that something might happen and some people might 

be injured. You assured him that this would not 

happen , on account of thi s l oud-s peaker? Yes. 

In other words, Mr. Harris, if any thing went 

wrong with the loud-speakers, if the message wasn't 

broadcast, then automatically i t would f oll ow that with 

this explosion , s omebody woul d be in jured or killed? / 30 

--- Oh, I can see t he logic of it now, yes . 
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You never considered that? --- No. It made 

perfect sense to me. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE: (Contd.) Having 

'phoned the station police, you were sure that the 

public-address system, to your own satisfaction, would 

be ueed? --- Yes. 

And they, being the police and on the spot, 

would put it into operation? You were satisfied about 

that in your mind? Yes. 

What was the object in 'phoning the news- /10 

papers? I wanted to 'phone the newspapers. It 

just seemed to me there would be more publicity, and 

I also mentioned to them sort of details about it. 

In fact, did you mention details t o them 

about it? Sure. I said to them who it was, and 

where it was, and it would go off. 

Now that was not in order to assist the 

station being cleared, but to claim credit for this 

exr1osion for your organisation, the A.R. M.? --- I 

just planned to 'phone them all along. I read the /20 

"Daily Mail" and the "Transvaaler" regularly, and it 

just seemed to me that these were logical newspapers 

to 'phone. 

Why was it necessary to 'phone them? --­

Oh, i t wasn't strictly necessary to ' phone them. 

Well , what was your purpose i n doing s o 

then? I wanted to let them know that it was 

going to happen. 

Why? --- Well, if the newspapers know, then 

there is more publicity. /30 

You wanted t hem to know that in fact it was 
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the A.R.M. which was doing it? --..,.Yes, part~y that 

and partly that it was happening. 

ASSESSOR HART TO THE ACCUSED: Was the sole object then 

in 'phoning the news~apers to create publicity? ---

'That was the basic idea.. I remember also thinking "" 

thia is funhy ... the police will get cracking; and then 

they 111 get e second oall and a third call~ lind this 

will sort of ~ct as challenge 1to them; you might say. 
! 

~heytll be in action, and then suddenly they 111 hear 

agai,n and again and again. It amused me to think of /10 

the police hopping around. 

Instead of doing their best to clear the 

concourse? --- No, I mean getting cracking doing this 

quickly. When I said 'hopping' I mean not in the 

literal sense, I mean doing things fast. 

CROSS ... EXAMINATION BY MR. MOODIE: (Contd.) •It never 

occurred to you, like it occurred to one of the police, 

that they wouldn't believe this story that you said 

over the telephone, that there was a bomb? No, you 

see, I thought about that, and it seemed to me, when /20 

I thought about it, this idea is in South Africa and 

South Africa is a place where there has been sabotage 

in the past - there'll be a snap reaction. 

You see, one of the railway policemen, who 

is a man of s ome years says that "Ek het self nie 

geglo nie. '' Now would that be an abnormal reaction, 

do you think? That was the witness Benade. ---Well, 

you lmow, a fterwards, when I was giving a statement to 

Lieutenant Fourie, somebody said to me - I think Mr. 
' Brood~ryk - said to me, 1Wmt was your feeling about /30 

this?' You know, about the be l ief . I explained to 
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MR. PHILLIPS: 

My lord, before your lordship resumes the 

cross-examination .of t he witness presently in tho box I 

ask your Lordship's leave to interpose a sho~t witness 

who is a specialist psychiatrist simply on the questiop 

of one of the relatives to whom reference has been made. 

The evidence will be therefore of a factual nature. It 

is not opi nion evidence. 

Will,_. MOOD]:_!: My lord, it is difficul. t for me to say~ be­

c~use up to now I have no indication of what the nature 

of the defence is and i t may be unfair to us. Your Lord­

ship will recall thoro wa s no opening address . vVhen the 

Defence was §.sked to - as they have the right to - it is 

not compulsory , out I don 't know - we are perhaps still 

searching f or that. 

MR. PHILLI~: If I had realised that my learned friend 

would have liked me to make an opening address I would 

have done s o with plea sure 1 my Lord. But it is not 

habitual, a s far as I am aware and I did no t do it ? but 

t he def ence case ; a s your lordship knows, on this a spect 

of the case 1 i s t ha t i t vvill be submi ttud to tho Court tha t 

a t t h e t i mes when the cri me s al l eged wer e commit t ed the 

accused vvas not in a s t a te of mind which render ed him 

responsible for the actions t ha t he committed and i t is 

i n that connection t ha t certai n of t he evidenc e t hat t he 

a ccused gave yest er day i s r el evant and he made reference 

in t he course of his evidenc e to t he f act tha t there 

were memoers of his family who ha d had ••• 

THE COURT: Yes , but i s Mr. Moodie's difficult y not tha t 

you have not di s cl osed t o the State what was t he cause of 

this state of affairs? Wha t mental ill ness i s i t alleged 

that ••• ? 

MR. PHILLIPS ~ Well my lord, I c an t ell your lor dship 
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immediately. It will be submitted to your lordship that 

the mental disease from which tho accused suffered and 

suffers is manic depression with a paranoid complex and 

thB evidence that will be put before the Court in respect 

of the affliction that has struck members of his frunily 

it will be seen, relates to similar mental diseases and 

this is the first of them that I ask your lordship leave to 

lead now. 

BY THE COURT Well will you be able to cross-examine 

knowing that 1 Mr. Moodie?··--MR. MOODIE: I am still not 

clear~ Does it mean that as the accused stands here to­

day he is suffering from a mental disorder which prevents 

him from knowing the nature of these proceedings? Was 

he in that state when he was required to plead whereas 

the contrary statement was made when he was required to 

plead and was he in this condition at all times before 

and after this explosion? If that is the case of course 

then it is placed before your lordship in a different 

enquiry altogether. Section 182 of the Code makes that 

clear. 

MR. PHILLIPS : My lord, it has never been suggested that 

the accus ed is not fit to plead and it has never been 

suggested that he is not fit to stand his trial. The 

submission is "~ahat I've told your lordship, that it will 

be submitted to the Court when the evidence is concluded 

that a t the time when t he crimes which a re alleged to 

have been committed by the accus2d were comnitted, he was 

suffering f rom a disease of the mind which rendered it 

impossible f or him t o know tho nature and quali ty of his 

acts and that they were wrong by reason of this mental 

disease of manic depression and the added complexes that are 

part of it . 

---_ _......,.._,.,. 
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·him, ·an~ Lieutenant Fourie said that he t hought 

exactly the same as me. That he, Lieutenant Fourie, 

thought that they should have acted. It made ssnse to 

him. It made sense to me. 

-: COURT ADJOURNS :-

MR. PHILLIPS: Requests permission to interpose specialist 

witness. 

MR. MOODIE: Opposes. 

BY THE COURT: I'll allow the evidence to be given now, 

but if Mr. Moodie finds that he would like time to /10 

prepare cross-examination I'll have to extend it. 

You may call the witness and we will debate what 

happens after his evidence. 

RUDOLPH GEERLING, (s.s.) 

EXAMINATION BY HR. PHILLIPS: Dr. Geerling are you a 

specialist psychiatrist neurologist, practicing as 

such in Johannesburg? ---Yes, sir. 

Could you tell the court what your qualifi­

cations are, please? --- Arts Holland M.D. Amsterdam. 

You also have degree·.s of the University of /20 

the \-.J'itwatersrand, I think? ---Yes. 

A B.A. and a: L.L.B.? ---Yes. 

And are you also the professor of neurology 

in the Uni ve rsity of South Africa? ---Yes , in the 

Department of Psychology. 

Now, Professor Geerling, in July, 1950, 

were you in charge of the case of a lady by the name 

of Miss. Faith Simpkins? --- Yes. 

Have you with you the file that was compiled 

and kept in r elat ion to her case at that time? --- I 

have . 

/ 30. 
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DR. GEERLING. 

Would you please just refer to it? Now, i~ 

that correct,. was she admitted on the Mth .July, 1950? 

--- Yes. 

BY THE COURT: Admitted where? 

WITNESS: . Tara Hospital, my Lord. 

EXAMINATION BY MR. PHILLIPS (COtTTD.). Is that the 

hospital which is the section of the General Hospital 

in Johannesburg for nervous diseases? --- No, it is a 

hospital in its own right, a Provincial hospital, not 

a Government hospital. 

I see, but does it deal only with •• --- It 

deals with psychiatric conditions and a section for 

neurology. 

And until what date was she an inmate o~ 

that institution? --- 27th November, 1950. 

Now, what was the diagnosis of her complaint? 

--- The final diagnosis was that she had been suffering 

from a depression with a paranoid complex trend, and 

hallucinosis. 

/10. 

On reference to the file to refresh your /20 

memory, Dr. Geerling, could you tell us whether this 

was the first attack of this kind tha t this patient 

had had? ---No, this was the second attack. 

How long previously had she had an attack 

of this kind? --- 1946. Four years earlier. 

And do you recall what sort of symptoms were 

present in her case? --- After refreshing my mind, she 

was suffering from a depre s s i on and then the paranoid 

complex consists in the fact that she had the idea, 

the delusion that the natives were after her and in 

her words 1 would ge t her.• And going a round in the 

/30. 
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community if natives were seen, she thought that she 

heard them say, 'we will get you. 1 

Was her condition a psychotic or a neurotic 

one? --- It was a spychiatric condition. In other 

words, she was still fit to be in the community, she 

was not dangerous or anything of that kind, but she 

was not truly psychotic so that she could be certified. 

Now is this condition from which you found 

that she was suffering, a depression with a paranoid 

complex, leave out the paranoid complex for the 

moment, this condition of depression., is that related 

to the condition known as maniac depression? --,- We 

thought it was endogenous depression which is a 

part of the manic depression psychosis. 

Now, would you explain to his Lordship and 

the assessors what is meant by endogenous depression? 

There is a group of people who suffer fromn.anic 

depressive psychosis, this ie either a depression or 

a mania, and it comes in cycles, and the depression 

/;LO 

is one for which there is no reason,in fact it comes /20 

from within, and that is the endogenous depression. 

Is this condition in your experience and 

according to your knowledge, Dr. Geerling, a 

hereditary one? ---It is hereditary and famliial. 

I think I forgot to ask you what the age 

was of this lady, Miss. Faith Simpkins, at the time 

she was admitted? During the period of submis-

sian she was 51 years old. 

ASSESSOR MR. HART: That was in 1950? --- In 1950 

she was 51. /30 

MR. PHILIPS: NO FURTHETI ~UESTIONS. 

MR. MOODIE: I would like to reserve cross-examina­

tion. 
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FREDERICK JOHN HARRIS, (s.u.o.) 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTD.) Now· your 

time table called for your arrival at the station at 

about 5 past four and the explosion at 4.33? --- How 

do you mean my time table, Mr. Moodie? 

You told us that you had planned this some 

time ahead? ---Yes. 

And it was put to the witnesses in cross­

examination that you would say you were at the station 

at five past four? ---Yes. 

Between four and five past? Yes. 

That was according to as it had been planned? 

Pretty well. 

And it was put to the witnesses you weren't 

there between 4.15 and 4.30? ---No, I wasn't seen. 

I'm just saying what was put to the wit­

nesses. So your plan called for your presence at the 

station around about five minutes past four and the 

bomb was to explode at 4.33? --- Well, the bomb was 

/10 

definitely to explode at 4.33, but I had intended to /20 

be there a little bit earlier. 

Now when had you intended to phone the 

police?--- Between the one and the other. 

Now, when had you intended to phone the 

police? --- I 1 ve answered that. 

Had you a time in mind? --- I was planning 

to get to the station, to put the thing down, to go 

and phone the police. 

And as it· happen3d the outside limit for 

the whole operation from arriving at the station until /30 

the bomb in fact exploded was half an hour? ---Yes, 
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about that. 

Now did you make in your plans any arrange· 

ment for any possible hitches in that plan? --- No, ,I 

didn't. 

So if anything went wrong there was going 

to be a disaster? ---Yes. 

Now, reference in one of the EXHIBITS H7, to 

4 p.m. and 4.32 p.m.--- Yes. 

Now, that is the second item on that, and 

that is clearly in reference to the station? ---Yes. /10 

So when this was written, the outside limit 

of your plan was 32 minutes? ---Yes. I don't know 

why I made it 4.33 later. 

Bearing in mind that you had to get up to 

the Jeppe Street Post Office and telephone, which 

must have taken you five or six minutes, if not more? 

--- I don't know. 

In the normal course of events would that 

be it? ---I really don't know, I'm sorry. 

· Friday afternoon traffic? --- You are asking /20 

me how long did it take me to get to the Jeppe Street 

Post Office? 

How long do you think it normally would 

take you on a Friday afternoon? --- I don't know. Ten 

minutes. Let me think about the distance. I suppose 

about ten minutes, even a bit longer. Ten minutes 

I 'd say . 

And that would cut t~e time down desperately 

short, wouldn't it? ---Yes, 5.t would get me the re 

with about 15 minutes in hand, 

Now was it your intention to have as short 

. /30 
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a time as possible between the placing of' the bomb 

and the explosion? --- I intended to have about a 

half an hour between putting the bomb down and the 

explosion. Does that answer you? 

That was your intention? ---Yes. 

You got there at f'ive past four about, you 

placed the bomb, you sat for two minutes, and you had 

about ten minutes or so, a t a rough estimate, to get 

to the post off'ice to phone? ---Yes. 

That already would make it very nearly twenty /10 

past f'our? ---Yes. 

That lef't at the utmost 13 minutes between 

the warning and the clearing of' the whole of' the 

station? Yes. 

Is that correct? --- Ja. 

Now, was it your intention to have as little 

period and as l i ttle t ime a s pos s ible given the 

authorities in which to clear the station? ---No, I 

just worked out a time that I presumed would be 

ade quate to do it in. 

All worked out bef'orehand? --- I worked 

this out - I don't know -when would it be, about 

three or two days before , some thing like that. 

Now, I put it to you, that if' you had given 

a warning of a f u ll 30 minu t es or an hour , your plan 

would have r ailed? I don't get it. 

Well , if an hours warni ng had been given 

then the likelihood is that someone could find that 

bomb and place it somewhere else ? ---Yes. 

/20 

Or they could get h old of someone who could /30 

render the b omb innocu~us? --- Yes . 
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Did you have that in mind? --- That someone 

would get hold of the bomb and render it innocuous? 
.. 

If you gave an hour's warning? ---You are 

quite right, if there had been an hour then somebo¢y 

might have got hold of the bomb and rendered it in-

nocuous. 

And your plan would have failed? ---Yes, 

sure. 

You cut it down at the utmost limit to 32 

minutes? --- It just seemed an appropriate, correct /10 

length of time, 

And you worked that all out? --- Worked 

what all out? 

That that was the appropriate length of time 

to be given? ---I didn't calculate it how you have 

just calculated it, you know, bit by bit. 

Why not? --- It just seemed - it didn't seem 

necessary, it just seemed that I knew. 

Because your bomb had to go off, it was 

essential for your plan that your bomb goes off in the /20 

station? --- That was the VJhole point. 

And nothing must interfere with that? --­

The bomb had to go off, of cours e it had to go off. 

Of course, that was the whole p oint . 

Now, this exhibit I show you Hl, there is 

a number of notes on it. --- This was in my car. 

That was found in your car? ---Yes. 

END OF BELT 46. 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



Belt 41. 

455. ACCUSED. 

·It looks like three ~eceipts? ~-- Ja, I dontt 

know why it's three strokes. 

Would that mean perh~ps receipts for the 

baggage room? --- This is quite an old thing .:.. I mean, 

this was written quite early in that week. This was 

written about - ja, this was written on a piece of 

paper in my car, this was in my car, about the 21st. 

Written about the 21st? --- What day was the 

21st? 

It was a Monday? --- Was the 21st a monday. 

Tuesday. 20th was a Monday, that's right. /10 

--~Yes, about the Tuesday. 

Then there is gloves, and the next word?--­

Syphon, hats, tickles, telephone numbers, clothes. 

And what t s that? --- Bands. 

BY THE COURT: What would this mean? --- I was supposed 

to write some notes for Damelin College, on the Republic's 

neighbours, South West, Portuguese East Africa and 

Southern Rhodesia, and I had come across a thing in 

reading about South West about the Germans in about 

1905 it was - 1Q08 - tha t s a id bands of Germans ha d /20 

gone out, and had hunted Hereroes and I wanted to 

check about that. It's a mixture of different things. 

I don't know why they are mixed i n, but I jotte d them 

down, these different things together. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTD.) And it 

looks like 'dabs', wha t does that mean? ---That is 

a slang expression meaning fingerprints. 

Was this something in connection with your plans? 

- --Most of them, yes. 

In f act your pl ans to bomb Johannesburg station? / 30 

---Most of it, yes. 
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456 ACCUSED. 

And the gloves were to prevent fingerprints? 

That was in making the bomb. 

Syphon? --- No, that was something else. I 

wanted to keep a syp~on in the car because I read a 

motoring magazine about it. I've still got it at ho~e. 

And hat? --- That was when I thought I should 

wear a hat. 

When you went to the station? ---Yes. 

Do you usually wear a hat? --- No, not often. 

Ilve got one, I wear it if it is hot, not always, some-

times. /10 

Tickies. Tickles was for the purpose of 

putting through your phone calls? --- Yes. 

Telephone number. Numbers you wish to 

telephone? --- Ja. 

Clothes. The clothes you were going to change 

so that you could disguise yourself? --- Actually no, 

I bought some new clothes from Ma rkham's, they were 

having a sale, and they hadn't delivered them and I 

wante d to chase them, and they did de liver them 

eventually. 

Your plan in any e vent had matured in your 

mind on the 21st? ---I had t hese ideas for it. 

Your plan had ma tured, you were starting to 

ma ke you r a rran g ements ? --- I wa s starting t o ma ke 

a rrangements. 

You had the telephone numbers and you had to 

get tickies an d you h a d t o ge t a h a t for the purpos e 

of disguising y ourse lf. Is that c orre ct? I had 

to get the tickies, yes, and I had to ge t t h e t e lephone 

/ 20 

numbers - and what e l s e , you s a i d some thing else? /30 

Your hat, ~icl :ies :,,~p.d the tele phone numbers , 
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ACCUSED. 

that. was all portion of your plan? --- Yes .. 
I 

It had matured in your mind on the 21st? 

I was cer~ainly thinking along those linea. 

A~d you had already taken active steps in 

this regard, because you started making the bomb on 

that day. Now, once that plan had matured in your 

mind, were you determined to see that it went through? 

---Well, it seemed - it was very important to me 

that this demonstra tion occurred. Very important to 

me. I mean really it was terrifically important, I /10 

mean when you feel very strongly about something you 

-well, it ' s up to you to do it. 

Now, you had been placed in a position of 

authority when Lewin and Much left? --- I'd say I had 

been placed in a position of power - not authority. 

It seemed that the organisa tion was broken 

up? --- Yes. 

You had possession of explosives? --- Yes. 

You more or l oss had a free hand what to 

do with it? --- Yes. 

Up to then you ha d bee~ather ignored? ---

Because I had been involved in one active project, 

and I was being involved in a second. There was a 

period when I wa sn' t in\·ol ved. 

And you were c.tlhappy about that? --- I 

wasn't happy about that. I felt mixed feelings 

ab out that , I felt - I felt glad in a way because i t 

didn't suit me to do aLything then, and I was feeling 

a bit depressec in that ?eriod. I felt depressed in 

May , and it sort of tie d in with the depression. 

BY THE COURT: Did you j:'ee l ' that you were to blame , 

/20 

/ 30 
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458. ACCUSED. 

because ~he first project had misfired, Mr. Harris?--

- I felt very - you know, I looked in the papers after­

wards and nothing had happened, and I thought, now 

can I be to blame, and I thought, I can't be 'to blame, 

because I just tagged along. I didn't do anything, 

and then I asked Gee(?) afterwards, I didn't want to 

say to him, was it me, and I said to him what was it, 

and they said it was the timing device that hand't 

worked, and I wan quite happy after that. It wasn't 

me at all, it was the timing device. /10. 

ASSESSOR MR. HART: And then you decided it was 

essential that this project be successful? Well, 

there was a time lag, you know. I mean they weren't 

so close to each other in time. When the timing 

device didn't work was end of February, beginning of 

March, and this was July. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTD.) And did you 

feel frustrated that the organisation was broken up? 

--- Could you explain what you mean by frustrated. 

Well, you had been a member of an organisa- /20 

tion whose aims and objects were to perform sabotage 

to bring home to the authorities and the Government 

that there was oppression and injustice? --- Yes. 

And tha t organis ati on was broken up? ---

Yes. 

As far as you were concerned two of the 

leaders, one had f led and the other was under arrest? 

--- Ye s. 

As far as you were concerned the organisa-

tion,from wha t y ou ha d hea r d of t he arr est in Cape / 30 

Town , had broken up ? - - - Yes . 
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459. ACCUSED. 

Was it not your intention then as an act. ot 

defiance to show that it had not broken up? --- \-I ell, 

you couldn't really show that it hadn 1 t broken up ·. 

All you could do was - I mean in this sense - as John 

pointed out to me, the Government knew it had effectively 

been broken up. All you could do was to think what was 

best to do, and I felt this is something that will be 

in the tradition, it will carry it on. Does that make 

it clear? 

No, it doesn't. --- I felt this act - I felt /10 

things had reached a stage in South Africa when they 

are just ready for the push, and then they will be 

changed. And I felt this is the push. If you push 

this way you've got a pretty near certainty of moving 

a centre of gravity. 

It is also equally consistent with showing 

in a most effective manner that the organisation in 

fact was still very much alive? I didn't think of 

it as the organisation is still very much alive, I 

mean that was in a sense true, but that wasn't so /20. 

much what I thought of. 

Why announce to the newspapers and the 

police that it was the N.c.o. or the A.R.M.? Well, 

I felt it was . 

Exactly. Of course it was the A.R.M. that 

was doing this explosion. ---Logically, I don't know. 

In one sense it was the A . R .M. ~ in the other s ense it 

was me. 

In what sense was it you? --- Well, it was 

my idea, i t was my planning . I had done it . I did it . /30 

In what sens e was it the A.R.M. plan? --- I 
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had been an A.R.M·. or N .o.o. member f'or - since 

September, nine months. 

You being the person in e.ff'ective aUthority 

were really acting through the A.'R.M. and you so 

announced it7 ......... ';rhat•s a good way of putting it. 

Well, is it the correct way of putting it? 

I 1 m not concerned whether it is good or not? --- Well, 

it gave the impression that there was still a big 

organisation. 

That was your object? --- And yet that was /10 

impossible. It sounded good though, it sounded 
• 

important. 
I 

Tell me, .what were you planning to do with 

the explosives that remained after you had done this 

explosion? ---That didn't occur to me. 

Had you intended to keep them for future 

demonstrations? --- I should think so. 

Did you .think so? --- I wasn't concerned with 

a long term •• (coughing) •• future. 

But you had control of these explosives? -- /20 

- Ja. 

And what were you going to do with them? -­

Well, I had these explosives, I put them away, I knew 

where they were. I didn't think about the future 

really, but quite logically, obviously af'ter this the 

next step would have been, should have b een logically 

to think about what to ~o with them. 

Did you in faot think of' that? .. No, it 

didn't seem to me as tb.ough the future after the 24th 

July mattered, 

Why not? --- Well, I thought after the 24th 

/30 
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July we would be living in a different situation in 

South Africa. 
ASSESSOR MR. VAN DER BERGH: 

You mean the position would change over night? 

--- I thought this. I thought that everybody in South 

Africa might not have been aware on the 25th July that 

the position had changed, but our country - everybody 

would have taken a healthy turning towards a aompletely 

different future. 

What you are saying is that it would change 

the outlook of this country, is that what you expected? /10 

Yes, I don't think it now, but it made very good 

sense • 

.Qlli)SS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTD.) One explo-

sion in which there would be no material or personal 

damage? --- You see, it would have been - for the 

first time really have put pressure directly on public 

opinion, and the Government must be sensitive to public 

opinion, that is one of their jobs. And the Government 

through the intermediate stage of public opinion, the 

Government would experience this pressure, it would /20 

spread - it would snowball - it would cause a deviation, 

it would put us on a different road. 

And when you heard the result _ of your explo­

sion that night, did you realise that the very opposite 

had happened or would happen? --- Well, that night I 

felt - that night I felt - I couldn't accept what 

had happened . I mean, to me - I knew in effect what 

had happened. 

BY THE COURT: You knew something had gone wrong with 

your plan? Sorry , I·m not getting it across. I 

mean I had worked it al.i.. out that a certain thing was 

/30 
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going to happen, and when I hea~d on the radio that 

this other thing had happened it didn't sink in - I 

mean, I felt as though it hadn't happened, as though 

what had happened had been what was supposed to 

happen. I mean, I intended it to happen. I intended 

· (a) to happen a3d then (z) happened, but when I heard 

that (z) had happened, I more than half relt that (a) 

had happened. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTD.) You received 

a good formal education? --- Ja. /10. 

Matriculation and university training. And 

I suppose in the ordinary matric sense you studied 

physical science and chemistry? ---No, I didn't. 

And apart from your formal education you 

have read widely? --- All sorts of books. Things 

that interest me. 

And you r ead literature - some of the 

literature that was before court? ---You mean ••• 

The hand book. --- I've looked through prac­

tically every one. 

This one i s Hl5, it 's a sort of ••• --- Ye s, 

I looked a t that one. 

This is one that has been before the court, 

i t i s Hl) , and it has got a great deal of i nstruction 

in it. I take it you were referring to this, because 

of the type of explosion you were going to use. 

Explosive s you we r e going t o use , dynamite? --- I wa s 

r ef er ring to that? 

In order to make sure that your bomb exploded 

/20 

and t hat you had t he nec essary instruction and tha t / 30 

your bomb didn ' t f ail? --- Actua lly I looked a t that 
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thing - it was runny I just didn't feel like readingj 
those, 
I looked at them, I flipped through everyone, every 

single one, and bits I read carefully. 

Would you have been interested in the, for 

instance ••• --- Hang on. Yes, I read that one. 

You read this one. Yes, I thought so, it 1 s 

a very simple manual. I want to refer to a passage, 

safety precautions, which is at page 4 of Hl5, under 

the heading 'Storage and Handling.' "In general 

explosives should be handled with great care. 

Familiarity as ever tends to breed contempt, and 

this must be prevented at all costs. In particular 

detonators are liable to explode if handled carelessly. 

They should be held as a cigarette, with the open end 

between the fingers. On occasions the heat from a 

person's hand has been sufficient to detonate the 

Tetral. It should also be noted that the charge can 

throw large lumps of masonary over 400 yards, and 

small splinters of metal up to 1000 yards. Remember 

also that in a confined space the fumes from an 

explosion are lethal." Did you read that? --- I 

can't recollect reading that. If I had read it, I 

would have been much more careful at home. 

Yes. But you told us that you read the 

thing? --- I flipped through it, definitely. 

It is inevitable that a person who is not 

an expert wi th explosives will probably turn to the 

handling thereof. That is one of the first precautions, 

not so? --- I was very careless with it, I know. Mr. 

/10 

/20 

van der Merwe, I think it was , several t i mes when I /30 

told him how I had handle{. the things and Major Bri:ts 
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said it was very foolish. Ma.jor Brits, I remember, he 

thought I was acting very dangerously. 

Yes, we are dealing with what happened before 

you set the bomb off. ---Yes. 

You read this book? I definitely had a 

look at the lot, every one. 

You had a look at the lot and you read this 

one? --- I remember that one definitely, definitely. 

Do you remember the passage I read? --- I 

do~'t especially remember it. 

Do you deny that you read it? No, I 

wouldn't. I'm certainly not denying that I read it. 

Now, apart from that, it would be crediting 

you with an incredible degree of ignorance, if you 

were to say you didn't know what the effect of 8 sticks 

of dynamite explosion would be. Is that right? ---

All I can say is that I didn't know that eight sticks 

of dynamite would do more than make a heck of a bang, 

in an open space. 

/10 

ASSESSOR MR. VAN DER BERGH: By a bang you mean like /20 

a big cracker? ---Like that. Terrific bang. A very 

loud bang. 
ASSESSOR MR. HART! 

Like a thunder crack? --- Like a very loud 

thunder crack. You see, it had b een stressed to me 

previously, that if you - it had been stressed to me 

previously that dynamite's damaging force works when 

it is in a - under compression you might say - in a 

hole in the ground or something like that. And I 

remember there was mention of the fact that on one 

occasion of thepylons they had to dig right down to the 430 

foundations to tamp it in. Tha t wa s told to me once. 
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465 ACCUSED. 

CROSS-EXAMINATION~Y ~, MOOB~ (CO~T~.l While on 

that subject of explosions, the time you decided on, 

I think, was the time there would be a great number 

of people in the station? --- Yes, I wanted as big an 

audience as possible. 

And that would be a Friday afternoon at 

about 4.30? --- Well, the afternoon of the week does 

not mean anything. 

Are you a regular us er of the s tation? ---

Yes, in and out every day. /10. 

In and out every day. And you know that 

at that time of the day there is a great number of 

people? --- Yes. 

In fact the evidence is that between four 

and five between 14,000 and 15,000 people must pass 

through t here ? --- I never counted t hem. 

No, you can't deny tha t, that many thousands 

pass through within that hour? 

how many , but a lot of people. 
a s 

Ye s . I don't know 

Now/you didn't convey clearly to whom you /20 

spoke t o on the telephone t !.1at the b omb was in the 

concourse , could tha t have included any other plac e , 

such as the platforms? Say it again? Sorry. If 

I di dn' t c onvey. 

If you didn't convey t o the p ersons you 

t elephoned that the b omb was in the conc ourse , your 

bomb coul d have been anywhere , qn the platforms , in 

public r ooms, shelters, anywhe~e ~ Yes . 

And you mai:r:tain tha i; you sa id it was in the 

conc ourse to the railway police? - - ·-To the firs t - ye s / 30 

How l ong are you going t o be ~ } r , Moodi e , I am very t ired. 

4 8 . ACCUSED SUFFERS FROM EXHAUSTI O~ r AND COURT ADJ:)URNS UNTIL 

10 a m. Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



466 

ON RESUMPTION OF COURT: 
. , ( ·, . : ·· . 

FREDERICK:' JOHN HARRIS 1 (s , u • o '! ) 

ACCUSED. 

CROSS-EX.f1,.t-1INAT10N B.,Y MR. JiOODIE . . (CONTD.) You made a 

coni'ession to tht;~ ma.gistrat~?· - -. ... .4 Ye~. 

And wanted to disclose all the important 

.features o.f this happening? --- Yes, I wanted to tell 

the magistrate about it. 

You also made a numbe~ o.f statements to the 

police officers, not so? --· I made a lot of statements 

to the police. 

They were quite freely made? ---No. /10. 

Did you wish to assist them? --- I f$it u had 

to, I was pretty scared. 

In fact you wished to assist them because you 

didn't want a repi tition of this happening? -~-No, that 

was suggested to me as quite a good idea, and it seemed 

to me that it made good sense to say that. 

Because you tepeated it to the magistrate in 

the .following way: "By telling the police where dyna-· 

mite and equipment was stored; I hoped to prevent any 

future occurrence like this. At all times I tried to /20 

co-operate with the poli ce ." Now that was made t o t he 

magistrate, is that correct? .......... Yes, I said that to 

the magistrate, yes sure. 

And is t his correct what you said t o t he 

magistrate? --- I said at all times I tried to co-

operate with the police? 

!'11 read the pa s s age to you again. ---Yes , 

I di d try to co- operate with the pol i ce, definitely. 

"I hoped to prevent future occurrences like 

thi s I and a t all times I t ried to c o- operate wi t h the /30 

police ." --• When I s aid tha t to the magistrat e I knew 
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467 ACCUSED~ 

and I certainly didn't want future happenings like t;bis 

· to happen - to follow. 

"And at all times I tried to co-operate with 

the police." Oh, I co-operated with the police a 

lot. 

Before you were .formally charged with these 

offel'l.ces, you were seen by doctors in jail? Before 

you were charged~ ---No, I don't think so. I saw 

Col. Aucamp. Is he a doctor? Because he came and 

felt my jaw,. Is he a doctor? I thought he was a 

doctor. And he saw me when I came into jail, and he /10 

saw me once or twice more, and Mr. Olivier saw me. 

District Surgeon see you? --- They saw me 

several times, but I don't remember exactly. The 

magistrate came around. 

Yes. You were visited by the magistrate? 

---Yes. Now, about the District Surgeon -he saw 

me at least once, I can remember. He wa s English 

speaking I think. 

To any of these persons did you mention about 

this ball of glass? --- Oh, they didn't talk to me - /20 

I mean they didn't talk to me properly, they just 

looked at me and said, tany complaints', the magistrate 

said, of 'enige klagtesf and I said 'Nee' or tno.t 

And di d you menti on this ball of glass to any 

police? -~-No, I didn't. When I said to the police 

I couldntt remember things they got very angry. Even 

l ittle things like , well, they ' d used my br other-in­

law's typewriter - they gave me a list of typewriters 

that they had found. 

The fact is that you didn ' t mention to them / 30 

the glass ball? --- No, no. 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



468 ACCUSED. 

You wE;rre asked by his Lordship whether you 

had perhaps read it in some book or other? --- About 

my being in a glass ball? 

N'o, about somebody being in a glass ball? 

Yes, he asked me yesterday. 

Can you recall whether you have ever read 

that somewhere? --- In real life - in a book? I mean 

have I ever in real life read it in a book. I read 

a Science fiction once, it was a •• (?) •• science 

fiction. 

Did it have something like that in? --- Illl /10 

tell you all about it. These people went to Mars and 

they put God in a glass ball, or they thought it was 

God. On Mars there were blue spheres. 

Did this make an impression upon you? --- It 

just struck me, because it was familiar. 

vfuen did you first mention to anybody this 

feeling on the station that you were in a glass ball? 

--- I think, first when I was questioned by Dr. Hurst. 

And how did that come about? --- He just asked 

questions, lots of questions. 

What was the pe rtinent question in this regard? 

How did I feel when I was on the station, I think. 

And then it occurred to you? --- The first 

time I saw him - I mean nothing personal - I didntt 

- nothing personal to Dr. Hurst, but I didnft like 

him so much, I won't s ay why. After tha t I felt he 
~· 

was more friendly. 

Did you know why you v..re re being examined? .... ,..._ 

Mr. Soggot said t ha t t :1.ey wer e just making sure that 

/20 

I was balance d. So I f~lt he was more friendly af teP /30 

wl:lrds. The first time · ~ . didn: t feel so happy. I 
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46? ACCUSED. 

won't say why. 

You had never mentioned this to anybody else? 

--- I had or have? 
' You had never up till then mentioned this to 

anybody e·lse? --- No, nobody has asked me. I know 

when I have mentioned things like this to people 

before - or anything like this, if you talk about even 

telepathy it puts people off. They say it is unscien-

tific, but it is not, it is perfectly scientific. 

Did your parents know about your sabotage 

activitBs? ---No, I kept everything from them. /10 

And your wife? -~- I tried with my wife. I 

really didn't want her to know, because I didn't want 

her to know anything about it. I really tried, but 

she is not a fool and she might have some times -

from things I let slip - she might some times have 

added things together. 

Would your parents have approved? --- I can 

remember clearly •••• 

It is a very simple question. Would they 

have disapproved? --- I was going to tell you. 

Would your father have disapproved? My 

father, I know, was against anything. He is just 

absolutely standard United Party supporter. 

And your mother woul d she ha ve disapproved? 

Well, her ordinary political views are not the 

same as mine, and in that sense she wouldn't have 

thought l ike me . 

She would have disapproved? --- I should 

think .... you know, I sometimes had feelings that she 

/20 

knew and didn't disapprove, but I didn 't want to t alk / 30 

to her, be cause if you put something into words then 
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470 ACCUSED. 

it's stuck, i~ has happened, and you can hurt· things -

you can hurt relations between you and people if you 

talk about things, but if you just feel with them it 

is much better, much bet'ter with mUll1lTlY· 

At school did you take part in school 

theatricals at all? ..,. ...... No, 

You t o~k par b.; I think, in a ome radio c ompe ... 

tition7 :.:~ .. Ydu mean the Q.uiz Kids. 

Quiz Kids. That of necessity ••• --- I was a 

Quiz Kid. 

That of necessity requires good knowiedge and /10 

good memory? ---It's a ... you just have to fluke at 

the words; I used to fluke at it' it works beautifully, 

it works beautifully sometimes. 

But obviously it must require sound general 

knowledge, not so? -•~ When I was on the Quiz Kids 

they used to give us specialise. There was a bloke 

called Peter Louis who specialised in music, Antonette 

Edwards, she specialised in art, I specialised very 

largely in English literature. 

Of necessity you need a sound knowledge'Z --- /20 

Of wha t you were doing, you mean. Of course you had 

to know what you were doing. 

And you had to have a good memory? --- They 

put questions to you and you had to be able to answer 

them. 

You have to have a good memory? --- Of course 

you had to r emember exac t l y as much as you coul d of 

what you were doing •• 

Now, did that give you a sense of being in 

t he l i melight ? --- Well , I used t o fe e l - they us ed t o / 30 

have us si tt:·.ng there on the t able , a s b ig as this one ••• 
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Will you be able to just cut this short, and 

say, did it give you a feeling of being in the lime­

light? --- Oh we were, they used to. have a light 

shining on us .. .... 

In the limelight in the public eye? --- I was 

going to say literally we were in light and I enjoyed 

that. 

Can you answer. Did you feel that you were 

in the public eye? --- Of course. Public ear is better. 

So also when you were a member of Sanroc you 

were in the public eye? --- Ja. 

And as a member of the A.R.M.? --- Ja • . 

Also in the sort of limited limelight of your 

organisation? .,. __ Well, people in the organisation new 

about it, but people outside didn't• 

You were doing something active? -~~ In 

sabotage. 

Yes. --- Sabotage, sure, sure. 

Now, we have heard a great deal of evidence 

of your history, I won't attempt to cover a great deal 

/10 

of it, but you said in your childhood you were happy /20 

and unhappy? ·--- Ye s. 

That is nothing unusual, is it? ---No. No. 

Everybody is happy and unhappy. 

And you spoke about thoughts of suicide? - - • 

Yes. · 

Did you think about it seriously? ~--Yes, I 

often f elt tha t - I was f r ightene d by the thought of 

doi ng i t , the phys ical side of kill ing myself , and I 

had often ~art of feel recoil at that, The idea of 

just gett i ng away f r om people who were against y ou, / 30 

that wa s a very good idea . 
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I take it from that, that you have never 

attempted suicide? ---I didn't ever try to kill my­

self. 

Did you tell anybody about these thoughts? 

- No, I felt that is half the point~ just one day I 

won't be there, and they won't know about it. 

Did you tell anybody about these thoughts? 

-But you asked me that. 

Yes, but you haven't replied? ---I said no. 

I said no, I thought I won't tell anybody, I'll be 

gone, I won't be there. 

Now, in the lower school you were somewhat 

teased by being the fat boy? --- I was fat until about 

Standard 8. 

In high school? ---Yes. 

You were teased about it? --- Ja. 

And you associated yourself with the William 

Books? --- Yes. 

Because there is a fat boy there·? --- Not in 

all the books. 

/10 

Was there anything unusual about that in your /20 

mind, the association? --- I felt - when I was in 

primary school at Rosebank I felt that Richnal Compton 

was digging at me, this fat chap was me. 

Did you do anything about it? --- I had to try 

to get thin some times, but it didn't work. 

Did you adjust yourself despite this· teasing 

about being fat? ---It always worried me. In fact even 

now I am fat again,in jail. It is not there fault, I 

eat their food ·and food gets sent in. Mr. Aucamp said 

to me that I was getting fat. /30. 

Did it effect your work at school at all? ---
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Well, I did my work·- they used to tease me about­

they used to tease me about not getting top marks in 

some subjects sometimes. 

But you were nevertheless very successful at 

school? --- I got good marks at school. 

Were you really much over weight at school? 

---Yes, my mother sent for a course once. She took 

a picture of me on the side of the swimming bath at 

Walkerville, she sent this picture to a doctor. 

BY THE COURT: It would be much better for your case 

if you answered the questions. It is a very simple /10 

question: Were you very much. over weight at school? 

MR. HARRIS: I 1m trying to explain. 

BY THE COURT TO ACCUSED: Is the answer yes or no? ~-­

Yes, until about Standard 8 or 9. 
t 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTD.) At high 

school you were bullied a bit? --- Yes. 

You didn't like the prefects? ---No, I didn't 

like the prefects, except Jones. 

Did you do anything active about it? ~-~ Wh&t 

can you do about it? 

Did you fight back perhaps? --- No. 

Did you adjust yourself to the discipline? 

I think you just had to do it or else they pushed you 

around 

Did you adjust yourself to the discipline? --­

I just did what they told me to do. 

And in fact despite that you did well at school, 

up to high school? --- I did well at school. 

Your work didn't suffer? --- I tried to do my 

best at school. 

Your work didn't suffer? --- Well, I used: to 

/20 

/30 
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work as hard as I could and get the best marks that I 

could always. 

BY ASSESSOR MR. HART TO ACCUSED: Where did you come 

in class when you were at school? I used to come 

in the first three or five, I dropped off a bit near 

matric. 

Did you write the junior certificate examina-

tion? ---No. I did not have a J.C. at school. 
CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE ~CONTD.) 

Now, I think it was atyde Park where the 

principal was a disciplinarian, was he? --- Mr. Crossby. 

Did you like him? --- At first I liked him a /10 

lot, but I didn't like him after that. 

Did you adjust yourself to the discipline of 

the headmaster? --- You asked a question like that 

previously. Put it another way, I don't understand 

it, how I adjusted to the discipline. 

Well, did you meet his requirements as regard 

discipline in the school? ---You had to or else •••• 

Did you? --- Yes, of course. 

Did you complain to him at all? --- I went 

into his office lots of times, and he is very rigid /20 

man you can't talk to him. 

Did you complain to him? --- No, I was going 

to get out of his school. 

Did you ge t out of his school? --- Ja. I left 

his school early. I had a permanent post there and I 

left it. 

You went then to an Indian school, was it? -~­

No, I went to the Indian school later. 

And at this Indian school were you happy 

there? -~- It was very free and e asy, I liked it. /30 . 

And you left that school t o go where? --- Well , 
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I left that school - they asked me to leave in about 

September, and then the next post I went to was Damelin. 

And Damelin you .fitted in well? --- ·I certainly 

hope. so. 

No complaints there? _,.._ I donft like mention-

ing names. 

Did you have any complaints? --- I liked Mr. 

Kriel and Mr. Witt, I didn't like one or two o.f the 

staff members. 

Was the discipline strict at this school? --­

For the teachers? 

Yes. --~I'd say that there were some things 

that you had to do, and i.f you did those things then 

they left you alone. 

Now, were there ever any complaints about . 

the quality of your teaching? The .first term the 

exam results were poor. 

Where was this? --- Damelin. 

No, I tm talking about yt"ur teaching career? 

~~-Well, thatts what I'm saying .••. 

/10 

That was the only place where there were any /20 

complaints about the quality of · your teaching~ --- No,• 

we had an inspection at Hyde Park and Mr. Griffiths 

criticised me. He was the inspector~ 

So now that would be one complaint and the 

other one was at Damelin, because your results in the 

first term were poor. Were those the only two? ---

That I can think of . 

Now, you were married. Did that give you a 

feeling of responsibility? --- I didn't .feel it positively . 

I mean , my wife was tl.Le same age as I was and she is / 30 

qualified and able. 
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When your family arrived, the child~ did that 

give you a feelin~ of added responsibility? ~-- I did 

not think of that. 

Despite the risks you were taking in sabotage 

attempts? ---It's funny, I didn't think of it. 

You never thought of it. Did you think of 

the personal risks you were running? --- When I was 

depressed sometimes, I would think that one of the 

things that can always go wrong - I used to run through 

them - one of the things that can go wrong is something 

can go wrong with this and I would be in a lot of /10 

trouble, but when I felt up I didn't think about it. 

You spoke in evidence about reading an article 

by a clergyman? --- Rev. Webb. 

Yes. In the tenor of that article, as I re .... 

call your evidence-in-chief, was that people who stirred 

up trouble were dis approved of. - - -Yes. It was a 

phrase or a sentence or something. 

You saw this while you were here in jail? ----

No. 

Before? Some time before. 

It ma de y ou secretly f eel guilt y? --- No, not 

guilty. I didn't feel that I was doing something wrong. 

Because at that time actually you were busy 

with sabotage, not so? - -- Oh no , he was t alking about 

Sanroc. 

He was t alking about Sanroc? ---Yes. 

At that time were you busy with sabotage when 

you read this article? --- No, I had been pulled in,but 

I hadn' t done anything . 

/20 

You also ment i one d a magazine ar t icle you read, / 30 

was that also before you wer e arrested? --- That was a 
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·long time ago. 

Did you think that article referred to you?--­

It wasntt an art~cle, it was a sort of test yourself 

thing, and there was a bit in it which was modelled on 

me. 

With reasons? --- Well, it seemed to me that 

i.f you looked on the wor.st things that I did, the worst 

aspect of my personality·, I should say, and you wanted 

to be nasty you could pull these things out. 

And what did you consider the worst aspects 

of yo~ pe~sonality then? --- That I was lazy, and /10 

that I was selfish, and that I was not considered of 

people some times, but I thought I wasn't getting ahead. 

You weren't getting ahead. Did that worry 

you? --- The whole article was nasty. 

No, the fact that you werenJt getting ahead? 

--- Ja, I mean it didn't worry me all the time, but 

sometimes it worried me. 

Because that was in fact the case. --- That I 

wasn't getting ahead? No, I had done quite well when I 

was studying. 

By your own history of your progress you 

jao 

werenrt getting ahead. Even you had had several teaching 

posts, and you tried to get a position in a diary. You 

had been to England where your wife had worked. Is that 

correct? ---The diary was ••• 

Is that correct? In fact you werentt getting 

ahead and this worried you? --- I wa s cathing up. 

Professor LeMay thought that I was doing very well. 

·were you satisfied that you had a weak persona ­

lity? --- I was t aking an American course on how to be / 30 

more positive. They send you a book every month for 
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65c. I thought they were right that you must try to 

sell your own personality. 

Now, you felt that you were making something 

or a success in Sanroc, not so? --- Yes. 
. I 

In fact you went. overseas? --- Yes, that was a 

very nice trip. 

And did you feel your mission overseas was a 

success? ---No, it wasn't, because the main thing was 

I was supposed to talk to the I.D.C. the International 

Olympic Committee's executive, and I didn't get a 

chance to, they wouldn't listen to me and it didntt /10 

work. I was hoping to persuade them that they should 

do certain things, and they wouldnft listen to me .. 

And when you were banned, did you feel that 

an injustice had been done to you? --- I thought it 

was jolly unfair. 

Entirely unexpected tnough?--- I didntt expect 

this to happen at that time because of sport. It struck 

me that it was hitting oolow the belt. But it wasn't 

unexpected, because there had been that business with 

the passport. /20 

Now, you have spoken about ambitions. I take 

it you will agree with me that all or most young men 

have got these ambitions? Everybody has ambitions? 

Yes, young men, they see themselves even t ually 

as someone great. --- I'm sure everybody sees themself 

as getting on in life and getting better. Getting more 

important. 

And most of this that you spoke about is really 

day dreaming, not so? --- Yes, I just imagine things. 

There is nothing wrong \vi th day-dreaming , did / 30 

you day-dream.? --- Yes, sure. There is nothing wrong 
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with day-dreaming, I mean it is very common to da¥­

dream, when youtve got nothing else to do and you want 

to pass the time. 

And you recognised these as day dreams? -~­

Well, I knew that these were not impossibilities. 

But you recognised them as day-dreams? You 

knew you were day-dreaming? --- Well, I knew that these 

things could happen. I mean, put it this way •••• 

I want you to just answer. You knew you were 

day dreaming? --- I knew these were day-dreams, which 

I hoped would go ahead. /10 

Yes, you were day-dreaming? --~ I mean I was 

awake. 

Now, your domestic relatiohs were they 

particUlarly happy? --- I had a happy relationship with 

my wife. 

Perfectly happy? --- Yes. 

She was happy with you? --- I hope so. 

And as usual in any married couple I suppose, 

you had your arguments and quarrels? ---We didn't 

quarrel much. 

Financially your household was never r eally 

in a strong position, was it? --- We were never rich, 

no. 

/20 

You rarely had enough? --- We really had enough? 

Rarely. --- We ha d enough to scrape by, but we 

didn ' t have a l ot. There were times when it was 

difficult , there were times when we didntt have enough 

money, but we seemed to have things . We ha d a car. 

Yes, you had a car and a house and a small 

family. Now while you were detained you spoke of an / 30 

experience with telepathy? --- Not while I was detained . 

~ -----~ ~---
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. I thought you mentioned that while you were 

in custody ••• --- Oh no, I misunderstood, sorry. I thought 

yo-q sa:i,d I spoke o:f an experience whilst I was detained. 

Here in court you spoke ••• --- Oh, of course, 

yes, I had experiences. I didn't talk about them while 

I was detained because I was on my own. 

And you said that with practise these exper­

iences became clearer? --- Oh they were quite clear by 

then, they were perfectly clear, because I'd had the 

practise •••• 

You realised that this was telepathy, and in /10 

fact you realised that your mother was not there? ---

She couldn't have been there. 

You realised that? That my mother wasnlt 

there. Physically with me? No, she wasntt with me. 

You realised that? --- Yes. Oh yes. 

You could see that this was now something to 

do with telepathy? She was in contact with me, but 

she ,wasn't with me physically. Once with my father. 

No, I didn't ask any further questions. I dontt 

know if the court or learned assessors wish to. /20. 

Have you ever consulted a psychiatrist before 

this? ---No. What for? 

Have you ever consulted any other person, 

other than a medical man , about your personality? ~-­

There is nothing wrong with my personality. There is 

no point :for me if I see anybody. 

Now, in July - that was the month of the 

holidays - July of this y ear, you were working on your 

dissertation. was it? --- Oh desultory. 

You were working on it? ---Yes. /30 

You were abl e to work on it? --- I got books 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



481 ACCUSED. 

out I didntt work on it really. I should have. 

BY THE COURT: It might have had something to do with 

your laziness? --- Quite possibly. Aoout Easter - in 

· the Easter holidays I had seen Prore ssor LeMay and I 

asked him for h~lp and so on, and I'd seen him a 

couple of times after that. In one or these American 

books they gave a very good idea 1 that if you set a 

specific time in advance and then WO!lk at that time 

then it.will wprk. They said that you make the 

decision, then the carrying out of the decision is 

separate from making the decision, it's better. So /10 

I a couple of times in July decided that certain time 

is going to my study and my work, and I went into the 

study •••• 

BY ASSESSOR MR. HART: Did you have to force yourself 

to get down to work? ---Usually I enjoyed it. Usually 

I like studying. It worked perfectly. I went into 

the study a t whatever time I decided. Perfect. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTD.) Now, you had 

time to think and ponder during this month? --- It 

seemed a very busy month, I don't remember thinking. /20 

I must certainly - I wasn't doing any work 1 I must 

have had plenty of spare hours. 

As a matter of fact I thi nk you used the word 

tha t during that time y ou shifted your thinking . You 

used the phrase 'I shifted my thinking a bit', do you 

remember that? --- When I wa s t a lking about? 

The month of July . --- Oh t ha t doesn 't take 

much time to shift your thinking, that you can do in 

five seconds. I mean, you ha ve a certain idea and you 

reali s e it ' s wrong , and you reje c t it , or el se you have / 30 

a new i dea and y~>u accept i t, and ea ch t ime i t just 
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happens. 

And during that month you were doing a lot· of 

thinking in relation to sabotage? ---I wasn't doing 

much thinking. I'm sorry, I don't want to argue with 

you, but same months I feel intellectual and then I 

read and I can think, and around Easter I felt like 

that, but July wasntt an intellectual month. 

In any event you met and talked with Lloyd 

on sabotage? Ja. 

And you talked with him seriously and rational-

ly? --- I hope so. /10. 

Did you in fact talk seriously and rationally 

with him? ---Yes, definitely. 

You made up your mind now to sabotage? --- I 

certainly made up my mind several times. 

In other words, you were not inconsistent in 

your thinking, there had to be sabotage? ~-- Oh no, I 

didn't change my mind about it. 

Nothing was going to change you? --- Nobody 

tried. 

Except Lloyd? --- Possibly 

On the one project. ---Lloyd didn't try to 

stop sabotage. 

Except on the one project, so he says. ---Yes. 

But you didn't change? ---No, definitely not. 

Your plans must go through? --- Ja. 

And these discuss i on you had with him and with 

Mrs. Swersky, I take it, they were on a rational basis , 

you didn't get heated or irritable? ---No, with Ann 

I wa s particularly happy, I didn't get irritable with 

/20 

her at all. · /30 

And wi th Lloyd? --~ He was my f riend. 
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You didn't get irritable at all? __ ,...I don't 

remember getting irritable ~tth him, No. 

In fact you were not to be distracted rrom 

your p~ose? --- You mean I was determined not to give 

· way? Nobody tried to ·make ~e give way, so there was 

never any clash, I knew what I wanted to do, and I 

was going to do it. 

Actually your ideas were quite clear in your 

minQ.? - .... .., Yes. 

And during this period - call it the holiday 
. . 

period tip to the 14th, I think • 
-
......... No., 

Was it longer? ---Yes, the holiday was up to 

about the 281(h. 

Did you iive a normal life a t home? ..,._.;..; I 

think so. 

Did you sleep well? -~- Oh, I didn't have any 

trouble sleeping . 

And it wa s during this period that you made 

your plans for the station bombing? --- Yes, during 

July. 

jio 

You had your time t able and you had worked it /~0 

all out what you were going to do, and 'finally it was 

decided that the explosion wa s going to be in the 

concourse. All tha t had been worked out? --- That was 

in Ju l y , yes . 

And a lso how you were going to get the bomb 

t o the sta tion, and how you were going to prevent 

detecti on? --- That was worked out , y ou can say , the 

week before. 

That wa s all worked out? - -,... Over the three -

f i ve days before . 

Now, r .s I uq der s t and your e vi dence, t he last 

/ 30. 
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acts - shall we call it a preparation -before you 

went to the station was near the Brixton tower, when· 

you adjusted the bomb? --- It was there or at the 

station. 

Do you say you didn't qo it at Brixton? ---No, 

I can't say it. I think it is more likely that I did 

it at Brixton. 

But that was the last act of the preparation 

as far as we know? ---Yes. 

BY ASSESSOR: Thatts where you set the bomb in motion? ---

Yes. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE (CONTD.) Did you have 
. ,4 

any feeling of anxiety or concern? --- No• 

Non~ a t :a+l~ c~-~~~: Do '~vro mean for "zriyself or 

.for other? 

For yourself, for others or anybody? -~~No. 

Wa s there anything tha t you felt compelled you 

to g9 and place this bomb? ·-~ I wa s going to place t he 

bomb there ••• 

Was there anything that you felt compelled 

/10 

you to place the bomb there? --- Well, it was a decision /GO 

I had taken that I was going to carry out. 

Now when you were at Brixton and had wound up 

the watch, this was the l ast act? --- Yes . 

Was there anytlrlng that you f el t compelled you 

to go and put the bomb there? --- Well, I had to go 

ahead. It wa s the rigr.t thing. 

Did you ha ve eny feeling of apprehension 

about it? --~ No. 

None a t all? ~--No. 

You made no c: 'fort to resist this? ""':""- I felt / 30 

good- I didn 1 t f .eel it \ ·as a bad t hing , I felt good t o 
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. do it~ that it was good to do it. 

Now you were then concentrating on extremely 

dangerous acts? --- I can see -yes. 

But were ·you or were you not concentrating on 

extremely dangerous acts? ---It didntt seem dangerous. 

All right whether you considered it dangerous 

or not, but you were concentrating on this act? --- It 

was a dangerous act, I can see now. 

No, no. Were you concentrating on this act? 

--- Yes. 

Your whole attention was directed thereon? --- /10 

That was the main thing in my li~e. 

And you had to see that the bomb properly 

made was placed where you wanted it to be placed? --­

It had to be placed properly, yes. 

Now you've told us that you knew o~ the 

Sabotage Act? ---Yes. 

Now, inso~ar as your bomb is concerned, it 

being explosive and petrol, you knew that it would 

cause damage, not to leave persons out of it for the 

moment, you knew it would cause damage? ---I didn't /20 

think of it as causing dru~~age. I thought of it as 

causing a show. 

Now, you saw shelter where you placed the 

bomb? --- When. 

Where you placed the bomb? --- No, but when? 

When you ~laced it? --- Oh, obviously, yes. 

Did you see it? I was aware. Completely 

aware of where I w~1s . 

Now, that had glass around it and it had a 

roof and wooden b ·:mches. Is that correct? --- Yes. / 30 

Now, yov mus t have kn own t ha t t he petrol 
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would burn something? ---I'm afraid it sound':lcrazy, 

that is why when the police asked me I didnit say these 

things. Even Mr. Phillips, I didnit •••• 

BY THE COURT: Will you answer the question. 

ACCUSED: Yes. 

~.Q_()URT TO TifE~ ACC,Y_§~D: Did you know that there 

would probably be damage caused to the benches and the 

cubicle you were sitting in? --- No, your Worship, Itve 

explained to Mr. Moodie that it seems crazy, but that's 

the way it was. 

_CR.Q§~§.::J?.~~.J9JI .. f3.Y~J:!£L.,.ltQ£12fJ2 J..QQ!fTD.) Now, apart /10 

rrom the Sabotage Act, you knew that the possession of 

explosives was prevented by law? --- Yes. 

I mean in an ordered society that must be so, 

no unauthorised person should possess explosives? ---

Yes. 

BY THE COURT TO ACCUSED: Now, tell me this, the 
- ·~-·,----.. '-·--- .__..,._,..,_ 

previous bomb that you placed next to the cable, what 

sort or a cable was it? --··· I w3.s told it was a signal 

cable. 

Yes, but a th.i..c ·_{ cable or a thin cable? --- /2m 

About as t:':lick as my thun.b I suppose. 

\vas i ~j an elec";ric cable? ~-- Yes. 

And how was th( dynam:i.te attached to the cable? 

Well, it was at ni~~ so I c an't tell you exactly, 

but I can telJ you rec.sonably welly There was a 

concrete post thex-e a r ... d it was going to be tacked 

b e tween the cor.cr ete post and t his cable . 

How n:1.ny sticks of dynamite? --- It was a 

long ptlssage. If th.if v:as the concreto post ~ the 

c able 1-ra s s ·r .p_.,orted f:r ,,m t h e ~oncrete p ost , i t was /30 

going to be tacked in 1 tke this - if ~cl1is :i.s the explosive 
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charge, it was going to be tacked in like this. With 

the concrete post and this thing tacked in and the· 

cable. 

And the blast would break the cable? --- Yes. 

Destroy it? - -- .It would snap it. Tap it, was 

the word they used. 

Yes. Now, your dynamite wa s inside the suit­

case and it was between the jerry can and the side or 

the suitcase? --- If the suitcase was standing in front 

or me like this, there was the dynamite and there was 

the jerry can. /10 

And you didn't expect that explosion to do any 

harm t o the woodwork? ---No. 

And do you expect me to believe it? --- Your 

Lordship I put •.•• 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE ( CONTD.) You told us 

that the possession or explosives apart from sabotage 

you knew was an offence? --- Yes. 

And y ou also knew that to cause an explosion, 

whether i t does damage or not, would be an offence? --­

Yes . 

You always realised that? --- Well, I can 1 t 

tell you exactly at which moment in my l ife I realised 

that, s o I can 't say always . 

Now, at the time • •• --- Hang on. Sorry. I said 

I always realised that. I knew perfectly well that it 

was illegal to have dynamite and t o cau se an expl osion. 

It didn ' t s eem so t hen. That' s at t he end or July. 

What did it ~eem in regard to the possession 

of explos i ves? --- Oh , y ou had to keep them safely . 

/ 20 

Now, wha t wa s your reeling abou t it , your /30 

possessing them illegally? --- I ha d to keep them safely, 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



488 ACCUSED. 

I mean I had to preserve the dynamite •••• 

No, you possessing them illegally? --- Yes, 

of course. 

You h a d control of t hem? ---Yes, 

You moved t:1eF1 around? --- Yes. 

You had a key m~de in order to control them? 

-•- - Ja., to get a t thems yes. 

Now, you knew tl:.a·s was illegal? ---Of course. 

You 2lso kncn·J i.t 1r:as illegal to make an explo­

nion 1.vith dynam~1_-!:;e ? - --- Plea se, 1;hc:·: o..:>:· e :rc·1 t alking 

abou t Q /10 

It doosn' t; ma t bel" where. --- V.Jhen are you 

tal.kir.:.g about. T;_me'? 

I'u:eing J·J .. ly'? _, ....... Oh, ear ly in July I knew these 

tb.ings, I k'10H them peri'ect:l.y ~learly, and I knew them 

I suppose - I don 1 ~; knov.r :.:: you 1 d asked me every day at 

l.O o 1 clo-3 ~{ - I su_ppoe 0 I Hou~ c1. h <="'<. Ve known every dat at 

10 o'elock, but it clic1n t t ses:.:-n ver'y impcrtant. 

Yo·J. also l::nevr l t \ .J(lS an offence to cause an 

explosion which m:i ght d.r..nls.ge p:-:ope:;;ty or persons? 

Ju.st the same as tbG p i,AvioEs t hings. 

Now, t .. ho.se ·i;Jer·e ".:;1.--.~.e char"ge s that were put to 

you . You adl:l5 t com:r:·1eto c ontrol of t h e explos ives, not 

so? Yes. 

That you pon .sessed t hem? --- Ye s, I pos s essed 

t hem. 

You ad112i t t ."le act of eausing the explosion in 

the .station? - -·- Ye.s def'ini tely . 

You {~ew it was wron g? - -- Yes. I knew ••••• 

You l~~:t c ausing the a ct ..• --- You ask a 

/20 

ques ti.on and :rou c'.o!t't le t n e an sHer i t . / 30 

You ) 6 L..te~ .. d:n s t.,re r -~: • -~- Ycu let me start off 
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saying something and you don't let me finish it. 

All right, now let's go back to ••• --- It's 

not fair. 

You admit you lC:lGH it was an offence to cause 

an explosion in the station? --- Tr.~.at was simple. I 

mean I put it to you tbi8 way a rnorr.ent ago, and I put 

it just the same way, I thi!'.l{ it is clear to me, if 

you h e.d asked me, 11::> . ~:ood5.e, if you had asked me 

evcny day at 10 or clocl:, is it illegal to cause an 

explosio~ :i.n ·::;he station .... Hell, I su:npos e I would have 

eaid, yes it is. But if you h a d asked me, how do you /10 

feel B.bout this illegality, is it illegal, how do you 

feel about it - well around the Thursday •••• 

BY ~}IE! COUR~ TO ACCURED: Pe:>:>ha ps I can assist you. 
~.--.~--··-"'--.,..'c...;. '·=---·~'""" .,."""""-~:---=~-.,,.,.-.._-~.,-

'J:lhere are persons that have committed treasons that 

have become ~ational l':3roes. Is that how you felt? 

I didn' t feel tho.·:; I v.: as going to become a national 

hero . 

No, but I mem ~ you l{new that a person committing 

treason lrnows what h e :.s c.oing i s forbidden by the law, 

that h e does i t becaus~: of a beliof, and h e doesn't /20 

c a r e Hhe ::;her he i 8 bru.,:i.:·lg a law or not. Is that what 

you are trying to ••• - - - Your Lordship, in a way I would 

l5.ke to 3ay that , ~ut t·1at i sn't it. If I said that 

then I 0a n fe el that I tlas d oing the right -~hing and 

b~0f the l aw . Bu~ I c~d~'t fe e l that. I felt there 

is rO•Jm i n me f or cert~ i.n thou ghts, and that is one of 

th?. t .. wughts that there -1\·g_ s r oom i n me f or . You see . 

Yes. 

thi s 1vas againsJc t he Ja\ ? ·--· - · ~ Yes , it didn ' t seem that /30. 

it l !..· d a nyt hing t o de. ~·r! 1~h VTha·t; was r_;oin g on . 

B'.lt did y e t·. kr .cw tha t it was against the law? 
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---Yes, it didn't seem that it had anything to do with 

what was going on. 

But did you know that it was against the law? 

Well, I just didn't think about it at all, so I 

don't know what I thought about it, because I didn't 

think about it. 

ASSESSOR: Why did you go and remove the dynamite to 

the station and not keep it at your house? If you are 

innocent? --~No, I'm talking about the time -you are 

talking about the 11th 12th. I'm talking about- I 

think that gentleman is talking about the time of taking /10 

the bomb in. 

Are you referring to the 24th, the afternoon' . 

only? --- No, I'm talking about the last two or three 

days. 

That is the impression you gave me, that 

prior to that you never considered it in the light of 

being illegal or not. But n ow when I questioned you, 

you came back with the 24th July, the afternoon? --- I 

thought you were talking about those few days. I thought 

that gentleman was talking about.... /20 

I 1 m sure Mr. Moooi e wa s not r ef erring to the 

afternoon of the 24th July? --- I don't know. 

BY THE COURT TO ACCUSED: During July did you know that 

it was ill egal to p os s ess dynamite? - -- He said that , 

yes. 

Now, do you agree with that? --- Oh, in the 

early pari . of Ju ly I defin:~ . tely had knowl e dge t hat it 

was i l leg::tl to possess dynamite. I can r emember feeling 

that quite clearly. 

CROSS-EX:;.MINATI ON BY MR~ MOODIE (CONTD.l_ And also / 30 

t hat it was illegal to ':, au se an explosion therewith? 
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··-- Yes. 

And also to cause an explosion whereby property 

and persons might be damaged and hurt? --- Yes. 

Can you tell us when you lost this feeling 

that it was wrong? --- It just faded. 

A~~ESSOR MR. ffi\~T: Did you ever lose it? --- When Mr. 

~1oodie said lost I thought he meant like that, you know. 

I felt this isn't something to consider. 

Did you feel that you knew it was wrong, but 

you didnlt care tha t it was wrong?--- No . I didn't 

t hink about its wrongness, but I can't say exactly when /10 

it just seemed that way that I didn't - that the 

v:rrongness or non wrongness didntt have anything to do 

-vdth me . I know that was a feeling which I didn't 

have at the beginning, which I did have at the end. I 

clon!t even knov.r exactly when it came. 

BY Tiill C.2QRT : But Hhen Much and Lewin handed over 

t heir l e a derBhip t o you, t hey t aught you how to make 

t h e b omb? --- They told me va rious things about it, yes. 

And you a ccept ed the position with the object 

of going an~ causing explosions? --- Yes. 

And at tha t time J OU knew that it was against 

bhe law? --~ Yes . 

/20 

And you i n t ended doing it, whether it was against 

the l~w or no~? ---Yes. Yes , tha t ' s very clea r . 

QBQ2~:::.F.JCAI1J l!_~.Tl9N .J2.X J'.ffi ~ J'.100Dr~ (CONTD.l Now, was this 

your s tate of mi nd when you spoke t o Lloyd and Swersky? 

1Na s ',·{ l Lch my s t ate of mind 'l 

'Ihat you were l osing y our sense of feeling that 

:. t vm s v.•j ·ong an d agai nst t he l .J.w? --- I can't recollect 

rea.li·:r . I can ' t r ecollect . I t di dn ' t c ome up i n either / 30 

e ase ar j I just don' t re'JlembeJ•. 
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Now, do you still have that feeling that it 

wasn't wrong to explode the bomb in the station? --­

I can see that it was wrong. 

Do you still have that feeling, that you 

described to his Lordship, that it wasn't wrong to 

explode the bomb in the station? --- What I intended -

I'm sorry, I can't say yes or no, because I don't know 

vJhat exactly you ma.an. 

You described to us that you had to do this, 

becaus e you felt it must be done and th2..t it wasntt 

wrong? --- Yes. /10 

Do you still have that feeling today? --- In 

my mind there are two things. There is what I intended 

to do and there is what happened. What I intended to 

do I just don't feel bad about. What happened, I do. 

~i)[ ~1±i_2__QOURT: Yes, but y ou intended to make a 

demonstration? ---Yes. 

But as you s ay it misfired? ---Yes. 

Now, your demonstration was so planned that 

it wouldn't harm any human? ~--Yes. 

A:.~d tha t r s why you thought it wasn't wrong? ja 

--- Yes. 

And y our attitude ab out the Sabotage Act is 

that t he A•)t is wrong, is that r i ght? --- Itt s n ot wrong 

t o ha ve laws agajnst sabotage. 

E :t y our view and p ol i tical sta te is such 

that you would break that l aw, because of your p oliti cal 

views ? --- Yes. 

A:.J.d that was your a tt:i.tude :t>ihen you placed the 

b omb i n ~J . 1e sta. tio::1? - -- I wasn t t thi nking about sabotage 

or anyt;r_i ~lg then. / 30 

You made up your min l b efore then that you didn't 
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car·e whether you broke the sabotage Act or not, in 

fact you had ••• --- Long previously I had .decided that 

the Sabotage Act I was prepared to break • 

.Q!~OSS ·-EXAMINATIOL~.X.J1.B_. MOOD~E ( CONT.£..J_ Let 1 s put it 

this way. If today you knew you could explode a bomb 

Hi th petrol in it in the station, v..ri thout doing material 

damage to property or persons, would you still do it? --­

I don't know. I feel yes and no. 

Well, what does that mean? It means that I 

dontt know, it means that I feel pulled ~awards it, and 

I feel very tired of everything. /10 

lrJhat pulls you towards it? --- It seems still 

to be a good idea. 

l1hy? --- I don t t know - it just feels - I don't 

know, I don't feel that I would do it now. 

All right. Yon don't feel that you would do 

:!. t now~ -·-- But it is s; complicated. I mean I just 

want to get avmy from i ~. 

Do you Hant a rest now? --·-No, I'm fine, I 1m 

Now, you knovr ·;hat :Ln these proceedings you /20 

were a r ked to plead to t. c.C1arge? --·- Yes. 

You understooJ those charges? Yes. 

In fact it was annol) .. nced from the Bar that you 

wer · fit to plead? --- ~~. 

Do you kno~r.J th ,a;:; procoedings ., do you understand 

.-vr x.· is going on? v '><::' .._ JJ,. ,, 

Perfect? 

You are being tried on the indictment alleging 

\hr, ·~<? c.ounts? --- Ja. 

Do you follov.r t '.;;.tse proceedings? ---Yes. /30 

The first che.rg .3 is nl'lrder, an.d that involves 
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an intent to kill the lady, Mrs. Rhys~ --- Ye::.. 

The second one is the sabotage explosion or 
the bomb in the station? --- Ja. 

And the third one is the possession or the 

explosives? Do you ~nderstand the proceeding perrectly? 

--- I think so. 

You think so? --~ You might rind that there is 

a defect in my understanding, but I believe I understand 

it perfectly. 

A defect in your understanding? --- No, IJm 

just saying that you might, but I believe I understand /10 

perfectly. 

Do you in ract understand perfectly? --- Well, 

as f ar as I know. You can prove me wrong perhnps. 

Do you in ract understand the proceedings that 

have been going on here after you pleaded to them? 

I beJ_ieve so. 

No. Do you or do you not? ---Yes, to the best 

of my knowledge. 

Is tl:.at the best you can say? --- What can 

anybody s ay? I believe so. /20 

Now, yesterday ~t Has stated from the Bar that 

the time the crimes were cornmi t ·ced you suffered from a 

disease of' the mind which rendered it impossible for 

you to know :;Le nature and quality of your ac ts. Do you 

remember that statement? --- Mr. Phillips said that. 

When did you first know tha t that was your 

defence in t-hi s case? --- When M:.'. Phillips said that . 

I nee. Up till then you have no knowledge of' 

it? ............ Up to then Mr. Joffe saj{ to me -he had seen 

me - I ha 1l. spoken right early o·1 to Ma j or Brits , he will /30 

remember, and I said to him, wbat are the charges going 
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to be - this was about two or three weeks after I was 

first arrested - and he. told me. Do you want me to 

go on? 

Yes do. And he said to me what the charges 

were going to be against me or what they might be against 

me. Quite as early as that. And I said, but that is 

impossible, I didn't intendm murder anybody, it was a 

mistake, I said, what do you mean, so he told me what 

a charge of murder is, and I could see straight away 

where the mistake was. And ever since then they told 

me that if I told the truth, all I were to worry about /10 

was the fact that I didn't commit murder, because I 

didn't intend to kill anybody. Illegal with intent to 

kill. 

That is the sum total of what was told you? 

--- They said that if I stuck to the truth that would 

come through. 

You couldnft be convicted of murder, because 

you didn't have the intent to kill? ---That is true. 

That is the sum total of the advice given you? 

-- J a . 

Are you sure? -- ·· Of course. 

Now, this is the first time you know that in 

reference to all charges tha.t is your defence? --- Of 

cour s e . 

What about the s econd charge? --- Having 

explosives? 

Causing the explosion which caused damage 

to property •••• - - - I know •••• 

MR. PHILLIPS: My Lord, perhaps I should make it clear, 

/20 

i t is my own f aul t , and cut my learned f riend ' s /30 

question short on this, that when I sai d t ha t yester day 
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I wasn't referring to the third charge. I was 

referring ~o the charges only of what took place on 

the 24t:P. July. 

-l~ COURT ADJOURNS -l~ 

.,.. __ ,..... ... .-rt __ .... 
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FREDERICK JOHN HARR!S, s.u.o. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE: (Contd.) ·r want to 

ask you about Lloyd at the moment. Do . you recall him 

saying in evidence, ''We both realised tha-t there 

would be risk of life when we discussed the bomb in 

the station."? ---Yes; I remember he said that. 

Is that correct? -~~ It is not correct at 

all. 

And he repeated it later: '~e •• " that is 

you, " •• conceded that there was still a risk of life." /10 

Do you remember him saying that? --- I remember his 

saying that, yes. 

Is that true or untrue? --- Mr. Moodie, itts 

like asking me if I still kick my sister. I can't say 

yes or no. Can I explain it? 

The question is that you heard him say what 

I have just read to you, "He.," that is you, " •• 

conceded that there was still risk of life," Was 

that true or untrue? What he said. --- No, not true. 

I didn't concede that. /20 

Now would you know of any reason why he 

should, in this regard, tell untruths? ---Well, he 

is trying to whiten himself, and a good way to do so 

is to blacken somebody else. I mean, you know, they 

are going to let him go after this case. That 1 s 

pretty well decided, I was told this, and I can tell 

you who told me. 

Yes, but the motive for that statement is 

that after this case he will be released. --- No, I 

don't want to .harm John, I'm just saying that this is /30 

his thinking. 
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BY THE COURT TO THE ACCUSED: . Did you discuss with 

him the question of risk to life? I explained to 

him that there wasn't any. 

But you talked about it? --- The subject 

came up, yes. 

MR. HART TO THE ACCUSED: Mr. Harris, I've got a note 

here, that this is what Mr. Lloyd said in evidence in 

answer to your learned counsel: "I remember very 

clearly he said that a loss of life would be 

strategically justified in saving lives in the long /10 

run." Now is that true or untrue? --- That is 

completely untrue. 

-: NO FURTHER QUESTIONS :-

MR. PHILIPS: My Lord, before I ask one or two questions 

in re-examination, the accused did yesterday refer to 

a close re lative and I explained to your Lordship that 

the r eason why that anonymous description is being 

used is because the individual in question has agreed 

that a psychiatist can give evidence regarding the 

condition of that person, only on that condition. /20 

I would like the accused merely to look at this and 

to tell me whether this is the correct name, and the 

relationship of that person to himself, and where-

after the accused could hand that to your Lordship. 

I have given my learned friend a copy of that. 

BY THE COURT: This ought to go on to the record. 

MR. PHILIPS: My Lord, · the difficulty is that if it 

goes on to the record , it may get publicity . That 

happened at an earlier s.tage in this case in r egard 

to a medical report, which was supposed to be entirely / 30 

c onfident ial , but which went on the r ec ord and which 
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ha~ received wide publicity in the newspaper. 

BY THE COURT: Well, is it an exhibit? 

ACCUSED 

MR. PHILIPS: My Lord no, with respect, it is not an 

exhibit. Itts for your Lordship's information in 

order to tie up with the evidence that will be given 

by a psychiatrist in regard to this individual. 

BY THE COURT: Yes, but I can receive it as an exhibit 

and order that the public shall not have access to 

that exhibit. 

1ffi. PHILIPS: Well, my Lord, if the newspapers are /10 

bound by such an order and if they will obey it, then 

I will be complying with the conditions that the 

individual in question has laid down. But my attorney 

has specifically given an undertaking that this will 

be completely anonymous, in order merely to protect 

the individual in question. 

BY THE COURT: I don't know. You tell us, but how 

do we tell the Appeal Court? 

MR. PHILIPS: My Lord, I am content, if your Lordship 

pleases, that it should remain on the record as a /20 

close relative of the accused , and that the evidence 

be given in that context. My Lord, then just to 

clear up one other matter in a similar context, I 

asked you in the course of examination-in-chief 

(To the accused:) of a maternal aunt- your mother's 

s i ster . Would you just tell us what her full names 

were , because I don' t think you gave us those in 

examination-in-chief? 

THE ACCUSED: So far as I know, Faith Simpkins. 

RE- EXAMI NATION BY MR . ~HILIPS : Now Mr . Harris, one / 30 

or t wo questions . At the outset . of your cross-
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examination you were reluctant .to reveal tbe name of 

the person who approached you to. join the African 

Resistance Movement. At a later stage in the course 

of your evidence, you mE;ntioned certain names. I 

think you should tell his Lordship now who it was 

that approached you to join the organisation. 

It was Hugh. Hugh Lewin. 

Then my learned fri end Mr. Moodie put it to 

you that on the 24th July you went to visit your 

mother, in the course of the day. Is that correct? /10 

--- I believe so. 

Have you a recollection of it? ---Yes, I 

visited her .. 

Well now~ are you able to tell his Lord~ 

ship whether that was before you set out for the 

station, or whether it was at a later stage than 

that? --- It was before I set out for t he station, 

I believe. 

My learned fri end Mr. Moodie suggested to 

you, I think, if I got it correctly, that you may ~ 0 

have gone there on your way to the station, wearing 

y our green jacket and trousers, and that ther e you 

may have changed into your brown suit. What do you 

say to that? --- Oh no, I didn 1 t change into my brown 

s uit a t my mother ' s . You see , put it this way , I 

visited my mother a lot of times, pract ically every 

other day , and that's why I couldn't recollect very 

clear l y whether I had been to see her that particular 

day. 

Well , I think the only point of the question /30 

t hat my learned f ri end was putt ing to you was in 
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relation to your 9hanging from the one set of clothes 

into the other. --- Mr . Ludorf said something about . 

it. I heard him say something about it a minuts ago. 

You must refer to 'His Lordship, 1 ~--His 

Lordship said something about it a minute ago, and I 

was trying to clear it up for him. 

BY THE COURT: I said it to my assessor. 

RE-EXAMINATION BY MR. PHILIPS: (Contd.) Now the 

only point that I picked up in this regard, Mr. Harris, 

that I am putting to you, is that my learned friend /10 

suggested to you that you went to your mother 1 s house 

after you left your own house on the afternoon of the 

24th, and that there you changed into y our brown suit. 

Now what do you say to that? --- No. 

Then this morning you told my learned friend. 

about your relationship with Mr. Crossley, the head­

master of one of the schools at which you taught, and 

you said that you ieft his school, where you had had 

a permanent job, and then you taught at the private 

Indian school, which you liked? --- That was a bit 

later, yes. 

Now at the Indian school were there any 

persons who you felt were against you? --- Yes. 

Well , now, who were they? --- There was a 

chap called Ibrahim and a chap called Prinsloo~ 

Now another thing that my l earned friend 

asked you about thi s morning was an article to which 

you had made r eference in your examination-in-chief 

by the Reverend Webb. --- Yes. 

/20 

Now you t ol d my l earned friend that in that / 30 

article the Reverend Webb was talking ab out SANROC, 
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the organi.sation for which you had done a gr.eat deal 

of work? --- Yes. 

Now all I want to know from you is, did it 

refer expressly to SANROC, or was that your interpret­

ation of it? ---No, he didn't say SANROC. I knew he 

meant me in SANROC. 

That was your interpretation of it? ---Yes. 

You say you knew that? --- Yes. 

Yes, but did anybody tell you that, or is 

that the way you yourself read it? --- No, I under- /10 

stood it myself. 

Then you told my learned friend that -

something of your experiences of what you called 

telepathy. Now I would like you just to tell his 

Lordship these experiences. Did they happen suddenly 

or had they developed over a period of time? --- No, 

I've had them for years, since roughly when we came 

back from England. 

And have they increased or decreased in 

intensity as time has gone on? --- No, they 1 ve /20 

improved. I've had more of them, and better ones. 

And who features in these visions that you 

get? --- Usually my mother. 

Anybody else? --- Once or twice my father 

and once my wife. 

And would you perhaps explain to his Lord­

ship just a little more clearly, precisely what is 

involved in these experiences? Is there any question 

of touch, or sound, or is it purely a vision? ---I 

see my mother there, she is thinking of me, so I see /30 

her there, and she says something to me. She says 
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ACCUSED 

something friendly, or reassuring, or praising. She 

is standing there or sitting there •. 

Yes, so you see and you hear. Is there any 

questton of touch or feel at all? --- No. 

Now in regard to your reaction or your 

realisation of the appearances to you, what is your 

own reaction when they take place? Are you aware at 

the time that is merely a vision of someone who isn't 

there, or does it create in you an illusion of reality? 

I know that if you felt what was happening - it:s /10 

not like a mirage, if you took photographs of what 

was happening , you wouldn't see my mother. I mean, 

telepathy doesn't work like that. She is in my mind, 

and that's how it works, that's its principle. 

When it happens, are you in any doubt as 

to the authenticity of the vision or the message that 

you are getting? ---No, no, no. I always know it 1 ~ 

my mother and I know what she said. At f irst I used 

to see her and not hear her so clearly, but now I am 

hearing her much bet t er. /20 

So far as y ou are aware , Mr. Harris, does 

your mother have any belief in telepathy or practiee 

it? --- I don't know . 

Well, so far as you are aware ? --- I don't 

know. 

BY ASSESSOR: Mr . Harris , from what I have gat hered, 

you are a man fluent in English, and you have a t 

your disposal these pamphlets dealing with e xplosions. 

You had them in your possession f or a number of days . 

I t ake it, Mr . Harris , that you were fully aware of / 30 

the effects of such explosions? --- You mean that I 
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ACCUSED 

Yes, and you had ~een, you say, about 100 

photographs. --- I don't remember saying that I had 

seon 100. photographs, I am sorry. 

Approximately, as far as I can remember. 

In the pamphlets. --- Oh, there are lots of drawings 

and photographs. Yes, I flipped through practically 

everything that was there. 

I mean that's where you gained your know-

ledge, apart from what you were told? --Yes, well, /10 

they had told me enough. 

The next thing, Mr. Harris, up until the ' 

afternoon that you left your house at Florida - I 

take it up until that time you were still in your 

sound and sober senses. You knew what you were 

doing, what you were going to do? --- I've had some 

memory lapses, but I am in my sound and sober senses. 

Up to that stage - I mean as far as I 

understood your evidence - this break only appeared 

from the time you left, more or less, the Hertzog /20 

Tower, until the time you reached the Johannesburg 

station. But ~rior to that, there was nothing the 

matter with you? -~- I am ·sure there was nothing the 

matter with me. 

Yes. Then the next. thing is this, Mr. 

Harris, that I don't understand, is you then described 

to the Court that you went to this cubicle at No. 5 

and 6 platform, where you left the suitcase. There 

you saw yourself in this glass ball. --- I didn't see 

myself. I was aware of myself. /30 

In a glass ball? --- No, not in actually a 
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glass ball. I mean I wasn't in a glass ball, I just 

had this feeling. 

In any case, it amounts to this, that you 

did not in fact know what was going on? --- Oh; I 

knew there were people there and so on. 

Oh, you did? -•- I mean I could see the 

people in front of me, moving around. 

And you were fully aware that this suit­

case containing the bomb, of which the mechanism was 

set in motion, was standing in front of you? You /10 

were fully aware of that? --- I can 1 t recall, I can 1 t 

put myself back •• I was certainly aware that it was 

there. I remember seeing it there. Your question 

was, I was fully aware it was standing there, con-

taining the mechanism? Oh, I knew there was a 

suitcase standing there. I was fully aware of that . 

And the next thing, Mr. Harris, you told the 

Court that you found yourself in this row of meters. 

You are at present in a position to take the Court 

to show the court where you s tood? - --Yes , I t hink /20 

so. 

In other words, Mr. Harris, if I follow 

your evidence correctly, at that stage you were t hen 

in control of all your faculties? --- Oh, I· can . 

remember very clearly where I was standing. 

Yes. And you then remembered that in this 

cubicle there was this bomb waiting to be exploded? 

---I don't remember thinking about it. 

Otherwise y ou thought about everything else? 

I ' ll tell you why. Beca use you say from there you / 30 

then went to the post off ice. You contacted the 
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police., you contacted the Daily Mail and the Trans-

vaaler. Yes. 

And from there you went back to your 

college? --- Yes. 

Did you do t~at in a dream? --- I can 

remember doing most of that. 

ASSESSOR HART: Mr. Harris, I want to ask you a few 

questions. Your evidence in regard to telepathy, 

when did you first become interested in telepathy? 

Oh, years and years ago. ' /10 

And eince then has your interest grown? --­

I suppose I've thought about it more, yes. 

I think you did mention in the course of 

your evidence that with practice it improved? ---Yes, 

that is common. The more it happens, it gets better. 

And you genuinely believed in the existence 

of such a thing known as telepathy? ---Well, that's 

a scientifically proven thing. 

It is a scientific fact, to the best of your 

belief? --- Yes. 

BY THE COURT TO THE ACCUSED: Have you read on the 

subject? --- I read a book by Ryan. 

ASSESSOR HART TO THE ACCUSED: And I take it you have 

taken such opportunities as you had, to study the 

subject? I haven't really studied it. I've thought 

about it and talked about it. 

Now you've told us about these experiencee 

you've had in which your mother, I think, figures? 

---Yes. 

/20 

Have you discussed it with your mother? --- /30 

She's impossible to talk to on that subject. Amything 
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like that~ 

Have you ever tried to talk to her about it? 

I've talked to her once or twice, and she sheers 

away. She doesn't like talking about 'it. 

Have you ever attempted to check with your 

mother whether she has experienced similar experiences 

to yours? ---No, it's one-way. 

When was the last time you had 3UCh an 

experie:nce, can you remember? --- Yes, about Tuesday 

afternoon. 

--- Yes. 

Wa.s that in Court? --- No, I was in my cell. 

Oh, after the Court adjourned on ~uesday? 

And prior to that, have you had many such 

exJeriences? --- Oh, I suppose about a wee k and a 

half before that. You know, I can show you evidence 

for this. I mean, I wrote it in a letter to her, 

and she said that she knows t hat I am feeling this. 

Yes. Now I want to just ask you one or t wo 

/ 10 

q_uestions about your experiences - thi s f eeling of /20 

being in a glass ball. This was the only time you 

have ever experienced that fe eling , if I understand 

you correctly? ---Yes. I f elt a certain aloofness, 

you could s ay, But I 1ve never f e l t i t as s trongl y as 

that. 

Tha:t was on Johannesburg s.tation , j ust 

aft er you had plac ed the s uitcase next to the wall? 

--- Yes. 

Now you remember putting the suitca se down? 

--- No . 

Now how many times have you se en Professor 

/ 30 
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Hurst? Since he was brought in to advise in this 

case? --- He has spoken to me four times, 

When did you tell him about this glasi ball 

ex~erience? On what occasion? The first time or the 

second time or the third or the fourth time? --- It 

wasn't the first time becau~e I was a bit cool feeling 

then. It was one of the others. 

Did you tell him on the second occasion? --­

It was one of the others, the second or the third or 

the fourth. /10 

And ~riorto th~t you hadn't mentioned this 

to a soul? --- No. 

Now I jus t want to ask you one or two 

wuestions about the events of the 24th July . You 

told the Court that you made this bomb on the pre­

ce eding three days, I think? --- Yes . 

Now do I understand you correct ly, you 

made it at Florida? --- At Hamburg, yes , at Home. 

And you made it in the s uitcase? ---Yes. 

Was the suitcase kept in this gar age ? /20 

Most of the time, yes. All of the time , as far as 

I know. 

Now when did you put the suitcase with the 

completed bomb i nt o th e car? On the Fr i day. 

Wa.s it just be f ore y ou l eft hpme? ---I 

can't recollect. I r emember putting it in the car. 

I t wa s on t h e back s eat . I r emember s ee i ng it there . 

And you then set off with the intention of 

coming into Johannesburg? --- Yes . 

Did you then i ntend t o put i n t he s t ation? / 30 

Had y ou made up your mind to do so? --- Ye s . Oh , yes . 
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· Now one thing th'at puzzles me a bit. I 1 m 

not altogether clear from your evidence. When did 

you set the mecl}anism of this bomb in motion? ---

I'm not c'lea.r myself.· Either at the Brixton cemetery 

or at the Jo 1 burg stati.on. 

Now were you excited at the time? --- I 

remember feeling happy, I don't know about excited. 

Did y~u regard this as something important 

that you were about to do? --- Oh, yes. 

Now you 1ve also been asked certain questions /10 

about your evidence in regard to the dynamite. You 

are quite a well-read man, I think you told Mr. Moodie 

in cro~e-examination? ---Yes, I have read quite a 

lot of things. 

Have you always been aware of the destruct­

ive effects of dynamite? --- I didn 1 t know that they 

still used it for explosives. I thought they used 

T.N.T. Like in the "Wages of Fear." 

Did you not think they used it in mines or 

for blasting purposes? Did you not know that? -- /20 

I was told that early in 1 64. 

When the~e men came to see you, I think it 

was the 9th July, and told you were the dynamite was, 

did you know for what purpose it was to be used? 

Oh• yes. 

For what purpose? --- For sabotage. · 

Did you know that it was to cause destruction? 

--- T~ lmock down pylons or else cables, signal cables. 

And did you know that it was a dangerous 

substance , a dangerous explosive? ---Well, if 

properly used, •yes. 

/ 3B 
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Just one last point, Mr. Harris. I think 

you also told Mr. Moodie•that until you saw Pro­

fessor Hurst you had never had any occasion to 

consult a. psychiatrist? --- No, I onee went ·to see 

my family doctor, and discussed things with him. 

Now when was that? --- In June. 

In June of what year? --- This year. 

What was troubling you then? --- Well, I 

was having headaches and I wasn't feeling so wonderful 

generally. /10 

Had you ever, during your childhood or 

young manhood - say at University or school, had 

you ever had occasion to go to anybody for mental 

treatment of any sort? --- Never any need for me. 

Have you ever suffered from blackouts· or 

anything of that description? Hallucinations? That 

you are aware of? ~-- No. No, not at all. 

BY THE COURT TO THE ACCUSED: Do you say the state­

ments you made to the police were not freely made? 

--- No. /20 

None of them? --- Well, I was under pressure. 

I mean, I made about four statements, I suppose five 

statements, and all the time they had me and I was 

pretty scared. 

You mean the pressure of being detained? 

--- And I was afraid I would be beaten again. 

You were beaten? --- Yes. 

Now then, Mr. Moodie asked you this, but I 

would like to clear it up. If you had not been beaten, 

would you not have made the statement? I've never /30 

thought of that. I don't know, I might well have made 

the statement if I had been given a chance to. At one 
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the statement if I had been given a chance to. At on~ 

stage I felt I wanted to •• right at the beginning I 

felt I was prepared to talkfu them and then they 

started beating me and I felt •• after that I just 

felt I had to do what they wanted. They said they 

would arrest my wife. 

Well then, this is what you told the 

magistrate: "I was arrested late that same night 

and knowing by then t hat people had been seriously 

injured, I was in a state of conf usion. Early the /10 

next morning, Saturday, I was questioned by the police. 

I told them that I had placed the bomb, and at the 

s ame time tol d them where all t he s a botage materi al s 

wer e stored, as I did not want anything like this to 

occur again. By telling the police where dynamite 

and equipment wa s stored , I h oped to pr event any 

fur ther occurrence like this. At a l l t imes I tried 

to co-operate with the polic e , I told them where I 

had obtained c omponents which had to be bought." Now 

is that true? --- No, your Lor dship. /20 

I t isn't true? --- I di d those things, yes, 

I did t ell them wher e I bought c omponent s . 

Yes , but is i t true t hat you tol d the police 

1 in the hope to prevent a fur ther occurrence like 

this.'?--- Your Lord ship, I tol d t hem beca use I was 

pretty scared. 

Yes , you t old them beca us e you wer e und er 

pr essure, and not beca use you wanted to co-operate 

with the police . --- Well, t hey pointed out to me I 

had to co-oper ate wi th them. 

Ye s . And they compe l l ed you to tal k? ---

/3 0 
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Yes, 

So this isn't true, that you told them in 

the hope of :l'reventing a future occurrence? --- They 

went over that withme and they said that.was the best 

thing I could eay. 

What was it that you didnlt like about Mr. 

Crossley? ..... He didn't like me. He once gave me some 

bad cl~s~es, ~oor classes. He ju~t didn 1 t like me. 

I c~uld feel that very strongly, and if somebody 

eoesn 1t like you , you don1 t feel very hap~y with /10 

them. 

Did he persecute you, or did he juet ~ay 

uo attention to you? --- No, he made me do things 

like the l~brary. I was fairly keen on it, but he 

made me do things his way, and I could feel all the 

time he was puehing me. 

Was he a very strict man? 

man, ye~. Definitely a strict man. 

Quite a ~triet 

And very rigid? --- Oh, he was a rigid man, 

And he wanted pe.ople to do things his way? /20 

--·Well, he u~ed to hold staff meetings -I'll say 

thie in hie favour, he used to hold staff meetings 

and he ueed to discuss most things. He tried to be 

rea~enable . 

And did he treat all membe·rs of the staff 

in the same way? --- No, he had favouritee. 

What was it that Ibrahim and Prinsloo had 

againet you. at the Indian school? --- I don't know 

what they had against me, but Prinsloo was always 

making cracke ab out my t eaching . / 30 

Yes , and I assume you and Prinsloo didn't 
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see eye to eye politically? He wasn't at all 

political. No, that n~ver came up. The fact that he 

was teaching at the school,.it was a sch6ol with a 

mixed t'!ltaff, and that was a sort of indication that 

ordinary political views didn't matter t~ him. No, 

we had no trouble on those grounds. Funny, that, 

but we didn't have any trouble. 

He thought you weren't a good teacher? ---

Yee. 

What about Ibrahim? What wat'!l the trouble /10 

with Ibrahim? ·-- I think he was just a bad egg. 

Oh.. You mean you didn't like him? --- Well, 

~o. I am explaining why there was something wrong 

with him. 

-t NO FURTHER QUESTIONS :-, 
CATHERINE ANNE HARRIS, s.s. 

EXA~flNATION BY MR. PHILIPS: Mrs. Harris, are you the 

wife of the accused? --- Yes. 

Are you 26 years of age, Mrs. Harrit'!l? ---

Yes. 

And have you a baby, of which the accused 

is the father, eome 4-!- monthe old? --- 4t months, yes. 

And ar~ you yourt'!lelf a teacher? --- Yes. 

And do you possess the degree of Bachelor 

of Arts, having majored in English and Latin? --- Yet'!!, 

And did you graduat~ in 1957? --- Yes. 

Now when did you fi r st meet your husband, t he 

accus~d? --- ! met him when I was in Matric. It was 

in 1954. 

/ 20 

And vvher e was he worki ng at that t ime? ---· / 30 

He was working at Anglo-American. 
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And did you and he become friendly then? 

· -:--- Yes. 

And were you students together in the same 

year'? Yes. 

Did he appear to you to have done as well 

at University as he ought to have been doing? 

Well, I think he could have done better. 

And so far as his moods were concerned, was 

he a per~on who was always happy, an extrovert? ---

W~ll. sometime~ very happy, sometimes depressed. /10 

What sort of a person is his father? ---

He is very cheerful. 

A:nd is your husband like that, or not? ---

No. 

Now what were interspersed with periods of 

~heerfulness? ---He'd have times when he was very 

del'ressed. 

Can you recall, during any of his fits of 

depre~sion, anything that he may have said that was 

particularly striking in that regard? --- When he was /20 

del'ressed he used to get very angry with me sometimes. 

He used to l"ick me out for very small things and speak 

very unkindly to me. 

A:nd how did those incidents continue? How 

did you react? ---Well, I used to cry, usually. 

And when you cried, what was his reaction? 

--- Well, then he would get crosser still, and he 

would ~ay that I was crying on purpose to make him 

cross. 

Were these incidents caused by legitimate /30 

or juetifiable causes? ---You mean that he 1 d get 
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angry with me? 

Yes. No, just often.very small things. 

Now did he ever, in any of these moods of 

depression~ ever talk of doing away with himself, or 

anything of that kind? --- Well, when he was no longer 

feeling cross, he'd be very sorry and he would 

apologise to me and say that he hadn't meant it at all, 

and he would say what a dreadful person he was and that 

he felt like jumping over a cliff. 

Can you r ecall an incident of June of this /10 

year, relating to a dog? ---Yes, we had a dog, and 

it was lost, 

Yes, and what happened? --- Well, my 

husband cried when it was lost. 

Well now, you say that when the dog got 

lost, he cried. Is that t he onl y time he has ever 

cried? --- When he was depr essed, he sometime s used 

to cry. 

Now these mood s of depr es s ion, or pe riods 

of depression, did they l ast a long or a short time? /20 

--- Sometime s a short time , sometimes quite a long 

time . 

What would the longest period that such a 

mood l asted? - - · Us ually I thi nk a f ew days or s o , 

but I think I r emember once being a longer per i od of 

depression, when he wa s depressed for more than a 

week. 

And in r egard t o these occ asions t hat 

y ou 1ve already tol d his Lordship about, when he woul d 

ge t very cr oss wi t h you , as you have stated i t, di d he / 30 

h imself ever say anythi ng about them, after they had 
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taken pl ooe? Sometimes he would say that he didnZt 

mean what he had been saying. It was if lie could 

watch himself saying the things, but he couldn 1 t do 

anythiRg about it. 

Now what was his attitude in regard to 

people in general, in regard to how people in 

general felt towards himself? --- He felt that some 

people were for him and some people were against him. 

Well, could you just tell us a little more 

about that? Did he feel strongly... /10 

CONTINUED NEXT PAGE. 
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Well, could ·you just tell us a little more 

about that? Did he feel strongly about this or was it 

just an ordinary sort of reaction? --- He used to talk 

quite ofte_n about people being against him or having their 

knife in for him or picking on him or something. 

Do you remember ·what sor t of people particular-

ly he referred to on these occasions? ---Well, I don't 

really remember. People at school, for instance, other 

tea~hers on the staff, the schools which he~s at. 
I 

Can you remember any particular individual? / 10 

One headmaster at one of the schools he was at, I remember 

Who is that? --- Mr. Crossly. 

Can you remember what he said about Mr. Crossly? 

--- He said that he was against him, that he had his 

knife in for him. He gave him extra work to do and 

unpleasant classes to teach, and that sort of thing. 

Now during this year, the middle of this year, 

did he suffer from any sort of medical c omplaint? ---­

He had headaches. 

Were they severe or slight? --- They were very /20 

s.evere headaches, because I told him that he had to go 

and see the doctor, so he did see the doctor about it. 

And do you know whether anything was prescribed 

for these headaches? --- I know the doctor gave him some 

p i lls. 

Of what nature were these pills? --- Tranquil-

lisers. 

ASSESSOR MR. HART: Did they cure his headaches? - ·-- I 

think they used to help, but I don't think they cured 

it. I'm not so sure about that. 

EXAMINATigJ aY "MR. PHILIPS (CONTD.) Mrs . Harris , you 

/30 
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told us about the incident with Mr. Crossly, who was the 

headmaster at one of the schools at which your husband 

,taught. Are you able to tell us of instances of any 

other schools at which he taught where he had complaints? 

--- I knew he used to talk about people on the staff, but 

I don 1 t remember the names of people. 

Can you remember at which schools? --- All the 

schools really. 

Do you know which schools he did teach at? ---

At Randfontein High School and the Indian High School an.d j;._o 

Damelin College. 

And you say that at all the schools there were 

similat' complaints? .......... Yes. 

And what were the tiatm:e of the complaints of 

these other schools? --- That people were against him, 

and they didn't like him. 

Now, you've also told us that his moods - some­

times cheerful sometimes depressed. \vere the changes 

from one mood to the other gradual or rapid? --- Rapidly. 

And in recent months, up to J~ly of this year /20 

did that tendency increase o~ decrease? --- I don't 

remember any _change really. Just the same. 

Your husband has told his Lordship that he 

contracted polio. Did you know him at that time? Yes. 

What, so far as you can recall, were the after 

effects of that polio? --- Well, he had a shrivelled 

muscle in his leg and it made one leg slightly shorter 

than the other, and then he had t r'J·ubl e with his j aw, 

and I only noticed this when he carile b a ck to university, 

when he was in a crowd with a lot of people around his /30 

jaw used to shake. I 'm not quite sure if it shook or 
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just dropped, and he used to try to push it back again, 

lbut he used to hold his hand over the bottom part of his 

face, and his face would shake. 

Can you recall whether he was able to - did this 

happen often or seldom at that stage? --- Well, he only 

came back to university for a little while, and it 

happened a number of times. I think he was only there 

for a week or so, I'm not sure, it happened a number of 

times, and then he went to the doctor and the doctor said 

he should go away for a holiday, so he did. 

And at the time that he was having this trouble 
I 

with the jaw, shortly after fue recovery from the polio, 

Has there any other effect that you noticed? I don't 

remember anything else. 

I'm not speaking now of his leg. I'm speaking 

of any emotional reaction at all that you noticed in him? 

---I didn 1 t really see such a lot of him then, because 

first of all he was in hospital and then he only came 

back to university for a little while and then he went 

/JO 

on holiday, and then it was the university holidays. I /20 

think I only saw him again some time later. 

At the time that he had this phenomenon with 

his jaw that you speak of, when it either dropped or 

shook, was there anything else that happened to him that 

you s aw? --- Well, there would b e t ears in his eyes. I 

don't know if he was crying or what it was, but it 

looked like that. 

And was the re any psychological ~anife station 

that you know of? Was there any sort of feeling that 

he spoke of in connection with this? - - - Not to me, no. /30 

I 'm not sure tha t you unders t a nd me . I f he 
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was inside a building, Mrs. Harris, when these things 

happened to him, did he show any reacti·on? ~o, it was 

when he was in crowds and a lot of people around him that 

he used to get them. 

And if he was inside in a room or a house or 

a building of any kind, did he have any reaction that 

you noticed? ---I don't remember. 

Have you ever seen this phenomenon in him since? 

Of the jaw accompanied by these tears in his eyes that 

you speak of? --- Yes. The first time that I saw him /10 

after he had been released from 90 days, when I went to 

see him in jail. 

And in between have you ever seen it? Either 

here in South Africa or when you were in England? --- It 

happened once when we were living in Oxford. I think it 

was only very slight and I can't remember it very well. 

Now, after he had recovered from the polio, did 

he return to university? ---Yes. 

And passed his second year and thereafter his 

third year, and then did the two of you go to the College /20 

of Education in 1258? ---Yes. 

And at the end of 1958 did you both get the 

Transvaal Teachers Higher diploma? ---Yes. 

Was it your husband's intenti.on to remain 

permanently in teaching? ---No, I don't know. 

Did he never explain to you what his ambitions 

were? He planned to teach for a whi le and then to 

study some more a t uni versi ty. 

You were married, I think, in April, 1959? 

That's right. 

And t hen you went t o Oxford the end of 1959 , 

/JO. 
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is that right? ---No .•• 

Oh, I'm sorry, in July, 1960. And then he was 

unable to continue at Oxford because you were unable to 

continue with your teaching? ---Yes. 

You then came back to South Africa? ........ Yes. 

What was your husband's reaction to having to 

leave Oxford and having to come back to South Africa? --­

Well, it was a great blow to him. It was very important 

to him when ho was accepted in the college at Oxford. 
! 

and it was a very sad thing that he couldn't go on. 

Did you have the baby that caused you to come 

back? -':"'- No .. 

You lost that baby? --- I lost the baby. 

And you started teaching again? ---Yes. 

Apart from these tranquillisers that you told 

us about that the doctor prescribed for your husband in 

June of this year, did your husband ev3r take any ~her 

drugs that you know of? Well, he used to take some 

pills called Rittelin. 

/10. 

Rittelin. Do you know what they are? --- Well, /20 

they pep you up, they make you feel cheerful. 

And do you remember when he started taking those? 

---Yes, one year we both marked matric English 

literature and we had to stay awake late at night in order 

t o ge t through with a l l the markings , a lot of work to do, 

and so we went and asked the chemist for something 

which could help us. 

When did you s ay that was ? --- I 'm not sur e 

of the date, I think it must have been at the end of 

1959. It was Christmas time. Yes, it was 1959. 

~nd has h e t aken t hem s ince ? Yes . 

/30. 
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Now, your husband has told his Lordship about 

a belief that he has ·in telepathy. Do you know anything 

about his association with that subject? I know he 

is interested in i .t. He talked about it and sometimes 

told me about it. He told me once that there was a 

teacher at school who was very :interested in it and did 

experiments, and - well, he has talked about it and he 

said that sometimes he knows what I'm feeling or what 

his mother is feeling or thinking. 

Has he ever at any stage indica ted to you an j :o 

unusual sort of attitude to the world? Used any phrase 

that you can recall? He once told me that he had the 

sort of fr&ling - he said, if I could imagine how an 

angel sitting on a cloud would feel looking down on the 

world, he said he had that sort of feeling. 

Now, when you returned from England, that was 

at the end of ~960, was it? Early in 1~61? ~-- Yes, 

early in 1961. 

And did your husband then start taking an 

interest in the Libe ral Party? --- Yes. 

When did he join S.A.N.R.O.C., do you remember? 

--- It must have been the end of 1961. I'm not sure of 

that. 

Well , wa s it a coupl e of years ago? --- Ye s . 

Now, did you know Dennis Brutus? --- Yes. 

What wa s the relationship be tween your husband 

and Dennis Brutus ? Well , t hey wer e very f r iendly 

indeed, and my husband was very fond of Dennis. 

And in this organisat i on, S.A.N . R.O.C, what 

positions di d t Ley respecti vely oc cupy?. - - - Well , 

Dennis Brut u s was t he Pr esident first , and my husband 

/20 

/ JO. 
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was first of all the vice chairman and then afterwards the 

chairman. 

Nowj what happened to Brutus? --- Well, he left 

the country• 

Was he first banned? ~-- First banned. 

And then? --- He left the country and went to 

Swaziland. 

And then? ---Well, I don't remember all the 

details. He was brought back. Somehow he tried to leave 

Swaziland and he was brought back by the police, and I /10 

think he was escaping from Marshall Square and he was 

shot. 

And then, was he thereafter tried? ---Yes. 

And convicted? --- Yes. 

And do you know whether these facts of what 

had happened to Brutus had any effect on your husband? 

-He was very upset. 

Now, did your husband ever go overseas in 

connection with the work of S.A.N.R.O.C? --- Yes, he went 

to the meeting of the International Olympic Committee at /20 

Geneva. That was then around about May last year. 

May of last year or of the previous year? 

No, it must have been last year. Last year, yes. 

And then on his r eturn from that trip, was he 

to have gone on any fur.ther trips on behalf of S.A.N.R.O.C? 

--- Yes, he was going to another meeting of the Interna­

tional Olympic Committee at Innsbruck. 

And what happened then? Well, then h e was 

just about to get on the plane at the airport, and Special 

Branch men came and took his passport away. 

Then 'Hhat happene d to the j ob that he at that 

stage had at tho Indian scho~L ? Well, he lost that 

/30. 
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job. 

And ror the remainder of 1963, did he have any 

job? No. 

What did he do with himselr for the rest of the 

year? Well, he was study:ing ~:nd he was trying to get 

another job for the following year. He was studying. 

And when did he start work again? --- He 

started teaching the beginning of this year again. 

At Damelin College? --- Damelin College. 

Now, what happened to him in February of this /10 

year? --- He was banned. 

And what result did that have on his various 

activities? ---Well, he couldn't have anything to do 

with S.A.N.R.o.c. or with the Liberal Party. 

And what effect did that ~ve on him? --- Well, 

I think it was very difficult for him, because S.A.N.R.o.c. 

HAD BEEN VERY IMPORTANT TO HIM. He had really put in a 

lot of work, and it meant a lot to him. 

Did the banning have any effect on his ability 

to move about the country? --- Yes, he had to stay in /20 

the magesterial district of Roodepoort and Johannesburg. 

And I know that that also was very upsetting to him, 

because we often used to go on holiday. Well, every 
go 

school holiday we used t<( camping and we couldn 1 t get 

out any more. 

Now, at the time· that this happened, what was 

your own physical condition? --- Well, I was expecting 

a b aby at the time . 

And when did you have that baby? --- In June. 

In June of this year? ---Yes. 

Di d you cont i nue t o work f or a while? ---

/30 
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Yes, I worked until April. 

Now, can you remember in the month of July 

what sort of mood your husband was in? Very excited 

and on top of the world and very cheerful. 

And do you remember, apart from being very 

cheerful, you say, was he actively engaged in doing things 

or not? --- Oh yes, he was very busy all the time~ 

Rushing around here and back. He was not at home -

hardly -always rushing off. 

Was it holiday ti~e? ---Yes. / 1 0 

And did he appear to be spending his holiday 

at home or not? No. Well, he was sometimes at home 

marking papers, but he always seemed to be rushing around 

That was the general impression I got. 

And was there anything noticeable particularly 

about his desire for recreation? \.J'a.s there anything that 

he specially wanted to do? ---· He kept on wanting to go 

and see films. And it was ve ry a kward at tht time really, 

because baby was only a few weeks old and it was the time 

when the weather wa s very ool1 in Johannesburg, and I /20 

used to have to leave the baby with my husband's mother, 

and it was very inconvenient. But he had to go and see 

the films, so we did go. 

Now, did you know of any cause for any such 

elation and activity that you have spoken of? ---No. 

Did you know whe ther anything had happened to 

various friends of your husbands? ---· Ye s, some of his 

friends had been arres t ed . 

Did you know that? --- Yes. 

Was he engaged on a study for an Honours 

degree? ---Yes . 

/30 
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And in connection with that was he obliged to 

do a thesis? ---Yes, he had to. 

Did he do any work on that thesis during the · 

July holidays? •-- No. Actually I was very worried about 

it that he didn't. He didn't seem to do anything at all, 

because it had to be done by September, and he just didn't 

seem to do anything about it. I kept asking him and he 

was going to start work and he said he would, but he 

di dn ' t do anything • 

Did you know a friend of your husband's called /10 

Hugh Lewin? ---Yes. 

Do you remember seeing him in July? ---Yes. 

Will you tell us what the occasion was, please? 

--- He came to our house one evening. 

With whom? --- With a man I didn't know. 

And were you present when they had a conversa­

tion with your husband? --- No. They came just after 

supper and I made them something to eat, then I went to 

bed. 

Were you told afterwards by your husband what /20 

had happene d? ---Yes. 

What did he tell you? --- He told me that most 

of the members of the organisation that he belonged to 

had either been arrested or were going to leave the 

country , and that he had been told that he must carry 

on, and they told him where h e could get the equipment 

that he needed. 

How did he behave aft er these people left 

that night? Anything noticeable about it? --- He kept 

walking up and down and talking, and he h ad a habit of /30 

when he was concentrating of throwing up a ball and 
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playing with the ball, and he walked up and down and he 

wouldn't came to bed. He seemed very· excited and cheer­

ful - I ·mean very excited. 

Exhilarated? ---Yes. 

Now, this mood that you have spoken to us about 

of excitement, did that disappear during July or did it 

continue until the time of his arrest? --- No, it went on 

all the time. 

Did he ever say anything to you about his 

feelings resulting from what Lewin and the other man had /10 

said to him and entrusted to him? ---Yes, I can't 

remember exactly what he said, but on two or three occasions 

he said something to the effect of what an amazing 

position of power it had put him in, and that it was an 

extraordinary thing that he was in this powerful position. 

And what was your reaction, Mrs. Harris? --­

Well, whenever he started to t a lk about it I told him not 

to, I said that I didn't want to know. 

Did you ever ask him to exercise care? ---Yes. 

And what was his reaction? --- Well, he used to /20 

say, 'I'm intelligent and I know what I'm doing, you must 

not worry. t 

At this particula r period, how was he behaving 

in relation to money matters? --- He was very extravagant, 

not in anything big, but we were very hard up at the time 

so he hadn't really been able to finish paying the 

doctor's bills, and he kept buying lot o:f unne cessary 

things. Just small t hings , but you know I was being 

very careful at the time with hous ekeeping money and 

that sort of thing, and I got r eally very worried about /30 

it and I tried to suggest tha t perhaps durjng Augus t 
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that I should look after the money. 

And how was he behaving in regard to driving 

his motorcar? --- Well, he was driving very recklessly 

and I was worried about that as well. 

Yes, will you please tell us? On two or 

three occasions he came home late at night, and he told 

me- well he used to say 'trying out the car', and that 

he had been racing. He used to say to me, "you know I 

managed to go around such and such a corner at such and 

such a spee-d." And how good the car was and he had been /10 

trying it out and racing the car. 

ASSESSOR MR. HART: How long had you had that car,. Mrs. 

Harris? --- Well, since the end of last year. About 

December last year we got it. 

EXAMINATION BY MR. ~HILIPS (CONTD.) Had anything happened 

to the car? ---He got some new shock absorbers. 

Had the car suffered any damage at all at any 

time? --- Yes, twice during the month when he was going 

around corners very fast he scraped the side of the car. 

Now, you told us ~bout this conduct of his /20 

relating to money and driving the car, was this character-

istic or his behaviour o:.) was it unusual? ---He wasn't 

extravagant and he was carerul usually with money. And 

he normally drives rast, but not recklessly - well, I 

thought he was driving reckle :Jsly in July, even when I 

was in the car. But I was more worried really by what 

he told me when he came home about these races that he 

had been having . 

ASSESSOR MR. HART: Did this all take place since the 

visit or the two men? --- W~ll, it was all in July. 

EXAMINATION BY· MR . PHILIPS ( ~NTD.) Now, I wonder if 

/30 
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you can just try and think, Mrs. Harris, take your time 

and think about it, and tell his Lordship anything that he 

said, any sort of phrase that he used in regard to what 

he had in mind or proposed to do after the visit of these 

two men? --- Well, he talked to me a number of occasions 

about that he was going to do something terrific. He 

used the word pivotal, he said that it was going to make 

its mark on South African history or it would change 

South African history, I'm not quite sure exactly what he 

said, but something like that. /10 

Any reference to any member of the Government, 

that you can recall? ---He said he was going to write a 

letter to Dr. Verwoerd, and I think he said, try and make 

him see reason. 

And these statements that you have now spoken 

about, about changing history and about writing a letter 

to Dr. Verwoerd, were these only in the month of July 

or were they shortly before the station incident? --­

That was towards the end of July, about the last week or 

so. 

Did you ever see any letter that he drafted to 

Dr. Verwoerd? No, I don't remember seeing one. 

But you recall his telling you that he was 

going to write to him? --- Yes, I remember him saying 

that he was going to do it. 

Were you yourself concerned with the baby at 

the time? --- Well yes. I was very worried about the 

baby. 

What was the weather like? --- That was the 

/20. 

time when we had very severe weather, and it is my first /30 

baby, and I didn' t knQH whe ther I wa s wrapping it up t oo 
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warmly or letting it rreeze and I was very worried about 

it. 

Now, can you tell us, so rar as you can recall, 

Mrs. Harris.,· what happened on the morning of the 24th 

July? -~~ Well, we went to town and I had to buy some 

£lot-iers, so my husband took me to town. 

BY THE COURT~ By town you mean? --- Johannesburg. 

MRS. HARRIS: And we drove around until I round exactly 

the flowers I wanted. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS ( CONTD.) How did he behave? /10 

- I remember that he sang all the way, and I found it 

rather irritating, I don't know what it was, but he only 

knew the first half of the song or the first few phrases 

and he kept singing the same thing over and over again, 

and I asked him to try and sing something else, because 

it got on my nerves a bit. 

And how did he drive? --- He drove very fast. 

Anything else that you can recall that happened 

that morning? --- After we had got the flowers he went and 

stopped at the Johannesburg station , and he said he /20 

had to pick something up, from the luggage room. So he 

went and got something and he came back to the car. I 
• 

sat in the car while he was away. And it was a small 

suitcase. I'm not sure if it was one suitcase or two 

suitcases, I don't really remember, .that he put in the 

b oot of the car, and then we went home, I remember being 

very agitated about the time, because I had to get home 

to feed the baby. 

Did you see your husband's mother at all that 

day? ---Well, I had left the baby with my husband's /30 

mother while I went to town, so after we had been in town 
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we went back to her flat so that I could feed the baby 

there. 

And then from there? --- Well, af'ter that we 

went home, and we had lunch and then my husband had a 

sleep. 

And then? ---Well,' then 3 o'clock or half' past 

three, I'm not sure what the time was, he went to town 

again. 

What clothes was he wearing that day? Do you 

remember? - ... -Yes, he had on greenish colour trousers /10 

and a tweedy coat, it was a greeny brown colour. 

And what sort of' shoes? --- Veldskoens. He 

always wore veldskoens. 

Were those the clothes he was wearing in the 

morning? ---Yes. 

And what clothes was he wearing when he lef't 

in the af'ternoon? --- The same. 

Now, this singing of' his that irritated you, 

and his f'ast driving and so on that day, had you at any 

stage had any !'ears that he might get into trouble at all /20 

as a result of' his political activities? --- Well yes. 

You know when quite a l ot of' people who knew him seemed 

to be arrested I had been af'raid, and I suggested to 

him that we should leave South Af'rica, but he laughed. 

Did he ever appear to show any apprehension 

about the possibility of' being detained or arrested? --­

No. 

Now, you say t hat he l e f't in the af't er noon, 

now when he lef't wearing the se clothes that you have 

described, do you know whether he took anything with him? /JO 

Did you aee? --- I went with him t o the car. He ha d a 
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brown suitcase with him. 

And when did he come home? --~ Well, I'm not 

sure of the exact time, but it was just l::>ef'ore supper, 

because I was in the kitchen getting suppe.r at the time. 

Was it before dinner? --·- Yes. 

Apart from this brown suitcase, can you recall 

whether he took anything else with him? I have an 

idea that he took a canvas bag, but I'm not certain about 

that. 

And when he came back that evening before 

dinner, how was he dressed? ---Well, then he.was wearing 

a brown suit. 

And what shoes, do you remember? --- He only 

had veldskoens. 

Now, what was his mood when he came home? ---

He was very cheerful and talkative, and his father came 

to our house just after my husband arrived , and my 

husband was chatting and talking to us both, well, very 

elated and exhilarated 

/10 

Do you remember his doing anything as a result /20 

of his elation and chattiness? --- Well, I remember that 

he phoned somebody. One or two people may be he phoned, 
who 

I don't know/it was that he phoned, I remember he had 

been on the phone talking to somebody. And I remember 

I think that I came in to lay the table, the telephone is 

in the diningroom and I remember him talking - hearing 

him talk on the telephone about a new aeroplane that had 

come to Johannesburg just then. 

Did anyone in your house that evening listen 

to the radio? Yes. /30. 

Did you hear ~;he news of the explosion at the 
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station? ---Yes. I don't remember. if I actually heard 

it on the news or my father-in-law came and told me, but 

I knew about it. 

And what did your husband do with himself that 

evening? --~ I don't remember. 

What was your own reaction to the news? --- A 

feeling of horror and in a great terror. And I remember 

my husband phoning somebody and then I remember that he 

went to bed early, but I don't remember anything else. 

And after he had gone to bed did he fall /10 

asleep? --- I think so, yes. 

And then the police came at about 11 o'clock 

that night? ---Yes. 

When they came was your husband asleep~ --- Yes 

~~ COURT ADJOURNS ·,(" 

ON RESUMPTION OF COURT: 2 p.m. 

CATHERINE ANNE HARRIS, ( s. u. o.) 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTD.) Mrs. Harris, there 

are just one or two points that I have omitted to ask you 

about, and they are therefore a little bit out of their /20 

sequence. I wonder if you can tell his Lordship at all 

the sort of things that your husband was talking about on 

the morning of the 24th when he went into town with you? 

--- I have a vague remembrance that he was talking about 

people and people in Johannesburg, and he is feeling 

sorry for them and the sort of lives they led. I have 

a sort of vague remembrance of that. 

Sorry for them and the lives the y led, did he 

say why, what was wrong with the lives they led? I 

don't really remember. I remember him talking about it, /30 

but I wasn't listening very car eful ly. 

ASSESSOR MR. HART: Was this confined to people in general 
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or just people of Johannesburg, Mrs. Harris? --- I 1m 

not really sure, I think in general, I'm not sure. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS ( CON~.·l Now, one other 

thing, Mrs. Harris. We have been told that early in 1964 

your husband's mother was treated by a psychiatrist. 

You are aware of that fact? ---Yes. 

We will be calling evidence shortly of what 

she suf~ered from and what the treatment was. Can you 

tell us what your husband's reaction was to that? ---He 

was terribly upset by it and especially by the ~act that /10 

she wouldn 1 t·go and see a doctor. 

Didme become acquainted with what in ~act was 

wrong with her? --- Did she become acquainted? 

Yes. ---No, she didn1t ever tell us exactly 

what was the matter with her. 

Do you know by whom she was treated? --- Yes, 

I remember it was Dr. Jeppe that she went to. 

MR. PHILIPS: NO FURTHER QUESTIONS. 

MR. PHILIPS: Asks permission to interpose Dr. Jeppe 

before cross-examination of Mrs. Harris. 

BY THE COURT: Permission grantedo 

CARL LOUIS PICKARD JEP.fllz__ls~) 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS: Dr. Jeppe, are you a 

specialist psychiatrist, practicing as such in Johannes­

burg? --- I arn. 

Would you tell his Lordship what your 

quali~ications are, please? ~-~ Bachelor of Medicine, 

my Lord, Bachelor of surgeroy and Diploma in psycho­

logical Medicine, Spec?.alist psychiatrist. 

/20 

And how long ha ve you been in practice? / 30 

I have been doing p s yc.D.atry f ::,;p abou t 20 years. In 
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specialist practice in Johannesburg about 14 years. 

Now, I want you please to teil his Lordship and 

the assessors about two patients whom you treated. The 

. one was Mrs. Harr-is, ~ think her full names are Thelma 

Leslie Harris, and the other one is a person whose name 

I don't want you to mention, please. The court is already 

aware of that person's name. Would you deal with Mrs. 

Thelma Leslie Harris first, please? --- My Lord, I saw 

this patient in April of this year at the request of her 

home doctor, and perhaps it might simplify the matter /10 

if I could read my letter to him, my Lord? 

Yes. --- This is written on the 27th April, 

the day after I saw her: 

"Dear Dr. Jacobson, 
Many thanks for asking me to see 

Mrs. T.L. Harris. 
I entirely agree with you that the 

picture is strongly suggestive of 
melancholia. The early morning waking 
despair and the uncontrolled weeping 
are typical. There have undoubtedly 
been various factors which triggered the 
condition, but it is fundamentally 
endogenous and should respond well to 
treatment. 

She is averse to electro-shock which 
is the treatment of choice, so I have /20 
prescribed Parstelin Librium Drinamyl. 
This should help, but if the improvement 
is not maintained I think she should 
accept the more energetic treatment." 

That was my letter, my Lord, after I saw her. I saw her 

a few days later and a little later still, and her 

response to the tablets was excellent and in point of 

fact she recovered from her endogenous depression. 

BY THE COURT: How old was she? --- 62, My Lord. 

ASSESSOR MR. HART: Did she make a complete recovery, as 

far as you know? ---- Yes, I have not seen her for some 

months, but from the point of view of the endogenous /30 

depression, she has ma de a complete recovery . 
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What does that mean? --- My Lord, this is a 

constitutional condition not reactivo,ir I may put it that 

wa:r. To explain it, there are two kinds 0r depression, 
reactive ~ 

my Lord, one j to circumstances, one exogenous ,and .· · 

endogenous arising rrom within. I think this is a more 

biochemical thing, not particularly related to circumstan-

ces. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTD.) Does this kind or 
complaint recur in patients? --- It does,not invariably, 

it does certainly some times recur. 

Now, would you tell us about the other patient 

please, without mentioning his name? --- This patient 

I reported on in September, 1962, my Lord, having seen 

him a day or two previously. I said: 

"Many thanks ror rererring him. He is 
undoubtedly suffering rrom a relapse of 
the endogenous depression he experienced 
30 years ago. A rigidly uncomfortable 
condition, but the prognosis is excellent, 
particularly in a man of his calibre. 

/10 

I thought under the circumstances that it 
would be best for him to be treated in a 
nursing home. Electro-shock therapy is 
the treatment or choice ir medication rails, 
and he has agreed to go in on Friday." /20 

And his response to treatment was excellent, my Lord. He 
.·-· 

went into the nursing home, had a course of shock 

treatment and recovered. 

ASSESSOR MR. HART: How long did the treatment last? ---

About two to three weeks. 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS (CONTD.) 

Dr. Jeppe? --- 61. 

What was his age, 

And this desease which you refer to here, is 

that the same as the one which you referred to in the 

c ase of Mrs. Harris? Yes , they were both sufrering 

rrom the same cons titutiona l conditions and endogenous 

/30 
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depression. 

And is this a case of what you said just now 

illustr.ates the possibility of a recurrence of attacks of 

this kind? ---Yes, this particular· patient had had a 

previous attack some 30 years prior to tho time I saw him. 

MR. PHILIPS: 

MR. MOODIE: 

NO FURTHER QUESTIONS. 

NO CROSS-EXAMINATION. 

CATHERINE ANNE HARRIS, (s.u.o.) 

CROSS-EXAMINATION BY MR. MOODIE: Now, has your marriage / 10 

been a happy one? --- Yes. 

Nothing more unusual than the usual domestic 

quarrels perhaps? --- Well, except when my husband became 

angry with me which weren't really quarrels. 

You merely felt it was unreasonable? --- Yes, 

he would ••• 

Now all the years that you knew him at school 

and at university up to July of this year, did you notice 

anything abnormal about him? No. I mean he is 

different from me, but everybody is different, and I /20 

didn 1 t think ••• 

Each have their own idiosyncrasies, not so? 

Would that be right? ---Yes. 

Would you describe him, in all the years you 

have known him as an immature person? --- I wouldn't 

know how to tell an immature person. 

Well, is he childish in some regards? --- I 

don t t know. I think I have just taken him for granted, 

that's the way he is. I have known him for a long time, 

and I haven't analysed him or anythi ng like that. 

Did he strike you as being emoti onally unstable? 

/30. 
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--- He didn't strike rne as unstable, but as I say, some 

times he would be very depressed and some times very 

cheerf'ul, and I don't know if thatts unstable. 

Did that make a very great impact upon you? 

Well, I took it for granted that that was the way he was~ 

That was his nature? ---Yes. 

Even at school and lacer at university and 

during your marriage? --- I didn't know him at school. 

I" thought you ••• --- I was still at school when 

I met him, but I didn't know him at school. 

Now, having known him before and after 
\ 

marriage, would you be able to describe his personality? 

.,.. __ No. 

Did he push himself forward at all? --- I dontt 

think so. 

Does he allow it - if I may use a phrase - to 

be pushed around? --- No. 

Has he told you about his troubles at school? 

The various schools he was at? ---Yes. 

/10 

And he didn't like the principal? --- Yes. /20 

Did he tell you that he had taken exception to 

the principal's behaviour? Well, he felt that the 

principal was being unfair to him. 

Did he tell you that he had taken it up with 

the principal? --- I don't remember him saying anything 

about that. 

Did you advise him to, if he felt he was 

being unnecessarily harsly treated? --- No, I don't 

remember advising him to rdo that. 

He had a number of posts, not so? --- Yes. /30 

I think the Hyde Park School, the Indian school 
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---Yes. Damelin College. 

MRS. HARRIS. 

Any others? --- Randi'ontein High School. 

And up to Drumelin College date he left all those 

appointments? --- Well, Hyde Park he left because he went 

overseas, and he left Randfontein High School because he 

wanted to go on studying part time at university, and at 

the Indian school there wasn't any extra-mural duty, and 

it was very close to the university so it gave him an 

opportunity to study. 

And you don't think he left because he couldn't 

get on well with the people or the principal there? Or 

may ~hat partly have been the reason? --- I don't know. 

Didn't he tell you? --- No. 

Was he a very sensative person? --- Well, I 

think so. 

Now, he discussed with you that he had left the 

Randfontein school and the Indian school? --- Yes. 

And now you say the reason for leaving the 

Randfontein was that he wanted to go where? --- To the 

Indian school. It was near university and there wasn't /2~ 

a lot of extra-mural work. 

Is that the reason why he left? --- Well, that 

is what I understood. 

Did he discuss these matter3 with you before 

they happened? I don't remember. 

Now, you told us today principally about his 

behaviour in July, 1964? --- Yes. 

Had you noticed any of these symptoms before? 

--- Which symptoms do you mean. 

About you mentioning that he was up and then down / 30 

and he was restless? ,.. __ Yefl, he had certainly been restless 
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and excited and that sort or thing berore. He derinitely 

had been like that, but · in July it was much more notice­

able. 

And did these symptoms worry you? --- Some or 
them did. Like the extravagance worried me, certainly, 

and the way he was driving the car so recklessly. 

I'm rererring to the symptoms he showed berore 

July, did they worry you at all? --- No. 

They made no impact upon you? -~- Well, I mean, 

I knew he was like that. 

That was his normal manner? --- Yes. 

You never thought or asking him to see a 

psychiatrist? --- I didn't think that there wa s anything 

abnormal in him being like that. I know I'm not like 

that. 

It seemed normal, because he had always been? 

--- Well, yes I think I had known him being like that. 

Now in July, I think it was July 8th, two men 

came to see him? --- Yes. 

/ l O 

And thereafter he .appeared to be ela ted, I think/20 

is the word you used? --- Well, excited. 

This was holiday time, and did this excitement 

worry you at all? --- I'm afraid that at the time I was 

concentrating rather a lot on the baby and not worrying 

about my husband. 

You were not worrying about it? --- No. 

And it was significant enought for you t o 

remember t oday that he appear e d exci t ed and r estless ? 

---Yes. 

But not enough to cause you to think he should /30 

see a psychiatri st? --- I didn ' t know tha t one shoul d go 
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and see a psychiatrist if one was like that. 

And then you say he had headaches? ---Yes. 

For which you advised him he should see a 

doctor for? ---Yes. 

And you say definitely he did see a doctor? --­

He did see a doctor, yes. 

Did he tell you that he was going to see a 

doctor? --- I was there and I went with him. 

You went with him? ---Yes. 

Did you toll the doctor about ••• --- No, I didn't /10 

go in with him to see the doctor. 

Did you tell your husband to tell the doctor 

about the state he was in? ---No. I didn't tell him to 

tell the doctor anything, I just said that he should go 

and see the doctor about the headaches. 

Did the accused tell you about a matter, the 

material that had been left in his hands?--- No, he told 

me that he had some equipment, but he didn't tell me 

anything about it. 

Did you ask him what sort of equipment? -•- No, /20 

I didntt want to know ab.out it. 

Did you inf'ere what it was? Well, I guessed 

it was something to do with sabotage, but I didn't know 

anything about it. 

Yes, it was something to do wi th sabotage, but 

you didn't want to know more about it? --- No. 

Did you fear that your husband was going to 

use this material? --- Well , he told me that he was . 

Did you try and dissuade him? --- Well, I told 

him that he must be very careful, because... /30 

And when was this? ~-- I think lots of times . 
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After the 8th? --- Yes, during july. I suppose 

it must have been after the 8th. 

Was it perhaps before the 8th, you told him to 

be careful? ---No, I think it was towards the end of 

July really. 

Prior to the 8th July, do you know whether he 

went out and remained out late at night? --- I don't 

remember his doing so. But I \ couldn't be sure • 
.f:. 

You can't be sure. ~Now, when you told him to 

be careful, what did you have in mind? --- That he didn't /10 

hurt himself. 

By reason of the fact that he was using 

explosives? ---Yes. 

And did you have knowledge of what sort of 

objects would be aimed at? --- No. 

Did you tell him to be careful that he was 

not caught or arrested? --- I don't remember specifically 

saying that. 

That would be even more disasterous from your 

point of view, would it not? ---Yes. 

If your husband was arrested? --- I dontt 

quite know what you mean. 

Did you have in mind that he had to take care 

that he was not caught or arrested? --- Yes. 

And you told him to be careful in that regard? 
l 

~-- Yes. 

When he left on the · 24th in the motorcar, not 

the mornir~ in the afternoon, you say you saw a brown 

suitcase? ---Yes. 

Where did you see that? --- As far as I 

r emember he took i t ~ut of the gar age , and he carried it 

/20 

/30 
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along the garden path and then he put it in the car. 

Did you speak to him about it? ---No. 

Did you know what was in the suitcase? --- No. 

Did you suspect what was in there? Well, I 

guessed it must· be something to do with this organisation 

but I didn't ask him about it. 

You assumed it must have been explosives? 

Well, I don't know what sort of things they had. I don't 

know about that at all. 

Did you ask him why he was going to Johannes- /lO 

burg? ---Yes, he was going to Johannesburg to get some 

exam papers from Damelin College. 

That is what he told you? --- Yes. 

And you assumed, I take it, that that is why 

he took the canvas bag with him? --- I 

thinking about the canvas bag at all. 

bag quite often actually for papers. 

strike me at all. 

don't remember 

He used the canvas 

It just didn 1 t 

But the big suitcasa worried you? --- No, it 

didn't worry me specifically. 

And he returned that evening about six? --- I 

couldn't be sure of the time. 

In the evening? --- Yes. 

And did you have supper together? --- I don't 

remember. 

Why not? --- I don't know. 

Are you clear whether or not you listened 

to the radio? No. 

Who gave you the news of the explosion? ---

/20 

I don't know, I might have heard it on the news, and /30 

perhaps my husband's father told me. I really don't 
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remember, I just remember knowing what had happened. 

Mrs. Harris, is there anything that might have 

disturbed your memory or your recollection of that 

afternoon and evening? --- I don't know what you mean. 

Well, you can't recall certain things. Is 

there anything that distracted you that afternoon or 

evening so that you can't remember clearly what happened? 

--- Well, I think the news over the radio. 

I see. That upset you a great deal? --" Yes. 

And on hearing that did you infere that your /10 

husband has been a party to this explosion? --- Well, I'm 

not sure if he actually told me or if I just, as you say, 

infered, but somehow I just knew. 

Somehow or other you knew? ---Yes. 

Can you exclude the possibility that he did 

tell you? No. He might well have told me. 

Now, if he had told you that would have been an 

outstanding feature of that evening, and you must have 

remembered it? --- Well, he did tell me earlier in the 

evening, he said- he had beenmlking a lot about this /20 

terrific thing that he was going to do. When he came 

home he said to me that he had done it, but he wasn't 

sure if it would work. 

And did you ask him what he had done? --- No. 

You mean to tell. the court that tho conversa­

tion ended on that note? ---Yes, I didn't want to know. 

He just said he had done it, and he didn't 

know if it would work? --- Yes. 

Now, was that before or after the radio news 

time? ---That was before. It was very soon after he /30 

came home. 
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Was there anybody else present? --- Not present 

when he told me. 

There was no one else presant? --- No. His 

father was there, but not when he told me. 

Pardon? His father was in the house, but 

not when my husband told me. 

Then you had your fears confirmed when the news 

carne over? --- Yes. 

Were you with the accused after that? ---Well, 

yes. 

Did you speak to him about your fears that had 

been confirmed? --- I don't remember doing so. 

You doh 1 t remember? In the normal course of 

events would you have done so? Well, it is difficult 

to say, because I tried always not to ask him about 

anything to do with this organisation, I didn't ask him, 

and he didn't tell me. 

Then the accused's f a ther remained with you 

that evening? --- No, he stayed a little while. 

/10 

Did he go before supper? --- Yes, I think so, /20 

yes, he must have. 

And I take it you and the accused had supper 

together then? --- Yes. 

Did he appear normal to you then? --- I can't 

remember. 

And you say he used the phone after supper? --­

Yes, I remember that he used the phone. 

And then he went to sleep? --- Yes . 

He normally sleeps well? ---Yes. 

He does? --- Yes. 

I thi nk you said the midday before he left on 
j 

/30 
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the 24th he had a sleep? ---Yes. 

So that day o£ the 24th he appeared calm? ---

No. 

He simply laid.down and went to sleep, didn't 

he? ---Yes. Well, I didn'.t see him go to sleep. He 

told me he was going to have a sleep. 

And he went to the room? ---Yes. 

And what time was that? --- I don't know. It 

was a£ter lunch. 

Did you ask him when you saw him again whether /10 

he had slept? I don't remember asking him. 

Now, did you ask the accused what he was going 

to write to Dr. Verwoerd? --- I don't remember discussing 

it with him. 

You never saw this letter? ---No. 

He never told you what he had written? --- No. 

Can you recall·when the discussion about this 

letter took place? ---No. I know it was quite recently, 

but I should think July, because I think it was a£ter the 

baby was born. Yes, it was a£ter the baby was born. /20 

Now, that night you were obviously very 

disturbed in your own mind? --- Yes. 

That is the night o£ the 24th? ---Yes. 

Now, I t ake it, you didn't sleep much? ---No. 

You realised then that something very serious 

~ad happened, that he had probably or undoubtedly been 

a party to the explosion at the sta tion? --- Yes. 

Now, he had been excited? --- When? 

On that day and when he came back?--- Yes. 

He had apparently been exci ted that day, so 

you say, and when he came back, woul d you s ay he was 

/30. 
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restless? --- Yes. 

Until he went to sleep. So much so that you 

were worried? ---Well, ·I donlt remember the later hours 

or the evening, but I remember that he was very restless 

when he first came home. 

Were these symptoms that he was showing such 

that they gave you cause for worry? --- Well, he had been 

like that, as I say, for quite a while. 

And did you think then that he was mentally 

disturbed? --- I don't know how you tell when a person /10 

is mentally disturbed. 

Hentally abnormal? --- I don't know. 

When the police came, did you tell them that 

you felt he was ill? --- No. 

You weren't worried about his condition at all? 

--- I don't remember. 

Now, you know that an application was made a 

little while ago for the accus ed to be examined by a 

psychiatrist? ---Yes. 

You were told that by your lawyers? --- Yes. /20 

And you saw Dr. Hurst on the 12th? --- I don•t 

remember the date. 

When there was a public holiday, do you remember, 

on a Saturday? Yes. 

With the rest of the family? ---Yes. 

And were you asked to recall any strange 

episodes in your husband's lire? ---Yes. 

No matter h ow tri~al? ---Well , Professor Hurs t 

asked me questions. 

And that is about whether he was restless? --- /30 

Well , he aske d me how he would behave and that s ort of 
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thing. 

And all these things carne back to you then? ---

Yes. 

Prior to that they had made no great impact on 

you? I mean I knew that he was like that ••• 

lhey really hadn't been significant, had they? 

---They had been significant. I mean it made a great 

deal of difference to our lives when my husband was 

depressed or when he was cheerful. But I took it for 

granted that that is the way he was. /10 

You yourself must at times be depressed or 

elated? ---Yes. 

No great significance in that? --- No. 

And you were asked about his conveying his 

thoughts to you, like the angel on the cloud looking down 

on the world? You were asked to recall that? --- No, I 

wasn't asked, I just remembered that. 

And were you told that the accused had done 

these acts, possibly the only defence would be that he 

was mentally unstable at the time? --- I don't think so. /20 

' You don't think so? Miss. Hayman told me 

that she was going to try and get a psychiatrist for my 

husband, and then I know that an order was made by the 

court - .something to do with it , .. and then ~n Monday she 

told me that she had been an appointment for me to see 

Professor Hurst. 

When Miss •. Hayman told you that, did it strike 

you, what on earth is this for? --- I knew it was 

svmething to do with the Defence, because I mean Miss. 

Hayman is looking after my husband's defence. 

And did tr J.a. t strike you as strange? --- What? 

/30 
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That an appointment should be made to see a 

psychiatrist? _ _._ I took it i'or granted that Miss. Hayman 

must have some reason i'or doing so, and I lei't everything 

to her. 

Were you asked to recollect any peculiarities 

in his behaviour during your married lii'e? ··- I canrt 

remember the proi'essor asking me that question. 

But you were asked a lot oi' questions? --- Yes. 

They were direct questions? --- Yes. I'm not 

quite sure what you mean by direct questions. /10 

--- No. 

Were they questions that suggested the answer? 

Such that he was a restless man? --- No. 

And did he sleep well? --- No. 

Did he have i'lights oi' i'ancy? --- No. 

Was he irritable? -•- Yes, I think proi'essor 

Hurst asked me whether he was a very even tempered person 

or not, and then I told him that my husband about nothing 

could get angry with me. 

Yes. And did they ask you .about his teaching / 20 

life? --- Professor Hurst asked me to start about myself 

and when we got marned and that sort oi' thing. 

And were you asked about his behaviour during 

July? --- I dontt remember the proi'essor specii'ically 

said during July. I dontt remember how he put it. 

Perhaps a i'ew weeks prior? --- I think he asked 

Tie how he behaved. He asked me about how he normally 

behaved and ii' I noticed any change this year. I'm not 

sure .. 

And you immediately thought oi' the behaviour /30 

during July? --- Yes . 
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And you desoribed it £ully? 

him what I told everybody in court. 

MR. MOODIE: ~0 FURTHER QUESTIONS. 

MR. PHILIPS: NO RE-EXAMINATION. 

MRS. HARRIS. 

Well, I told 

ASSESSOR . MR, HART: Mrs. Harr.is, I would like you to take 

your mind back to that afternoon, Friday 24th July•----

Yes. 

Remember you told us that your husband went 

and had a slee~ after lunch. ---Yes. 

Do I understand that you went out with him to /10 

the car when he was leaving for Johannesburg in the 

afternoon? ---Yes. 

What was his behaviour when he left the house? 

--- The same really. He was cheerful and elated. 

Was there ar.ything about his behaviour that 

worried you? --- No. 

Did he kiss you goodbye? --- Yes. As far as I 

remember. I mean I don't remember noticing anything. 

That's what I really want to know. Did you 

notice nothing abnormal about him when he left? ~-- No. /20 

He was just leaving in a normal way? --- Yes. 

Now, he returned, you told us, just before 

supper that evening? ---Yes. 

And then he told you - I think I noted it down 

here - that he had done this terrific thing that he had 

been talking about. Did he tell you what it was? --- No. 

Did you not ask him? --- No. 

When did you realise what the terrific thing 

was? --- It must have been when I heard the news. 

Did you then ask him about it? ---I don't /30 

remember asking him about it. I think, I'm sure I didn't. 
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Now, Mr. Moodie was asking you questions about 

what you were asked by Professor Hurst i~ter alia. I 

would like to know, can you remember n0w any .:oeculiarity 

of y0ur husband during your five years and 2 months of 

married life? --- I'm not sure what peculiarities are. 

He behaved differently from other people, but ••• 

Did he ever behave in such a way to cause you 

alarm or worry? ---No, not that I can specifically think 

of now. 

The only time, that I understand, that you /JO 

wanted him to see a doctor is when he h ad headaches? 

We had other times when I wanted him to see a doctor, but 

it was normal. 

Thank you. 

BERT ALFRED HURST, { s • s ~) 

EXAMINATION BY MR._l1L~~ Profess~r Rurst, are you the 

professor of psychological modicin.es a~1.d hoad of the 

Department of Psychiatry and Menta l Eygiene at the 

University of the Witwaters:-a:nd? - -- Yes, m.y Lord. 

Do you hold the degrees of B.A., B. S.C., 

M.B. Ch. B and P.H.D. of the Unjve:r.r:=ity of Cape Town, 

and M.D. of the University of Pre!Joria? --- Yes , my Lord. 

Are you also the chief psy-:b::.A.": ::-:l .s t of the 

Johannesburg Hospital and the associated t eachi.ng 

hospitals? --~Yes, my Lord. 

And are you the head of the Depar tment of 

Neurology anc. Psychiatry of Tar& iiosp:Ltal? --- Yes, my 

Lord. 

/2u. 

And the Consultant Psy chiatrist at Sterkfontein / 30. 

Hospital? ·~- Y~s , my Lordo 
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Were you formally the Physician Superintendent 

of the Sterkfontein Hospital? Between the years 1952 

and 1958? --- Yes, my Lord. 

And were you the court psychiatrist in Johannes­

burg between those same years, 1952 and 1?58? --- Yes, 

my Lord. 

I underst and, professor Hurst, you are also 

or were also the Assistant Physician Superintendent of 

the Weskoppies Hospital between 1948 and 1957? --- Yes, 

my Lord. 

Now, Professor Hurst, at the request of the 

accused's attorney in this case did you interview the 

accused, Frederick John Harris, on a number of occasions 

and also his wife and other members of his family? --­

Yes, my Lord. 

Would you tell his Lordship when you held these 

interviews? --- I interviewed the accused on Saturday the 

lOth October, 19b4, from 10 a.m. to 1 p.m. and 1.45 p.m. 

and 5.15 p.m. On Sunday the 11th October from 9 a.m. to 

/10 

1 p.m. On Friday the 16th October fr om 9.15 a .m. to 12 /20 

noon. On Sunday 18th October, from 10.15 a.m. to 1 p.m. 

On all occasions in the presence of Dr. A.J. van Wyk 

and Dr. van Niekerk, the Government psychiatrists. 

And then you also interviewed Mrs. Harris, who 

has just given evidenc e , is that correct? --- Yes, on the 

12th and 17th October, I had conta·cted Dr. van Wyk to 

give him the option of being present, and he was unable 

to be, but was happy to receive my report of my findings when 

we met subsequently. 

And did you also interview the father and mother /30 

of the ac cused? --- Yes , my Lord . 
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And the sister and brother-in-law? --- Yes, my 

Lord. 

And did you convey to Dr. van Wyk the informa­

tion obtained by you at these interviews? --- Yes, my 

Lord. 

I should have mentioned too that before you saw 

Mrs. Harria, the wife, for the first time did you have 

consultation with Dr. McMillan Specialist Physician in 

Pretoria? --- Yes, I saw him on Saturday the lOth October 

from 8 a.m. to 9 .30 ' a.m. / l O 

Is Dr. McMillan a physician? --- Yes, my Lord. 

And Professor Hurs t , have you been present in 

court from the commencement of the hearing On Monday of 

this week when the accused went into the witness box? --­

Yes, my Lord. 

And have you heard all the evidence given by the 

accused in-chief and in cros s -examination and the 

evidence given by his wife i~-chi0f a~d in cross-examina­

tion , and also the evidence of Dr. Geerling and Dr. Jeppe? 

---Yes, my Lord. /20 

Would you t e l l hi s Lordship and the assessors 

what your findings were, please? ··-- My s alient findings 

and conclusions are as follows , my Lord: Physical 

findings on the examination of the 11th Oc t ober, 1964, I 

examined the accused in the presence of Dr. van Wyk and 

Dr. van Niekerk . His blood pressure was 138 ove r 85. He 

gave a history of h eadache 8 which ha d been s evere inter­

mittently since October , 19F3 . He s aid t hey commenced 

on the left side of the root of the nose , moving up to 

the mid f'rontal r egi on and r adiating p osteriorally. 

They became severe in May , was told by an optician he 

/30 
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consulted that it was not due to his eyes, and he was 

treated subsequently by his own doctor on the basis of 

these being tension headaches. Still under the physical 
in 

examination and history he mentioned the following/illness 

diagnosed as poliomyelitis in 1956. He had some 

shortening of the left lower extremity, necessitating a 

built up shoe and he has also had wasting of the quadriceps 

and hamstring-muscles on the side as disclosed by 

examination. The attacks reported as dating from his 

poliomyelitis episode are characterised by weeping, fear /10 

of having a roof over him and the difficulty of controlling 

movements of the lower jaw. These are in my opinion in 

the nature of hypo ventilation attacks secondary to 

anxiety, from the example witne ssed by myself and my 

colleagues Dr. van Wyk and van Niekerk at the first inter~ 

view. Proceeding with the physical examination, there is 

still some mild anaesthesia or lack of feeling in the 

vicinity of the left angle of the mouth in relation to 

the well now healed fracture of the left jaw that was 

present. The left lower molar tooth had been removed as /20 

part of the operative proceedure for treating the jaw. 

There was no history of epilepsy. This is a matter I went 

into very carefully, and one had also obtained with the 

concurrence of the Government psychiatrist who a ls o 

receive d a copy of the report an E.E.G. EXAMINATION By 

Mr. G.K. Nelson of the National Institute for Personnel 

Research dat ed 9th Octob er, 1964. I have the origina l 

report here, and I could comment on wha t I think the 

essential factors are. Mr. Nelson reports that the E.E.G 

was within normal limi t s . Occasional medium l ow voltage of/30 

siftral and fronto ,-temporal, four to six cycle per second 
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waves were seen, of doubtful significance. These f'indings, 

my Lord, .I think are so minimal that one can't put any 

pathological interpretation upon them. They might indi­

cate some mild defect in cautical maturation, but in 

general very little significance can be put upon the 

E.E.G. Mr. Nelson reports that no satisfactory sleep 

record was obtained, but in view of the absense of' any 

clinical evidence of epilepsy I did not consider a 

repetition indicated in the present context. Still on 

the physical examination he had f'ormally described to Dr. /10 

Me Millan vertigo or dizziness, aud some disturbance of 

balance, but these were no longer in evidence on the 

occasion of my examination. Turning to the psychiatric 

findings, during my interview and at the trial he showed 

objective evidence of fluctuations in moods, in as much 

as he was elated at times to the extent of chuckling 

reminiscently at times, weeping at others, while at other 

times he looked despondent and dejected. My main f'indings 

can be grouped under two headings. The first heading 

would be evidence of a cyclothymic personality, a /20 

personality with fluctuating moods that fluctuate between 

elation and depression and of manic depressive psychosis. 

In this connection I would adduce the following salient 

findings and conclusions. He gives a. history of mood 

swings between phases of depression and phases of elation 

lasting for a period of a few days to a few weeks. These 

fluctuating moods indi~ate that he has the type of 

temperament tochnic~lly known as cyclothymic . The h istory 

further demonstrates that at times these moods become 

exaggerated to a pathological degree, and in these moods /30 

he may in my opinicn be diagnosed as suffering from a 
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mental disorder or disease known as manic deprESSive 

psychosis. The suicidal ideas that he has described both 

to me and the court are an indication of deviations of 

the more severe type in a depressive direction. The 

following are the suicidal thoughts he has described as 

having occurred at different stages of his life. 

Firstly during the latter stage of his primary 

schooling while residing at Eikenhof he harboured the 

idea of committing suicide by jumping from a windmill, 

which he visited on several occasions and even climbed /10 

vd th this in mind. Secondly i .n Std. 8 he went to the 

Maraisburg station earlier than necessary with the view 

to throwing himself under the express train passing 

t hrough the station, he would go up earlier than the 

train he required, and wait fo~ t.he express and he would 

not draw back. But he didn't summon up the resolve to 

actually do anything of this kind. 

Thirdly, during December, 1963, he contemplated 

running his Volkswagen into larger vehicles or off 

bridges with suicidal intent, but decided against it on 

the grounds that should he fail to kill himself he might 

ma im himself in a way which would entail great suffering. 
Fourthly 

1Early during his detention and last Wednesday the thought 

was vi vi dly wi t h him to t he ext ent of pictur ing the 

apparatus, the button that he would press, that if suicide 

could be achieved as easily as by pressing a button he 

would have no hesitation in doing it . 

A fe ature of his depressive moods, according 

to the history, is being bad t empered and verbally un­

kind to his wife . 

A test done in the presence of my colleagues 

/ 30 
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on the 18th October, 1964, designed by Professor R.B. 

Kattel of the Institute for Personality and Ability 

Testing of tne University of Illinois entitled the 

IPAT test, these are the initials of the institution, 

IPAT anxiety scale, in addition to establishing a high 

degree of anxiety in this subject, shows that the 

anxiety is part of a psychotic depressive reaction. In 

other words, of the depressed form of manic depressive 

psychosis. I also have the record here of the schedule 

which was scrutinised by my colleague at the time. 

The feature upon which I'm specially commenting 

/10 

is a factor that they defined in this test, which I name 

"O", is all guilt proneness would indicate that the high 

general anxiety he shows is a part of a psychotic depressive 

reaction. So that this was a test done to provide some 

objective and quantitative confirmation of the clinical 

impression. 

BY THE COURT: Is that an anxiety state which is always 

present or present at· the time of the experiment? --- My 

Lord, I would not necessarily assume it is an anxiety /20 

state, state as anxiety could be, part both of a manic 

depressive depressed fact or an anxiety state, but I take 

it my Lord's question is whether under the conditions of 

the examination - at the time of the examination - this 

might well heighten the amount of his anxiety, but it 

would not alter the qualitative feature of the test 

indicating that the anxiety belongs to the depressed type 

of reaction r ather than the primary anxiety state type of 

reactions. 

BROFESSOR HURST: Exaggerated forms of the elated phase 

show the following features in him. Periods lasting two 

/30. 
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or three weeks in which he is over active; very cheerful 

and confident and extravagant, such an episode having been . 

described as having occurred in July, preceding the-bomb. 

planting episode in Johannesburg station. 

Secondly, periods lasting for about 30 seconds 

on the average which he described as terrific surges in 

which he is very, very happy and in which everything seems 

perfect. Instances of this type of episode before his 

detenJcion have occurred during his teaching at school in 

which he felt he made unusual contact with the minds of /10 

his pupils and this gave him this ecstatic feeling, On 

the 1rJay up to the station in the morning in which com-

munion with nature has had this auro of being perfect, 

and in the act of driving in which the perfection of the 

idea underlying the construction of a motorcar, with 

Hhich he at that time s eems to have merged or become one, 

and the process of driving it strikes him with peculiar 

force and joy. 

During his present detention such experiences 

of everything being perfect has struck him quite a few /20 

t i mes, to us e his phrase, he gives one exampl e of such a 

state commencing during exercise time and extending to 

t~e subsequent meal, this wa s during his detention. 

Now, the third example of the exagger a t ed form 

of this cyclothymic temperament i n the elated direction 

is a state of manic ecstasy relating to the planting of 

the bomb on Johannesburg sta tion on Jul y 24th. He 

de scribed t his experienc e at interviews on the 11th, 

16th and 1 8th October, a s well as what we have heard in 

c ourt. The f ollowi ng are t he c omp onents of the 

exper ience : Firstly a feeling of exhi l ar a t i on and an 

/30 
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impression of the unusual beauty of Johannesburg station 

as he stood at the parking meter preparatory to entering 

the station. This he described at the interview with me 

andmy colleagues on the 18th October, and he has mentioned 

it in court. 

So this was the one part what I would consider 

the manic ecstasy. 

Second·ly- his experience whilst seated on a 

bench on Johannesburg station. The following are the 

features highlighted in his descriptions of the experience 

on the four occasions alluded to. The interview on the /10 

11th October, he stated that he felt like an insect, a 

fly that could see all around it. To quote: "I could 

see all around me like cinerama. I knew what was all 

around me, as if there were two cineramas front and back. 

I had such a strong feeling." To continue quoting him. 

·It seems funny he smirks and sniggers as he has been 

observed to do in court. "It would be useful if you 

could see all around you." On this occasion he estimated 

the duration of the experience as a few seconds. 

At the interview on the 16th October, to quote /20 

him "I remember being seated on a bench opposite the 

waiting place on the railway station, the waiting place 

for the railway busses. The bench was empty at first, 

but later I was aware of a young man next to me on my 

left, a lthough I was not awar e of his coming there. I 

was aware of all around me, I was part of the worl. The 

world and I are ·one you could say, even with the thing, 

the bomb which was on the ground on the r ight." This, 

I take to be, the feeling of merging - this experience 

of merging with the cosmos which occurs in manic ecstasy. /30 

At an ear lier s t age of thi s interview I am 
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refer~ing to, he describes the opening phase of the 

experience on the bench as follows - because on that 

occasion he described it at different parts of the inter­

view. 

"I felt very holidayish, carefree, like being 

at the coast on a holiday. I felt on top of everything." 

At this s-tage he smiles and states: "It is quite nice 

thinking of it." He goes on to say: "I don't mind telling 

you this., I knew I was doing the right thing, it was 

terrifically important. I k~ew my mother knew that I was /10 

doing the right thing." At this stage he becomes cheerful. 

He goes on to explain by referring to the nursery rhyme 

in which the horse's shoe fell offfor want of a nail, 

Napoleon's decision not to fight a certain battle, and 

the role of a piece of metal in deflecting water in an 

irrigation furrow, just how vital and important the part 

he had to piay that day was. 

Then the next interview on the 18th October. 

On this occasion he stressed his ability to see all 

around him, that he felt physically part of the world, /20 

that he felt very powerful, that he was doing something 

very important and very right, and that his mother was in 

contact with him and approved. To quote: "When you have 

a feeling that you must do something, it is very important 

that you must do it." 

Then in court on the 19th October, he said that 

he remembers very clearly being s eated on a bench, 

opposite the railway bus s ection of the station, and he 

identifies which of the two benches it was. He stated 

that he had a clear view of the world, "it was like two /30 

cinerama screens , one behind and one i n front, it was 
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like being in a glass ball with people around it. This 

was the first mention he ha~ made of the glass ball. But 

in my opinion in these feelings of transcendence during 

manic ecstasy it is difficult to put into words this 

feeling of transcendence and merging with the rest of the 

universe, and I'd be inclined to interpret this new 

fo~ulation as not in conflict with the feeling of what 

he told before, but rather a new formulation of it. 

He states that he has two impressions. First 

that there was nobody on the bench besides him, and then /10 

that there was a man there. He estimates the duration of 

the experience as a couple of minutes. 

Then a third part of what I consider this manic 

ecstasy experience at the station 1 his expression of the 

displacement of his car from its previous position, on 

leaving the station. At all the interviews mentioned and 

at court on the 19th, he is consistent in describing an 

impression of his car as having been moved by several 

parking spaces from the place at which he had left it, 

And the fourth component which I deal with, /20 

present in this manic ecstasy, relates to the claimed 

episodes of vague recollection and amnesic periods 

between leaving and returning home on the 24th July. 

First of all the vague recollection. The first 

of these concerns the place of the winding of the timing 

mechanism of the bomb. He has the impression that he 

wound it at Brixton cemetery on the way from Hamburg 

to Johannesburg, but after having done it on arrival 

at the parking area at Johannesburg station. He feels, 

however, that it is not logica~ossible that he wound /30 

it twice. He c.onsiders it unlikely on general logical 
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grounds that he could have done it at Johannesburg 

station parking area, and presumes there£ore he must have 

done it at Brixton cemetery. 

The seco.nd vague recollection· is of having been 

in a care in the vicinity of Newlands on the way home. 

For what purpose he does not 'know, and the only recollec­

tion being very impressed by the proprietor, who was a 

Greek speaking £luent Afrikaans to another man. This 

struck him as rather unusual. That is the vague recollec-

tion. /10. 

Then the amnesic period. At all interviews and 

in couvt on the l~th and I think subsequently, he 

consistently claimed the following amnesic gaps. From 

leaving the parking meter outside the stat~on to being 

seated on the station bench. Secon 17 · from leaving the 

station bench until the time of parking outside Jeppe 

Street Post Office to make telephone calls, and thirdly 

from leaving the post o£fice to speaking to the caretaker 

at the lift at ·Damelin College. This last phase of what 

I call the ecstasy period, one would therefore call a /20 

patchy amnesia, that there are g~ps of amnesia, and one 

must be very careful in dealing with a patchy amnesia 

before coming to the conclusion that this is a genuine 

thing and not a feigned thing, and I gave very careful 

consideration to it. Norwood East and his classic 

forensic psychiatry mentions how careful one should be 

before accepting a patchy amnesia of this kind mixed 

up with recollections, one should be careful before 

accepting this as genuine. Having said that, however, 

it is pointed out by Norwood East, however, that certain /30 

conditiona including the manic s t ate may have this consequenc e 
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and that a second point in favour of the genuineness of 

the amnesia, is the consistent defining of the boundaries 

of the gaps at successive interviews, and I feel that he 

has done this consistently at the interviews t hat I had 

with Drs. van Wyk and van Nie kerk with him, and in c curt. 

And so in view of it being compatible with the manic 

state and eminently compatible with the state of manic 

ecstasy, that there could be amnesic gaps. On weighing 

Ul' the matter, I believe it to be genuine. 

·The next thing in my mind, my Lord, was the /10 

reievance · of this state of manic ecstas'y, which I believe 

to have existed, in relation to the questi 0n of criminal 

responsibility. As I weighed the matter up, and thinking 

of it in terms of our criminal law, I came to the 

conclusion that owing to the disease of mind that was 

present - this manic ecstasy, at the time defined by the 

total experience extending fr om t he vague recol lection of 

the Brixton cemetery to the Greek shop, during this time, 

that he would not realise that his ac tions were unlawf ul , 

and furthermore that the question of irresist ible impulse , /20 

to my mind, is answered positivel y inasmuch as this state 

was such - this state of diseased mind wae such that he 

couldn't have acted otherwise, whatever restraint had been 

placed upon ~im. So thic is the one big phase of the 

evidence . The sec ond big pha~e is ..• 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS: (C ontd.) May I interrupt 

you? Bef ore you pass on to the s ec ond theme , could I 

ask you t o explain to his Lordshi p and t he A8 sess ors 

what, in your opinion, is the significance of the evidenc e 

given by Dr. Geerl ing and Dr. J eppe? --- Yes , I would be /3 0 

pre~ared to do that , n ow that , now that we have the 
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evidence - I wasn't aware triat we would be getting 

anything more. ! think it is of great importance in 

this case, in view df the fact that manic-depressive 

psychosis is known to be an hereditary disease, that the 

genetic findings· show that it is transmitted as a 

Mendelian dominant, that the family history is a very 

important part of the findings. 

Could I ask y ou, Professor Hurst, have you made 

any special study of this particular branch of psychiatry? 

Yes, my Lord, psychiatric genetics have been one of / 10 

my major research interests. I have spent four separate 

periods since 1938 at the New York State Psychiatric 

Institute, working under Professor Franz Karlman, who is 

the leading world authority on psychiatric genetics, 

researching and conducting researches in this field. So 

that it has been a very important part of my activities. 

The evidence from a study such as that of 

Professor Karlman of New York, Dr Elliot Slater of 

Lonaon, indicates that in the case of the manic-depressive 

psychosis, we are dealing with a disease which is trans- /20 

mitted as a Mendelian dominant. This means that one 

specific gene, or hereditary factor from one side of the 

family only, is necessary to transmit the condition. 

The chances of any particular off-spring of 

s uch a r.arent getting the her·2 di tary fact or is 50%, but 

in view of the fact that the penetrance of the gene -

that means the frequency with which·it manifests- can 

be influenced by other genes or hereditary f act or , the 

penetrance being 80%, one would only ge t the manifestation 

of the manic-depressive psychosis in 40% of the off- / 30 

spring of one manic-depres s i ve parent. 

· -·---···-- ·-··-··--·---- ---· - -
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Now we have the evidence from Dr, Jeppe, who 

treated Mr. Harris's mother, t.hat her depression was of 

the endogenous or constitutional type, w~ich means that 

it is of ' the genetic or hereditary type. Dr. Jeppe 

explained that the essential feature here was the 

constitutional one, and not the external circumstances. 

We also have evidence - and my scientific 

deduction is a little bit inhibited here by the fact that 

we have to remain anonymous. May I state whether the 

other case referred to is on the maternal or paternal /10 

side without a breach of confidence? 

MR. PHILIPS: 
i I think you need not refer to it, Professor 

Hurst, because the Court is aware who the individual is. 

I think if you merely stated a conclusion. 

PROFESSOR HURST: Yes. The evidence about the other case 

strengthens the probability of manifesta~ion of the 

condition considerably from the 40~ that would be the 

figure had we only cited this one case, to probably, 

in view of the computation I have made relating to this, 

to about 60%. 

This chance figure is a probability figure, 

my Lord, but in a small group there may be deflections 

from the figure, In a small family group there might be 

considerable deflection in one direction or the other, 

from this general expectation of 60%. This would be 

true of big sort of studies done by Karlman and Slater, 

in which pooling a number from which you could get a 

good probability figure, from such studies, one would 

expect 60%. 

/20 

However, I feel the force of this is that we /30 

do have a very strong soil from which this condition 
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could develop; that the fact that we are dealing with 

an hereditary condition and that we do have this genetic 

background here, is a strong confirmatory facto~ of these 

other findings. So these factors do apply specifically 

to the manic-depressive psychosis. 

MR. PHILIPS: Professor Hurst, you have not made any 

express mention of the aunt in regard to whom Dr. 

Geerling gave evidence. 

PROFESSOR HURST: The evidence then that Dr. Geerling 

gives further strengthens the matter. This was the sister /10 

of the mother. The maternal aunt. And here again we have 

depression of the constitutional or hereditary type, the 

manic-depressive psychosis of the depressed type, with a 
in connection 

paranoid trend, and this becomes interesting/with the 

second theme that I would like to have handled. But 

Dr. Geerling's evidence further strengthens the family 

background. 

The second finding to which I would like to 

allude, my Lord, is the following : The evidence of the 

existence of a paranoid trend. Under the concept of the /20 

paranoid trend we include s;yrptoms f alling und er the 

general heading of persecutory ideas, but also grandiose 

ideas. 

The following f eatures , in my opinion, poi nt 

to the existence of a paranoid trend in the case of the 

accused: First of all, his suspiciousness in the working 

situat i on. At Hyde Park School , the I ndian school and 

Damelin College he has been s uspicious of t he atti t ude 

of superiors and colleague s to himself. 

Secondl y, t he ideas of r efe r enc e . By ideas / 30 

of r eferenc e , my Lord , one means a symptom in the category 
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of ~ersecutory ideas, but with this particular emphasis, 

that the subject or patient believes that innocuous. 

neutral events in the environment have some special, 

usually sinister, significance as regards himself. 

Now the ideas of reference in the case of the 

accused, on sifting what we have heard and at the inter­

views with my colleagues: As a boy he felt the authoress 

of the "William" seri es of books had mode l led one of her 

less lika.ble characters on himself. During the recent 

years he has felt that the Reverend Webb has be en /10 

critic ising him by implication, in his sermons. 'And 

that a boy with whom he did not get on at school, who had 

subsequentl y become a journalis t, modelled his second 

worst category of husbands, that appeared in a questionaire 

in the magazine "Personality", on him. So these could be 

examples of ideas of refe r ence . 

The next f eature to which I would like to point, 

my Lord, are these grandiose fantasi es: He admits to 

spending much time, bot h bef or e his detent ion and during 

his de tention, on f antasies as to what he would do if he /20 

were a Minister of Education, Minister for External Affairs 

and eve~ Prime Minister. He sees nothing incongruous in 

the belief that withhis ability and high intelligence, 

given the right opport uni t i e:::-, of achieving t hese pos itions . 

Moreover, in discussing his ultimatum, or letter, 

to Dr. Verwoerd, he s e es himse l f as the protagonist of an 

opposed view, and t ends to put himself in the l ight of 

having a comparable status to the Prime Minister - t hat 

they are the two big oppos ing f orces. Furthermore , his 

natve view t hat his ultimatum would be likely to / 30 

i nfluence t he Prime Mi nister shows s o s evere a defective 

judgment, as to suggest t hat the grandiose fant ansies 
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have crossed the borderline into the realm of frank 

grandiose delusions. 

This links up too with his feel i ng of great 

power in connection with the having been put in this 

position of trust in his organisation·, having been given 

the necessary explosive~ , and a l so his belief that after 

the 24th - almos t a Messianic belief - that a new order 

would exist as a result of his action, had it worked out 

as he had anticipated. 

The nex t item to which I would like to point, / 10 

my Lord~ are the visual and auditory hallucinations. 

Since returning from Oxford, and more particularly in the 

past year, during the waking state , he has been seeing 

visions of hi s mother and hearing her speaking consol ing 

messages to him. He states the more he practises the 

telepathy, which he be lieves to underlie, then the more 

vivi d they become . He admits, however, t hat his mother 

is in his opinion not interested i n this s ort of s phere 

- but I got the impression she wouldn't want to tamper 

with t elepathy- and therefore it would s eem to be that / 20 

he hasn't explained t he transmitting side of this 

t e lepathy, and this make s one feel that there i s an 

e l ement of illogicality i n the mat t er. 

Moreover , the way that thi s ha s developed, 

according to hi s de scription , t hat whereas he now s ees 

his mother and hears her voice , originally this took 

the f orm of impres~ions on the mind. And al though the 

c ontent of the voi ces are benign , ·cons ol i ng messages 

from his mother rather than threatening persecutors, I 

have known ca ses deve l oping in t hi s way , that the beni gn /30 

hallucinat i ons later become mor e malignant , and i n 
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psychiatry, one has to think not of a single symptom, but 

the development of a constellation of symptons. 

With the long-standing i deas of reference, . these 

grandi6se fantasies which in the later instances ~f the 

sort of Messianic role have become a delus i on, coupled 

with the increasing vividness of t hese hallucinatory 

experiences, the combination of these features are in 

my mind significant in pointing to a paranoid trend that 

may be reg~rd~also as a pathological entity. 

I have not completely f inished the description, /10 

my Lord, of these hallucinations. Before his detention 

he also had rarer experiences of t his type, of his father. 

And during detention, he had had a less clear hallucinatory 

experience in the hypnogogic state, betwe en sleeping and 

waking, during his period of detention. 

At this stage I would like to refer back, my 

Lord, to the Catell's t e st~ whi ch also has a factor that 

measures this paranoid component, and we do find that he 

shows a high level of insecurity~ with a paranoid factor 

on this particular te s t, which adds objecti ve confirm- /20 

ation to the clini cal impre ssions. 

As regards my opinion, my Lord, of thi s paranoid 

component in relation to his behaviour, I think i t does 

help us from the point of view of underst anding of the 

development of his extreme political views and actions, 

that we have found this paranoid cast of mind: the fact 

that he had in fantasy thought s uch a l ot about an 

elevated role ; .the fact that he envisaged his ac t ion 

in terms of his political philosophy would bring in a 

new order. 

So that I do think tnat although I do not 

/ 30 
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consider the paranoid trend in itself would render him 

free from criminal responsibility in this regard, I do 

think that the paranoid trend, which has been developing 

slowly over the years, has impaired his judgment in a 

way that I think is likely to have contributed to this 

strange episode of which we have heard. 

So these, my Lord, are my main conclusions, that 

we are -here dealing with a C?Se of manic-depressive 

psychosi~, and that the feature of manic-ecstasy was the 

relevant one in relation to the station episode. 

I have, in case the Court were interested, 

collected some of the definitions from standard text­

books, of this manic-ecstasy state, in case the Court 

would feel that it would be in line. 

BY THE COURT: Yes. I see you have been reading from a 

report. Have you got a copy available for the Court? 

MR. PHII1I PS: My Lord , unf or tuna t ely the only copy I have 

is one I g?t from Professor Hurst. 

BY THE COURT: Well, perhaps you can hand it in after-

/10 

wards. / 20 

PROFESSOR HURST: This report, I must explain, my Lord, 

as I have been spending so long with the accused and 

his relatives, was a report that was more f or guidance, 

and isn't in the finished literawform in which I would 

li ke it f or pr esentation to your Lordship. And I might 

say that it doesn't include the latest Court proceedings , 

especially the factor of this s ort of Messianic role of 

l iberating the country t o this or der which he thought 

better. So that if I could hand in my copy with these 

r eservations in your Lordshi-p's mind? /30 

MR . MOODIE: My Lord , in fact, i f y our Lor dship woul d be 
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disposed to adjourn at this stage, it might give Prof. 

Hurst an orportuni:ty to complete his report on these 

factors that he hasn't dealt with hitherto• and he might 

be in a position to hand it in tomorrow morning. 

BY THE COURT: Yes. I presume you prefer to cross­

examine tomorrow morning, Mr. Moodie. 

MR. PHILIPS: Would your Lordship prefer Professor Hurst, 

since he has them here, to give the Court the definitions 

that he has? They are not included in the report as it 

exists at present. /10 

I'ROFESSOR HURST: In a standard text-book of psychiatry, 

my Lord, by Noyes & Kolb, professor of psychiatry at 

Columbia University, New York, he gives, I think, a rather 

good comprehensive definition of ecstasy as occurring in 

the manic state, on page 80 of his text-book, which I 

have available should it be necessary. They state:-

"A less frequent affective disorder - and by 

affective disorder we mean the group of manic­

depressive psychosis and involutional melancholia -

is ecstasy. In this, the mood is one of peculiar, /20 

entrancing, peaceful rapture, and a tranquil sense 

of power. A religious feeling is an essential part 

of the state. The patient identifies himself with 

an immense cosmic power. He feels detached from 

outside things, and on a new plane of existence, 

accompanied often by a feeling of having been 

re-born. That is attained, beyond which there is 

nothing better. 

"After having emerged from the experience, the 

patient retains a vivid recollection of it." I have /30 

omitted two sentences of psycho-dynamic interpretation. 
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"It has been observed in associative~ epilectic, 
\ 

schizophrenic and af:('ective reactions." 

ThenBumke in translation; :Sumke in his standard 

text-book of German psychiatry, in 192 9, ""Hehrbuch der 

Geisteskrankhei ten", 3rd edition, Munich. On page 35, 

speaking of ecstasy, he says:-

"The narrowing of consciousness, which one obtains 

in hypnosis, shows analogies to ecstasy, that is, to 

the behaviour of those who are completely pre-

occupied with one idea of strong emotional tone, and /10 

whu proceed to put this idea into effect without any 

scruple, forgetting dangers, moral considerations 

and the effect of their actions, but omitting nothing 

which could further the execution of their purpose." 

And Dr. R.M. Bucke, Medical Superintendent of 

the Asylum for the Insane, London, Canada:- · 

"The prime characteristic of cosmic consciousness is 

a congciou8ness of the cosmos, that i s, of the life 

and order of the Universe. Along with the 

consciousness of the cosmos, there occurs an 

intellectual enli ghtenment, which alone would place 

the individual in a new plane of existence." 

Would make him almost a member of a new species. 

The cosmic consciousness is one of the dimensions of this 

experience . There is an interest ing study of thi s ecstasy 

in manic state by Prof. E.W. Anderson, which appears in 

the "Journal of Neurology and Psychiatry" 1938 - 1939, 

pages 80 t o 99, in which the feat ures i n definitely manic 

/20 

cases with ecstasy, the signs are "Joy with calmness, an 

altered experience of the ego, a fee l ing of merging with /3 0 

the cosmos or wi th God , and a time disorder ," and he 
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describes four cases in detail, and I have the article 

with me, in which very specifically in four case-histories 

of manic, this ecstasy is carefully·described. So I think 

these could be some of the references one would have in 

mind •. 

I should say, however, that this phenomenon, 

as occurring in psychotic states, has been described by a 

great number of classical psychiatrists. The famous 

E. Bleuler in his text-book of psychiatry takes ~his point 

of view. Kleist, in 1928, deals with this phenomenon. /10 

Gruhle, in 1922 in "Handbuch der Vergleich~nde Psychologie" 

describes this condition in psychotic states as well. So 

these are the main features of the literature which I 

think, my Lord, leaves no doubt that this state is a 

standardly recognised psychiatric condition, and it has 

been described in detail as occurring ••• 

B¥ THE COURT TO PROFESSOR HURST: 

What do you say his condition is now? ---At 

present, my Lord, I should say that he is merely showing 

a cyclothymic mood state, that he would not be mentally /20 

disordered. As we have seen him in court, I think we 

have seen him, in the earlier part of the day especially, 

in an over-confident mood in which he gesticulates, in 

which he is rather over-familiar, I thought, with Mr. 

Moodie for instance, and which would represent an elated 

mood, but not to a pathological degree. And then one has 

seen, especially whenihere is a reference to his mother, 

that he would have a momentary sad episode. At the 

opening, I think, of the first day in the afternoon, he 

seemed depressed for about half-an-hour. He seemed a bit /30 

under-productive, having difficulty in answering Mr. 
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Philips and rather playing-down. I would say he had 

emotional instability, but still falling within the 

lim~ts of the normal. 

That is his present condition? Yes, my Lord. 

Would you describe it as pathological? ---No, 

my Lord, I think it has been within normal limits as we 

have seen in this court. 

Now do you know this book "Sense and Nonsense 

in Psychology"? Yes, my Lord_ 

Would you make it available to the Court? /10 

I had a copy. It appears in a Penguin or Pelican. I 

have lent it out and i t has not been returned, but I will 

do my very best to obtain it. 

Yes, I would be grateful if you could produce 

it in evidence. Would there be a reference to the manic­

depressive condition in that book? ---Not to my recollec­

tion, my Lord. It is a very general book of Professor 

Eysenck, who is a Professor of Psychology at the 

Maudsley Hospital. It is a little critical of the 

psycho-analytical approach, and deals with certain of the /20 

more standard basic psychology. I don't think it deals 

with any psycho-pathology, but I am open to correction 

on that point. 

But even an ordinary course of psychology 

includes a study of the manic-depreesive? ---Yes. I 

do not think the accused took psychology as a subject, 

but in most -c ourses t here is a r efer ence to abnor ma l 

psychology. I don1 t think it is in Eysenck, but I will 

try and get it to your Lordship so we could check up on 

t hat point. / 30 

BY THE COURT TO Tvffi. PHILIPS: That concludes his 
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evidence-in-chief? 

MR.' PHILIPS: My Lord, subject to the additional points 

that Professor Hurst may care ' to include, arising out of 

the evidence that has been given since Monday. 

-: COURT ADJOURNS :-

-· . COURT RESUM:ES 

B.A. HURST, s.u.o. 

22ND OCTOBER, 1964 

EXAMINATION BY MR. PHILIPS: (Contd.) 

:-

Professor Hurst, have you now a report which 

you are in a position to hand to his Lordship? ...; __ Yes, /10 

my Lordf and also I have this book by Eysenck, "Sense 

and Nonsense in Psychology" which his Lordship asked for. 

Now in regard to the re port~ Profes s or Hurst, 

is there something which indicat es that a correction is 

necessary to one statement that you made yesterday? --­

Yes, my Lord. In the rather hurri ed putting-together 

of the firs t draf t, I incorrectl y counted up t he number 

of periods of amnesia as three, whereas i n fact there 

are four, and they are embodied in the new r epor t. This 

was not a mistake of the accused , but a mistake I made /20 

i n my compilation of t he f i rst provi s i onal r eport, s o 

that has now be en adjusted. 

MR. PHILIPS TO THE COURT: The amnesi c periods , my Lord, 

ar e shown on page 5 of the r e por t at the t op , under the 

heading (b). 

BY THE COURT: Are there any copies available, Mr. Philips? 

MR. PHILIPS: I . have a copy t o gi ve to my lear ned f r i end , 

s i r , but I don ' t know if we have any more than that . 

Professor Hur st, would you r efer hi s Lor dship n ow to t he 

authori t ies to whom you made brief r efe r ence yest erday? /30 

Whom you want t o c i t e? · 
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PROFESSOR HURST: Yes, I should like to do so, and I would 

value the opportunity after that of somewhat elaborating 

my report, which is rather summary form. 

In partiQular, my Lord, I wish to refer to an 

article that appear-s in the "Journal of Neurology and 

Psychiatry" by Anderson, 1938 - 1939, entitled "A Clinical 

study of States of Ecstasy Occurring in Affective Dis-

orders •• " affective disorders being manic-depressive 
I -

psychosis-"·· and Involutional Psychosis." Thisis 

a factual study of four cases of manic ecstasy , and the /10 

point_ in it strikes me as of special relevance to this 

case. So that if I may quote extracts from the reports 

on these actual cases, I think it would illustrate 

certain of the points. As regards the first case, the 

extract:-

"her moods described by her showed a definite 

alternation between depression and elation. Soon 

after admission, she became more calm, during which 

phase she had the experience described below. 

"She said that she had had a kind of religious /20 

conversion. One day, when working in the garden 

she suddenly felt very upli fted - an ecstasy. She 

felt the world increased in beauty. Everything 

was more real: the beauty of reality. 1 There 

wasn't any fantasy a bout it , ( these are her words ) 

the realisation of all those .things being more 

beautiful than I could conceive my self. 1· 

"She f elt her ability for the t as ks in hand 

was of the nature of an inspiration. At this time 

she saw two trees growing together, and this taught /30 

her a less on , that one need be neither a mar tyr nor 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



- 577 - B.A. HURST 

"an aggressor. Since the ecstatic experience, she 

had-felt calmer. 

"She spoke with God the whole time -not an 

actual voice, but a k:nowl.edge of just exactly what 

to do. The ecstasy described lasted about six 

weeks, with fluctuating intensity." 

I would draw attenti~n, my Lord, here, to the 

feeling of being uplifted and the beauty of things, and 

that in this case it lasted six weeks. Quoting further 
' 
from the same case:- /10 

"An alteration of time perception was present. 

'I just lived in the present, without worrying about 

the past or the future. You absolutely have to be 

living in the present to get that feeling. I didn't 

care how long I was kept waiting for anything. I 

gave up thinking in time at all. I didn't watch the 

clock anymore - it gave me more a sense of 'being' 

than of 'doing.'' The feeling of be ing merged in the 

cosmos appeared in experiences like these. 'You have 

just the feeling you are part of the earth, not a /2p 

person on your own- sort of melt into it. It's a 

kind of sympathy and fellow-f eeling for all the 

things, trees and birds and everything, and a 

feeling of harmony - just part of it; there's 

nothing you could want more than that, cer tainly not 

at any time. '" 

So this feeling of "merging" and oneness with 

the cosmos , one would s tress ther e . From the s econd 

case, s little extract:-

"She felt as if she had been born anew, and saw / 30 

only g ood i n others . Everythi ng had increased beaut y 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



- 578 - B.A. HURST 

"and everything seemed to speak of God. The presence 

was real." 

And in the third case she described the 

experience as follows:-

"I seemed to merge into everything. There was 
.. 

an intense consciousness of power, and abs olute 

ecstasy. I am awake all night if I happen to have 

it. Sometimes it wakes me up. It comes in a sort 

of flood, over the body. A terrifib ~onsciousness . 
of power in surges, like the sea coming against you."/10 

So here we have the experience of "merging" and 

also this feeling of power. In the same case there is 

another pass age that s trikes me as relevant:-

"Onthe 4th J uly, 1937, she had another ecstasy 

which she describes as foll ows: 'A stillness 

gradually came over my whole being, and a sense of 

expectancy impossible to put into words. There 

s eemed a trembling vibration over my consciousness, 

a veil between me and what I should know, as if I 

were hovering beyond a great myster y . Then a 

dawning of a sense of exquisite harmony , without 

being lifted into the first state of ecs t asy. 

Thought, f ate and time dropped away.' This 

experi enc e occ ur r ed a t 11. 30 p . m. ; came s uddenly , 

like its predecessors, and lasted for about half -

an-hour." 

So in t his case we have a shorter experience 

of half-an-hour and a fe eling of harmony with.the 

Universe around. Another little extract: 
• 

/20 

"The recent occurrence of an ecstasy seemed / 30 

to have enabl ed her to analyse her experience better. 
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"The difference in the merging in the ecstasy is 

that infuis state, it seemed as though everything 

were coming into her, associated with a feeling of 

forward motion: 'Something calming, and then a 

sense of everything moving in me.'" 

And in the last, or fourth, case, there is a 

paragraph that strikes me as helpful:-

"After four months in hospital, during which 

her condition slowly "improved, she passed abruptly 

into a state which she described as follows: 'The /10 

first and most persistent impression was one of 

great tranquility and freedom from anxiety, and an 

underlying conviction that this condition was 

unassailable. I was very remote from my natural 

surroundings, and the entrance of people was a 

nuisance, as I had to pull myself away from the 

realms of bliss and make some effort to cope with 

facts which seemed unreal. People did not disturb 

this state except insofar as it meant coming out of 

it temporarily. They seemed vaguely unreal, and it /20 

was I who was real. An international event of some 

importance, which occurred while I was in that 

state, floated into my mind now and then in such a 

way as to make me think I had dreamed it. Gradually 

there crept into the sensation of tranquillity a 

vivid impression of sunshine, and summer .at its 

best. I wandered, or rather, fl~ed, in flowered 

meadows and gardens. The thought noW and thin was, 

this must be where the idea of the Elysium fields 

originated. All the sensations of a perfect /30 

summer's day were present. The hum of the bees and 
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"'the clear brilliance of the atmosphere. As I 

disliked really h6t weather, it was evidently early 

summer, as the feeling was of perfection. The 

flowers were many and perfect, almost artificial in 

their perfection, and the fruit also. The colours 

were violent, almost crude, and it was almost as if 

everything had had a coat of varnish. I was quite 

alone in these wanderings, and there was never an 

impression of anyone else being present. Time 

passed quickly, and I was unconscious of its passage./10 

Periodically, say at meal times, I looked out of 

the window to assure myself that the trees were 

leafless, and metaphorically pinched myself to see 

if I were awak~.' This condition lasted for six 

days, diminishing toward the end. During this 

experience she was outwardly calm and unperturbed. 

A few weeks later she was discharged i mproved." 

So here again we have the feeling of perfection, 

a state that lasted six days, and during this experience 

she was, to the external observer, calm and unperturbed. /20 

So this wa s the one reference . I have referred 

to the other references already, but I- don't think I need 

elaborate any, except perhaps that of E. Bleuler in his 

text-book of psychiatry, in 1924, includes in his concept 

of ecstasy, as being pre s ent, in some cases, a state of 

clouding of consciousness, in which perceptions are not 

c]_early r ecorded by the person concerned. This was all 

that I wished t o do, my Lor d, by 'way of elaboration of 

the literature. 

MR. PHILIPS: Ari s ing out of what you read to his 

Lordship a fe~ moments ago, Prof ess or Hurs t , I wonder i f 

/ 30 
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you would tell his Lordship what your .view is on the 

likelihood or unlikelihood of ordinary laymen being able 

to discern a state of mania in a person like the accused? 

PROFESSOR HURST: In the first place, my Lord, in the 

milder stages of mania, such as hypo-mania, the sort of 

condition that I would postulate as being present for 

the first part of July until the occurrence, in which 

the person .. is over-active- as in this particular case, 

reckless, talkative and extravagant, these features do not 

strike the layman as indicative of mental disorder. The /10 

average layman, I think, in seeing a person in this sort 

of state, would be inclined to consider the person to be 

normal. 

In the state of manic-ecstasy in which 

~ranquillity, and for periods cessation of activity is 

the rule, as the quotations have shown, the layman might 

well not recognise that abnormality was present. 

MR. PHILIPS: Now also, in your report, Professor, on 

page 5, where you deal at the foot of that page with the 

subject of grandiose fantasies and delusions, and you /20 

refer to certain of the incidents deposed to in the 

evidence, could you tell his Lordship a little more about 

your view as to the evidence relating to the accused's 

mood fr om about the 8th July onwards? 

PROFESSOR HURST: The impression, my Lord, that I have 

gained of his state of mind, especially his mo od at 

this time, was that he was cheerful, over-active , reck­

less i n driving, inclined to be talkative , and during 

thi s time there is evidence of riding about with 

explosives , and the questi oning would suggest that he /30 

didn~t have the normal judgment ab out the r isk of such 
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things exploding. 

So that I would consider that during this 

period his condition .could be described as hypo~manic, 

a miller type· of condition, in which his judgment would 

nevertheless have been affected. 

MR. PHILIPS: Can I summarise it so that I understand it, 

that at that stage, you say, there wouldn't be an 

ecstasy - there wouldn't be the psychotic condition of 

the ecstasy, but there would be a condition arising from 

his mental disease, which would affect his judgment? /10 

PROFESSOR HURST: Yes. I would like to particularise 

the feeling of power that he describes when he received 

the news that he was in charge of operations, and that 

he had access to explosives. This feeling of power fits 

in with the ·Messianic-like type of grandiose delusion, 

culminating in his plan~ and his belief that after the 

explosion there would be a new order in South Africa 

which would be, in his mind, a better order in terms of 

his political beliefs. 

MR. PHILLIPS: Did you, in the course of this last /2C 

answer - I'm afraid I wasn't listening to everything -

refer to the letter that he drafted, to the Prime Minister? 

PROFESSOR HURST: I have mentioned this in my report, 

that hi s letter - almost an ul timatum - to the Prime 

Minister indicated a sort of attitude as if they were 

protagonists on two sides, of comparable status. This 

has been borne out by cert a in of his conver sation , and 

I would link up this feeling of power that he had as 

being in the same categ ory psychologically. 

MR. PHILIPS: Now, Profe s s or , in t he course of question- / 30 

ing the ac cus ed and his wi fe , my learned friend s uggested 
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that some nf the matters described, some nf the symptoms 

described, might have been the· result of leading .questions 

put by yourself or by someone else at the interviews that 

you held with these persons. Would you tell his Lordship 

what the position was, in relation to that? 

PROFESSOR HURST: No, my Lord, there were no leading 

questions. As a psychiatrist, my colleagues and I, we 

are trained and, I hope, skilled, in being able to put 

questions in a neutral way - it's part of our training, 

and in fact I did not put any leading questions in these /10 

interviews. 

MR. PHILIPS: Then, Professor, would you tell his Lord­

ship how this information relating to the ecstatic state 

that the accused says he experienced on the railway 

station, came to your knowledge. Was it at the first 

interview, or was it at a subsequent interview? 

PROFESSOR HURST: No, it was at the second interview on 

the 11th October, my Lord. 

MR. PHILIPS: What was it that he described to you at the 

first interview? /20 

PROFESSOR HURST: If I may refer to my note s to refresh 

my memory? Yes, at the interview on the 11th October, 

my Lord, he stated that he felt like an insect, a fly, 

that could see all around it. To quote him: "I coul d 

se e all around me, like cinerama. I knew what was all 

around me as if there were two cineramas, front and 

back. I had such a strong feeling . It seems funny •• " 

- at this stage he smirks and sniggers - " it would be 

useful if you could see all around you." On this 

occasion he estimates the duration of the experi ence as / 30 

a fe w sec onds . 
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MR. PHILIPS: Now Professor, an allied question that has 

been raised, of course, by my learned friend, is the 

possibility that ·these symp~oms described· to you by the 

accused might have been concocted by him. Now I would 

just like you to explain to his Lordship your view in 

regard to the two themes that you have told us that you 

have found here, and whether they are related to one 

another; whether they interact upon one another, and 

whether what is described to you is a simple or a complex 

situation. /10 

PROF. HURST: My Lord, the analysis and putting together 

the case makes me arrive at the diagnosis of the manic­

depressive psychosis as the one component, but also we 

have another component, which I have called the paranoid 

theme with the ideas of reference, the suspiciousness, 

the grandiose fantasies and the grandiose delusions. 

These two themes, from the hereditary point of 

view, probably originate separately, and with the 

development of his case with the increase of the paranoid 

component and hallucinations it is probable that one /20 

might more definitely label the paranoid condition as 

paranoid schizophrenia, in which case the total condition 

would be called by some authorities as schizo-affective 

reaction, whereas other people, like Mygroth, Slater and 

Ross, prefer to keep these themes separate. 

However, in answering the question as to 

complexity, this does make a very complex picture of 

symptons. Does the question ask me to relate this to 

any matter of simulation? 

MR. PHILIPS: Well, wnat do you think of the possibilities/30 

of simulating a complex condition of this kind? 
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PROF. HURST: As I have intimated yesterday, my Lord, I 

had considered very carefully this question of simulation, 

and I first reviewed this in con~ection with th? periods 

of claimed amnesia. Norwood East in his classic text 

does mention the account of a clear-cut amnesia, not 

expanding or contracting from day to day, and supported 

by the known facts of the case, is some indication that 

the accused is speaking the truth. This is on page 355, 

and higher up he mentions a series of conditions which 

may be accepted as associated with a degree of amnesia, /10 

and he includes melancholia and mania, which would be 

the two phases of manic-depressive psychosis. 

I thought very carefully from the point of view 

of the consiste.ncy of the bounds of these claimed amnesia 

gaps, and on all occasions he has been consistent as to 

the onset and as to the termination of these gaps. This 

impressed me as making for genuineness. Added to this 

we have the question of the complexity of the picture 

which has just been reviewed. It is a highly complex 

picture. This state of manic-ecstasy is a rather 

specialized one within the realm of manic-depressive 

psychosis. If you add the paranoid theme, it would be 

impossible, to my mind, and even a person trained in 

psychiatry, to sustain these symptoms in a way that is 

inter-connected and logical. 

So that this complexity militates against the 

possibility of even a highly-trained psychiatrist 

sustaining this picture. For instance, consistency is 

shown in such matters of a consistent manifestation of 

/20 

thought content and mood. That is, he describes some /30 

experience of a very happy nature. He reacts with 
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appropriate indications of emotional happiness. 

A further feature that strengthens the case 

against simulation is the Cattell's Test that I 

mentioned, that showed that one of the components on the 

test was appropriate to the melancholic or depressive 

form of anxiety, and also showing the paranoid component 

also at a high level. So this is some test confirmation. 
! 

So, taking into consideration all these features, 

my Lord, I am convinced that he is not simulating. 

MR. PHILIPS: I might just say for the guidance of his /10 

Lordship that.the test to which the Professor referred, 

the Cattell Test, is at the foot of page 2 and the top of 

page 3 of the report, my Lord. Called the IPAT Anxiety 

Scale. 

BY THE COURT: How is that test exec uted? 

PROF. HURST: It is in the form of a questionnair·e, my 

Lord, and it consists of an answer to 20 questions on the 

right and 20 questions on the left, one showing the 

overt and the other the covert reaction, which are a 

check on each other, and it has been devised on the basis /20 
showing · · 

of/certain personality traits which in exagge rated f orm 

are pathological. It deals with the degree of develop­

ment of the integrated self-sentiment~ the lack of ego 

strength, patho-protentional paranoi d insec uri t y and a 

guilt proneness and urgic tension - the extent to whi ch 

people are driven by their instinctual urges . He scored 

high levels on all these point s at t he pathol ogical 

level. 

The test has been very carefully constructed. 

Profess or Raymond Cattell i s the l eading authority in / 30 

t he s phere of fact analysis. He pr esided a t the s ection 
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of tests at the American Psychological Association 

meeting in 1939, where I heard him. So itrs . a test that 

has been worked out very carefully on t .he· quantitative 

fact analysis statistical basis. The r~su~t of the test 

is available. 

lVIR. PHILIPS: Professor, what do you say in relation to 

the accused's demeanour in the witness box while he was 

giving evidence? Is that consistent or inconsistent with 

the diagnosis that you have arrived at? 

PROF. HURST: It is completley consistent with it, my /10 

Lord. As I remarked yesterday, I considered he showed 

the cyclothymic swings which we have discussed. At 

times he was confident, over-familiar, verbose and 

prolix, and this prolixity of his talk if somewhat more 

exaggerated, would become the flight of ideas which occurs 

in the pathological form of the manic reaction. 

I nst ead of answering a question correctly, he 

went into a number of side channels which would make me 

consider this the embryonic stage of flight of ideas, 

which is a feature of the manic phase . And at other /20 

times he became depressed. There was a period of one 

aft ernoon in which he was under-productive in his thinking 

- he looked depres sed. There was a depression of mood 

and slowing and unproductiveness of thought that fits 

in wit h the depressed phase. 

He also weeps on occasion, especially when the 

matter of his mother i s brought up, that would fit in 

wi th the depressi v e pi cture .. However , as I stressed 

yesterday afternoon, my Lord, although he showed this 

emotional instability and these cyclothymic mo ods, 

they were not of a degree that I woulli h ave cons i dered 

/30 
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pathological. 

MR. PHILIPS: Professor, it was suggested also, in the 

course of the accused's evidence, that he might in t he 

course of his studies or in his reading have come across 

information that would have enabled him to produce these· 

symptoms, simulating them for you and for the other 

psychiatrists. I would like you to tell his Lordship 

your opinion as to the ability of an ordinary layman to 

acquire that sort of knowledge, sufficient to enable 

him to do that. /10 

PROF. HURST: This, my Lord, relates to my previous reply 

that I consider that even a trained psychiatrist could 

not consistently simulate and sustai n the picture of 

these symptoms. A fortiori, even the educated layman 

could not do so. The only sort of inter-relationship 

that I could see - that our normal mental content, our 

interests - can become the content of delusions or other 

mental symptons like hallucinations when we are disturbed. 

But the sort of delusions one has depends on 

the sort of background one has. For instance, a per s on /20 

in England some year s ago who t hought for i ns tance that 

he was - or we could take any of the Prime Ministe r s, 

say Chamberlain at that time, that could be considered 

as delusion of grandeur , wher eas i n Russia at this time 

it might be a delusion of unworthines s. The mental 

content - what i s in one 's environment can bec ome 

incorporated in a s i t uat ion . 

For instance , a pers on who ieads sc i ence-

fiction and whose mi nd has these concepts and ideas 

appropri a t e to it, one c ould well f i nd in s uch a per s on / 30 

in his de lusions or hallucinati ons , ideas that had been 
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found in his reading. It is not that this reading causes 

it, but this being part of his mental content, when he 

becomes disordered, the mind works on Material that is 

ready. and a~ailable there. 

MR. PHILIPS: Can I just elaborate that in this way, 

Professor~ the accused said in evidence that he did not 

do psychology as a subject at University, I think. The 

sort of books normally available to undergraduate students 

at a University on psychology, would they contain inform­

ation of the kind that you have furnished to the Court, /10 

from standard psychiatric works? I mean from works of 

the kind that you have cited. 

PROF. HURST: The specialized type of works that I have 

quoted from would not be available to the undergraduate 

student; and a person who wasn't doing psychiatry as a 

subject would not in the ordinary way make a thorough 

study even of the standard works. 

MR. PHILIPS: Finally, the book that you have obtained 

for his Lordship, "Sense and Nonsense in Psychology" 

which the accused said he had r ead, by Prof. Eysenck, does/20 

that contain information about manic-ecstasy, such as you 

have described in his case? 

PROF. HURST: No. No, my Lord, it's a very general 

text-book. It does contain sections on telepathy from 

a scienti f i c point of view. I t .does contain a sect ion 

on hypnosis, but in general it deals with dream inter­

pretation, intelligence testing and the l ike, but nothing 

of the c ont ent of t he st ate that I have been d escribing 

to the Court, and that the Court has seen in action 

before it. 

-· . NO FURTHER QUESTI ONS .. . -
/30 
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